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انبه پاکستانی 
بنزین ایرانی!
راز گشايی از وانت هايی

 که  مناطق مرکزی و شمالی
 تهران را تسخیر کرده اند 

و فقط انبه می فروشند
فاطمه رجبی| اگر اهل میوه باشید و قیمت های 
سرسام آور میوه های تابســتانی کمر شما را هم 
خم کرده باشــد حتما فراوانی میوه ای که قبلا 
لاکچری محسوب می شد توجه تان را جلب کرده 
است اما اگر حواستان نبوده بد نیست بدانید که 
امســال انبه نه تنها خیلی زودتر یعنی از اوایل 
اردیبهشــت وارد بازار میوه های تابســتانی شد 
بلکه مشاهده های میدانی از وفور قابل توجه آن 

می گویند، اما دلیل این اتفاق چیست؟
اسدالله کارگر رئیس اتحادیه فروشنده های میوه 
و سبزی فراوانی امسال را دلیل ماجرا می داند و 
می گوید: »امسال آب و هوا طوری بوده که انبه 
هم زودتر به بار نشسته هم محصول خیلی خوبی 
در داخل ایران و هم در پاکستان داشته است. هر 
وقت هم که بار زیاد باشــد فراوانی بیشتر شده و 
قیمت پایین می آید. امســال هم چنین اتفاقی 

افتاده است.«
اینکه محصول امسال انبه نه فقط در ایران که در 
کشور همسایه هم خوب بوده می تواند بخشی از 
دلیل فراوانی این میوه در پایتخت باشــد. اما آیا 

این همه ماجرا است؟ 
وقتی آمارهای گمرکی را مرور می کنیم می بینیم 
که یک چیزهایــی جور در نمی آیــد. مطابق با 
آمارهای رسمی گمرک در ســال 1402 بیش 
از 40 هــزار تن انبه به ایران وارد شــده اما همه 
این محصول مربوط به پیش از زمستان پارسال 
بوده اســت و میزان واردات رسمی این میوه در 
تابستان تقریبا صفر بوده است. امسال هم تا پایان 
اردیبهشت ماه خبری از واردات رسمی انبه نبوده 
است. بنابراین سوال مهمی که پیش می آید این 
است که انبه های فراوانی که از اوایل اردیبهشت 
در بازار دیده می شــدند از کجا و به چه شــکل 
آمده اند؟ سوال دیگر اینکه آیا می توان پذیرفت 
که تمام انبــه ای که حالا در بازار اســت حاصل 
واردات خرداد ماه بوده؟ ممکن است بگویید که 
محصولات داخلی را هــم نباید نادیده گرفت اما 
به گفته یکی از کشاورزان محلی در بلوچستان 
اولا انبه ایرانی کمی دیرتر می رســد ثانیا بخش 
بزرگی از انبه ایرانی وقتی هنوز سبز است برای 
تولید ترشی برداشت می شود چون از نظر کیفیت 
و اندازه به ســختی می تواند با نمونه پاکستانی 
رقابت کند. پس یک راه بیشــتر برای رســیدن 
این همه انبه به تهران باقی نمی ماند و آن قاچاق 
است اما چرا باید میزان قاچاق انبه به داخل ایران 
افزایش پیدا کرده باشد؟ چرا در سال های گذشته 
شاهد چنین حجم وسیعی از قاچاق انبه به داخل 
ایران نبوده ایم؟ بعضی منابع می گویند که ماجرا 
به تهاتر ســوخت با انبه و شیرخشــک در نقاط 

مرزی ایران و پاکستان بر می گردد. 
بعضی آمارهای داخلی پاکستان هم تا اندازه ای 
این موضــوع را تایید می کند چــرا که از طرفی 
می بینیم آژانــس اطلاعات داخلی پاکســتان 
می گوید ســالانه 2/81 میلیارد لیتر سوخت از 
ایران به پاکســتان قاچاق می شود و ۹۹۵ پمپ  
بنزین پاکســتانی سوخت قاچاق شــده ایران را 
می فروشــند و از طرفی بنابــر اطلاعات همین 
آژانس فقط سال گذشــته بیشتر از ۳0 هزار تن 

انبه از این کشور قاچاق شده است. 

بماند به یادگار

نگین باقری|  مسائل زنان تا امروز دو بار محور گفت وگوهای 
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری  قرار گرفته. آنها یکبار 
باید در یک میزگرد فرهنگی تکلیف خود را روشن می کردند 
و یکبار هم 2شب پیش، در مناظره سوم بحث دغدغه های 
زنان را پیش کشیدند. محور مشترک همه این گفت وگوها 

چه بود؟ حجاب.
با اینکه از نظر سیاسی این 6نفر در طیف های متفاوت فکری از 
هم فاصله می گیرند اما همه آن ها مخالف برخورد خشونت آمیز 
با زنان هستند و البته این مخالفت را با ادبیات متفاوتی نشان 
می دهند. این اظهارات را اینجــا برای آینده، یعنی زمانی که 
یکی از آنها بر صندلی قدرت در پاستور تکیه زد، ثبت می کنیم 
تا خاطرمان باشــد نامزد مورد نظر درباره برخورد با زنان چه 

گفته بود و احتمالا چگونه عمل خواهد کرد.
1- مصطفی پورمحمدی از این زاویه  اصلی به مسائل زنان 
نگاه می کند که پوشــش برخی از زنان »نامطلوب« است 
اما »آنها مقصر نیســتند و نباید با آنها ســیتز کرد«. وعده 
اصلی اش هم این اســت که »لایحه عفاف و حجاب را پس 
می گیرد و با کمک خود زن ها، آن را بازنویســی می کند.« 

پورمحمدی دیگر چه گفت؟
 زن ریحانه و لطیف است باید با لطافت با آن ها رفتار کرد.

  الان در هالیوود و بالیوود و نتفلیکس، ســبک زندگی را 
برای زنان و جوانان تعیین می کنند، زبــان فرهنگ، زبان 
اعتماد و رضایت است، اما برخی آن را با زبان باتوم و تحقیر 

جابه جا کرده اند که پاسخ آن جز فحش و ناسزا نیست.
  امروز در جامعه ما یکی از مسائل مهم پوشش و حجاب 
است و بیش از 40سال است برای این موضوع هزینه کردیم، 

اما به آنچه مطلوب بود دســت پیدا نکردیم اما چه کســی 
مقصر است و باید توبیخ شود؟ ما مسئولان یا مردم و بانوان؟
  بسیاری از این سبک هایی که ما نمی پسندیم، به دلیل 
اعتراض و لجبازی است؛ با زنان ســتیز نکنیم، نباید کار به 
جایی برسد که بسیج و نیروی انتظامی را درگیر صحنه های 

تلخی کنیم.
  قرار من با شما بانوان و جوانان این است که لایحه عفاف 
و حجاب را پس می گیرم و با خود خانم ها بحث می کنیم که 
باید چه ضوابطی را تعیین کنیم و مطمئنم با هزینه بسیار 

کمتری موفق خواهیم شد.
2- محمدباقــر قالیباف از مســیر نقــش زن در خانواده 
صحبت های خود را شــروع کرد. در دور اول گفت وگوهای 
خودش در همین مناظره درباره موضوع حجاب، ساکت بود 
ولی در دور دوم مســتقیما این طور گفت که »نباید اجازه 
بدپوششــی را بدهیم اما در عین حال نباید هــم با زنان با 
بی احترامی برخورد کنیم.« البته او در جمله خود به نوعی 
نشان داد مخالف مداخله پلیس نیست. چرا که اعتقاد دارد 
»اگر نیروی انتظامی مداخله کرده، بــه دلیل این بوده که 

2۹دستگاه دیگر در وظایف خود کوتاهی کرده اند.«
  لایحه عفاف و حجاب هنوز به قانون تبدیل نشده است 
ولی این قانون به ســمت کار های ایجابی می رود. نمی شود 
بدون احترام و  خشونت، با زنان و دختران برخورد کرد. اینها 
محکوم است ولی وقتی مســئولین مربوطه دغدغه ندارند، 
این اتفاقات می افتد. بیش از ۳0دســتگاه داریم که باید در 
این زمینه وظایفی انجام دهند ولی انجام نداند و نتیجه این 

می شود که وظایف به عهده پلیس می افتد.

  قول می دهم در دولت چهاردهــم به گونه ای عمل کنم 
که زنان را در دوراهی قرار ندهیم؛ اینکه زن خانه دار باشــد 
یا نقش اجتماعی داشته باشد، باید هر دو را برایشان فراهم 
کنیم و خودشــان باید انتخاب کنند. قدرت انتخاب به آنها 
بدهیم که می خواهند خانه دار باشــند یــا نقش اجتماعی 

داشته باشند.
  در ادامه او به موضوع دیگری هم اشــاره داشت و بدون 
اینکه مشخص باشد مخاطب این کنایه کیست، گفت: »هر 
نشســتی ما می گذاریم، می خواهیم در رابطه با زنان باشد. 
ما مردان می نشینیم و می خواهیم برای زنان تصمیم گیری 

کنیم.« 
  در نهایت هم از تاسیس سرپناه هایی که شهرداری برای 

زنان در معرض خشونت ساخته، دفاع کرد.
 ۳- مسعود پزشــکیان نقطه اول برای شــروع بحث ها را 
نقد حرف هــای دو نامزد قبل قرار داد. او هم معتقد اســت 
»وضع زنان بد شده« و باید برای خوب شدن آن از مدرسه 
و مهدکودک، شــروع کرد. او مانند مصطفی پورمحمدی 
نشان داد مخالف برخوردهایی است که تا امروز در خیابان 
با زنان شــده ولی زاویه نگاه او این اســت که اگر با زنان در 
خیابان برخورد می شــود به این خاطر اســت کــه آنها به 
خوبی تربیت نشده اند. البته پزشکیان به توقیف خودروها 
بابت حجاب هم اشــاره کرد ولی رویکرد او این است که با 
تنبیه، چیزی »درست« نمی شــود. همچنین کنایه ای هم 
به حضور حجاب بان ها در مترو داشــت و گفت: »گروهی 
اینجا نشسته اند و برای زنان شعار  می دهند؛ درحالی که در 
متروها، حجاب بان ها فعالیت می کنند.« ادامه در صفحه 03

پیکارجوی   ایتالیایی در    راه ایران
معرفی »فیات 600E« که ثبت سفارش شده و قرار است در کشورمان عرضه شود  

اما هیچ کس نمی داند اين اتفاق چه زمانی رخ می دهد!   صفحه 05

کریس  و 
دختران کوچک 

کسی فیلترینگ را گردن نمی گیرد!
بحث استارتاپ ها در مناظره ها ؛ از گوگل پلی تا روبیکا و سروش و ديجی کالا و نشان  صفحه 08

یک میز مناظره   رویایی
خرده مطالب درباره سیاست و فوتبال   صفحه 04

 قتل زن و شوهر جوان 
مرد جوان در جريان درگیری با همسايه خود، زوج 

جوان را با ضربات چاقو از پای درآورد  صفحه13

از توستر با طر ح دولچه  
گابانا  تا تلویزیون ضدآب

11 لوازم خانگی عجیب که مناسب 
خاص پسندها هستند   صفحات 6 و 7 را بخوانید

دو ســه روزی از ســالروز عباس کیارســتمی گذشته است. 
شــبکه های مجــازی روز تولدش پــر بودنــد از جملاتش، 
عکس هایش، حرف هایــش در گفت وگوهــای مطبوعاتی و 
گاهی هم بریده هایی از فیلم هایش. بیشــتر از همه از »طعم 
گیلاس«، اولین فیلمی که نخل طلای کن را برای ســینمای 
ایران به ارمغان آورد آن هــم زمانی که نخل طلای کن و اصلا 
جوایز جشــنواره ها ارج و قربی داشــتند و دغدغه  اصلی شان 
ســینما بود. طبعا در این مجال کوتاه حرف زدن از سینمای 
کیارستمی ممکن نیست برای همین تصمیم گرفتم از »خود« 
کیارســتمی بنویســم و اینکه چرا او را فراتر از فیلم هایش به 
عنوان شــخصیتی خردمنــد می دانیم یا اجــازه بدهید او را 
»رند« بــه آن مفهوم موجود در شــعرهای حافظ صدا کنیم. 
اصلا دریچه  ورود شــخص من به جهان فیلم های کیارستمی 
از درک جادوی شخصی اش می آمد. درست که اولین فیلمی 
که از کیارستمی در ســینما دیدم، »خانه دوست کجاست؟« 
در کودکی بود اما آن زمان و حتی بعدتر متوجه نمی شدم که 
چرا می گویند کیارستمی کارگردان بزرگی است. تا اینکه آن 
کتاب گفت وگوی کیارستمی و آیدین آغداشلو با نام »خانه ای 
با شــیروانی قرمز« را خواندم. گپ و گفــت دو آدم موفق به 
عنوان آرتیســت که زندگی جالبی را گذرانده بودند و رفاقت 
طولانی داشتند. نگاهشان به جهان خیلی خاص بود؟ نه واقعا 
اما شــیوه  ابراز نگاهشان باعث می شــد متفاوت جلوه کنند. 
احتمالا همین تفاوت باعث می شود که کیارستمی جزو معدود 
هنرمندانی باشــد که خارج از ایران هم فیلم خوب می سازد 
و فیلم هایش طرفدار دارند. شــیوه  او برای گفتن حرف های 
معمول انســانی، شیوه  غیرمعمول و ســهل و ممتنعی است. 
حتی در حرف زدنش درباره  مسائل روزمره هم این ویژگی را 
حس می کنید. حالا به نگاه و شیوه  ابراز این را هم اضافه کنید 
که کیارستمی شــخصیت کاریزماتیکی دارد. در کارنامه اش 
همیشه حواسش بوده که چقدر جلوی دوربین یا در مطبوعات 
حضور داشته باشد. درنتیجه او با آن عینک آفتابی شخصیتی 
مرموز به نظر می رسید. در جلســه ای درباره  فیلم »کپی برابر 
اصل« مثــلا از رابطه  بین مرد و زن صحبــت می کند و اینکه 
به خاطر تفاوت هایشــان لاجرم یکدیگر را درک نمی کنند اما 
باید به پذیرش برسند. بدیهی و روشن و از زبان خیلی از آدم ها 
می توانید بشنوید. اما خب کیارستمی این را در حاشیه  یکی 
از بهترین فیلم های قرن بیست ویکم گفته که ژولیت بینوش 
نقش اصلی را اســتادانه بازی می کند و در خیابان های ایتالیا، 
زن و مرد از هنر می گویند تا از دل هنر جعلی و اصل به رابطه 
برسند. و این حرف کیارستمی اســت. آدمی که پشتوانه اش 
نخل طلاست و منتقدان و سینماگران بزرگی که تحسین اش 
کرده اند و خود ستایشــگرانش کلی طرفدار دارند. به علاوه او 
برعکس خیلی از هنرمندان بزرگ از جمله ها و کلمات پیچیده 
و قلمبه ســلمبه برای حرف زدن اســتفاده نمی کند. او فقط 
کلمات را شــاعرانه کنار هم قرار می دهد و بی ادا به آن ها وزن 
می دهد. درست شبیه فیلم هایش که گاهی فکر می کنی این 
مگر یک قاب ساده نیست؟ این مگر یک حرف معمولی نیست؟ 
پس چرا جادویی به نظر می رســد؟ بهتریــن صفتی که برای 
کیارستمی در ذهن دارم همان »رند« است. رند حافظ باهوش 
و طعنه زن و جذاب است. انسان کاملی که چیزی می داند که 
دیگران نمی دانند. کیارســتمی چنین حســی به مخاطبش 
می داد. هنر محشری اســت. انگار جواب سوال هایتان درباره  
عشق و زندگی و جهان را داشــت. مصداق: »راز درون پرده ز 

رندان مست پرس«.

 رِند سینمای ايران

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

امیر       به   رنگ طلا
»جنگل آسفالت« و نقش ايرج طلا، 

تازه ترين حضور امیر جعفری در شبکه 
 قيمت 10000 توماننمايش خانگی است... صفحه 09

جام ملت های اروپا همزمان با رقابت های 
انتخاباتی در جریان است. فکر کردیم این عکس 

از مراسم شروع بازی پرتغال و ترکیه شاید جذاب 
باشد. کریستیانو و محبتش به چند دختر بچه. 

جمعه شب کاندیداها درباره شیوه برخورد با 
مسئله پیچیده زنان و دختران در ایران کلی حرف 

زدند که در گزارش دیگری آنها را آورده ایم. 

مرور مواضع شش کانديدا 
درباره مسئله زنان

قصه عبرت آموز احمد لیستر
قصه های گمشده،پاورقی روزهای فرد   صفحه  04
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ادامه ازصفحه   اول  
 در خیابان هــا، برخوردهایی با دختــران و زنان 
اتفاق می افتد اما واقعیت این اســت که این بچه ها، 
دختران و خانم ها را ما تربیت کرده ایم نه بیگانگان؛ 
به جای اینکه خودمان را نقد کنیم که چرا این اتفاق 

افتاده است.
  من از نظــر اعتقادی بــا هرگونــه زورگویی یا 
برخورد خشــن با هر انســانی مخالفم. چرا نسبت 
به برخوردهایی کــه در خیابان می شــود یا اینکه 
خودروهای ســواری توقیف می شود یا آنچه که در 
فضای مجازی به وجــود می آید، اعتراض نکردیم؟ 

چرا کاری نکردیم که روند تغییر کند؟
  اگر کسی در بیرون نخواهد چنین پوششی داشته 
باشــد، باید با او برخورد کنیم؟ ما که نتوانسته ایم 
تا این ســن، آن ها را هدایت کنیــم و هزینه های 
زیادی نیز بابت مراکــز تربیتی دینــی و مذهبی 
صرف کرده ایم، اما هدف محقق نشــده اســت، آیا 
تصور می کنیم با روش هایــی که انتخاب کرده ایم، 
می توانیم آنها را درست کنیم؟ آیا تصور می کنیم که 
برخورد کردن و گرفتن، درست کردن است؟ آدم از 

اینکه برخی رفتارها را می بیند، خجالت می کشد.
 همانطور که در گذشته نتوانستند با زور حجاب 
را از ســر زنان ما بردارند، قطعا ما بــا زور نخواهیم 

توانست حجاب را بر سر زنان بپوشانیم.
4   جلیلی: جلیلی ســر بحث را با کشته شدن 
زنان در غزه و سکوت جوامع بین المللی شروع کرد. 
به موفقیت های زنان در سطوح علمی دو بار اشاره 
داشــت و گفت: »در شــرکت هوایی مپنا، نیمی از 

کارکنان زنان بودند.« به طور مشخص درباره گشت 
ارشاد حرفی به میان نیامد اما پیش از این در میزگرد 
فرهنگی خود در واکنش به ســوالی در این رابطه 
گفته بود، اگر قانون اشتباهی وجود دارد با نوشتن 
لایحــه آن را تغییر می دهد. )البته تــا زمان تغییر 
نکردن آن، همه باید قانون قبل را اجرا کنند.( دیگر 

چه حرف هایی زده شد؟
  چرا نقــش زنان خانه دار دیده نمی شــود؟ زنان 
خانه دار با تربیت صحیــح فرزند و محیط امن برای 
خانواده باعث شده اند که فرزندانی به جامعه تقدیم 
شود که موجب پیشــرفت و موفقیت کشور و مانع 
آسیب های اجتماعی همچون اعتیاد، خودکشی و 

افسردگی می شوند.
 خیلی از هزینه ها در راستای مقابله با آسیب های 
اجتماعی در حالیست که باید هزینه ها را در حوزه 

زنان خانه دار هزینه کنیم.
 ما برای زنــان طرح های زیادی داریــم. آزادی 
داشتن حریم عاشــقانه در خانواده برای همه زنان 

مذهبی یا غیر مذهبی مهم است.
5   قاضی زاده هاشمی هم مانند قالیباف از زاویه 
دید زن و خانواده پا به بحث گذاشت. تنها اشاره او 
به برخورد با زنان این بــود که گفت: »دغدغه زنان 
ما حجاب نیســت و این مغالطه ست، دغدغه اصلی 
بانوان مــا تبعیض در فرصت ها اســت که حق هم 
دارند باید فرصت های مناســب برای رشــد آن ها 

ایجاد کنیم.«
  نرخ بیــکاری زنان مــا ۵۶درصد اســت، چون 
مشــاغل ما، مردسالارانه تعریف شــده است. زنان 

فقط می گویند اجازه رشــد به ما دهید. در مقاطع 
آموزشی دختران ما از پسران ما جلو می زنند.

  محدودیت هایی برای بانوان ایجاد شده که ما به 
وجود آوردیم، چون نتوانستیم محیطی ایجاد کنیم 
که عرف و شــرع را در آن محیط هم زمان بتوانند 

موردتوجه قرار دهند.
6  علیرضــا زاکانــی: زاکانی مســتقیما از 
محوری ترین بحث، یعنی بازداشت زنان در خیابان 
شروع کرد. موضع او چیست؟ »زن نیاز به دستگیری 
ندارد؛ بلکه او اســت که خانواده را اداره می کند و 
اعضای خانواده را دستگیری می کند. }...{ امام یک 
بیانیه 8ماده ای داده که در آن گفته هیچکس حق 
ندارد در امور زندگی مــردم دخالت کند. در حریم 
عمومی، قانون حاکم اســت و باید رعایت شود. در 
مورد حجاب خواهش می کنم دوستان نظر خود را 
صریح بگویند، حجاب شــرعی، قانون است اما نوع 

واکنش به آن فقط باید با احترام باشد.«
  جمع بین خانه داری، همسرداری و تعلیم وتربیت 
کاملا شدنی اســت. من با دختران خودم صحبت 
می کنم؛ اینها مشت نمونه خروار هستند، دختران 
من می گویند این ظرفیت عظیــم زنان که وجود 

دارد، چرا مورد غفلت واقع شده است؟
 در دولت خدمت، حتما از زنان شایسته استفاده 
خواهیم کرد؛ همان طور که در شــهرداری این کار 

را کردیم.
  زنان هــم در خانــواده و هــم در اجتماع نقش 
می خواهند، امنیت می خواهند. حل قسمت زیادی 

از مشکلات کشور به دست زنان است.

رهبر انقلاب در دیدار با مسئولان دستگاه قضا 
فرمودند: »قوه قضائیه باید با شــجاعت و بدون 
ملاحظه عدالت را اجرا کند.« آیت الله خامنه ای، 
رهبر انقلاب اسلامی صبح شــنبه دوم تیرماه 
در دیدار با مسئولان قوه  قضائیه، »حل وفصل 
مســائل و اختلافات مردم براساس عدالت« و 
»جلوگیری از عبور از خط قرمــز قانون« را از 
مسئولیت های اصلی دســتگاه قضا برشمردند 
و افزودند: »مهمترین وظیفه دســتگاه قضایی 
اجرای شجاعانه و بدون ملاحظه عدالت است.«

   در قرآن و ســایر منابع اســلامی بر کمتر 
مســئله ای مانند »عدالت« تکیه شــده است، 
شجاعت لازمه اجرای عدالت است. به فرموده 
امام ســجاد)ع(، قوه  قضائیه بایــد به گونه ای 
عمل کند که دشــمنان، خود را از ظلم و جور 
مصون بدانند و دوستان نزدیک از جانب داری 
غیرعادلانه مایوس باشــند؛ کــه اگر این گونه 
شود، مسئله بسیار مهم »امنیت روحی و روانی 

مردم« تأمین خواهد شد.
    )با اشاره به لزوم برنامه محوری قوه قضائیه 
و اسناد خیلی خوب تحول در این قوه(: باید این 
اسناد را به شکلی اجرا کرد که اثر محسوسی در 

شاخص های مهم قضایی بگذارد.
    کم شــدن زمان رســیدگی به پرونده ها، 
استحکام و اتقان احکام دادگاه های بدوی که 
منجر به کاهش نقــض آرا در روند تجدیدنظر 
می شــود و کاهش گزارش ها و شــکایات به 
سازمان بازرســی از جمله شاخص های مهمی 
اســت که باید با اجرای اسناد دســتگاه قضا، 

بهبود یابد.
    کثــرت پرونده هــای قضایــی، موجب 
فشــار روی قضات و کاهــش احتمالی اتقان 
احکام می شــود. برای حل مشکل مهم کثرت 

پرونده های قضایی، باید فکری اساسی کرد.
    ارتقای دانش قضایی همه قضات با استفاده 
از ظرفیــت دانشــگاه علوم قضایــی و تقویت 
نیروهای جهادی، دو توصیه دیگری رهبری به 

مسئولان دستگاه قضا بود.
    )با ابراز دغدغه نسبت به کم بودن سرعت 
رســیدگی به پرونده های دارای بازداشــتی و 
در نتیجه طولانی شدن مدت بازداشت موقت 
افراد(: تکلیف این گونه اشــخاص را باید زودتر 
مشخص کرد تا کســی به علت طولانی شدن 
رســیدگی به پرونده، در ســختی زندان قرار 

نگیرد.
    )با اشــاره به لاینحل بودن مشکل برخی 
زندانی های دارای بدهی(: برخی اشخاص اگر 
تا آخر عمر هم در زندان باشند، قدرت پرداخت 
بدهی خود را ندارند که این مشکل باید علاج 

شود.
    برنامه های انتخاباتــی تلویزیون، خوب و 
باعث آشــنایی مردم با دیدگاه های گوناگون 

است.
    )خطاب به نماینــدگان(: مباحث نامزدها 
در تلویزیون یــا اظهارات دیگــر آنها موجب 
نشود که یک نامزد برای غلبه بر رقیب، حرف 
دشمن پسند و دشمن شــادکن بزند. فرض بر 
این اســت که همه نامزدها، ایران و جمهوری 
اسلامی را دوســت دارند؛ چون می خواهند در 
این نظام و برای خدمت به مردم، رئیس جمهور 
شوند؛ بنابراین، نباید به گونه ای صحبت کنند 

که دشمن خوشحال شود.
   در ابتدای این دیدار، رئیس دســتگاه قضا 
تشکیل مداوم کارگروه های مشترک قوه  قضائیه 
و دولت را از مهم ترین اتفاقات مطلوب یک سال 

گذشته عنوان کرد.

مرور مواضع شش کاندیدا درباره مسئله زنان 
رهبرانقلاب: مهم ترین وظیفه قوه قضائیه، اجرای شجاعانه عدالت است

یادگار  به  این حر ف ها بماند  کنند شادکن پرهیز  اظهارات دشمن  از  نامزدها 

     پرتره های انتخاباتی قسمت چهارم

کسی نیســت که محمدباقر قالیباف را نشناسد؛ 
بنابراین نوشــتن یک زندگی نامه برای او احتمالا 
کار چندان مفیدی نیست. او در میان ۶کاندیدای 
فعلی، قطعا مشــهورترین کاندیدا است و حدود 
20سال اســت که در ســطح اول سیاست ایران 
حضور دارد. بنابراین، تصمیم گرفتیم که در مورد 
او، نوشــتن پروفایل یا نیم رخ را به شکل دیگری 
پیش ببریــم و 7نقطه کلیدی را بیــان کنیم که 
قالیباف را به نقطه ای که امروز در آن است، رسانده 

است:
1   زمستان ۶۲: حدود یک سال است که سه 
تیپ عملیاتی اعزامی از اســتان خراســان، با هم 
ترکیب شده و یک لشــکر جدید ایجاد شده است 
به نام لشکر ۵ نصر؛ از رزمندگان اعزامی خراسان. 
نخستین فرمانده این لشکر، حسن باقری بوده که 
بعد از 10روز به شهادت می رسد. حدود یک سال 
بعد از تشکیل این لشکر و بعد از تغییر دو فرمانده 
دیگر، فرماندهی به محمدباقر قالیباف می رســد 
و این لشــکر می تواند عملکرد مطلوبی از خود در 
جنگ و به طور مشخص در ۵عملیات بزرگ بدر، 
خیبر، کربلای چهار، کربلای پنج و والفجر هشت 
نشان دهد. او در یکی از این عملیات ها، برادر خود 

یعنی حسن را هم از دست می دهد.  
2   ۱۳۷۳: پنج ســال از پایان جنگ گذشته 
اســت. قالیباف در ایــن مدت، فرمانــده نیروی 
مقاومت بسیج بوده است. در سپاه نهادی تاسیس 
شده به نام قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء و در 
حال کمک به دولت وقت، برای بازســازی کشور 
است. فرمانده نخست این قرارگاه، محمد ستاری 
وفایی نام داشــته و پس از ۵سال کار برای حدود 
3سال به دست قالیباف می افتد. این نخستین بار 

است که او وارد حوزه فعالیت اجرایی می شود. 
3    آبان ۱۳۷۶: قالیباف به سِــمت فرمانده 
نیروی هوایی سپاه منصوب می شود. این دوره ای 
اســت که به گفته خود او، حمایت های زیادی از 
برنامه موشکی این سازمان که با مدیریت شهید 
حسن تهرانی مقدم پیش می رفت، انجام می شود. 
قالیبــاف در این دوره البته گامی هــم برای برند 
شــخصی خود برمی دارد و با حضور در فرانسه به 
عنوان خلبان هواپیمای ایرباس آموزش می بیند و 

دوره خلبانی خود را آغاز می کند. 
4    تیر ۱۳۷۹: تقریبا از حوادث ســال 1378 

کوی دانشگاه، یک سال گذشــته است و نیروی 
انتظامی زیر بار فشــار روانی مداخله ای نادرست، 
در این حوادث اســت. هدایت لطفیان از سِــمت 
فرماندهی نیروی انتظامی کنار گذاشته می شود 
و قالیباف به این سِمت منصوب می شود. قالیباف 
اقدامات چشــمگیری برای تغییر تصویر نیروی 
انتظامی می کند. تصویر پیشــین که پلیس هایی 
بدون تناســب اندام، معمولا با بهره هوشی کم و 
بدون تجهیزات درســت بود )آن طور که مثلا در 
فیلم مومیایی ســه به تصویر کشیده شده( تغییر 
می کند به مردانی با تناســب اندام بالا که در یک 
ســال، چندین و چند عملیات ســنگین رهایی 
گروگان انجام می دهند، فرمانده ای در تهران دارند 
مثل ســردار طلایی که همیشه خنده بر لب دارد 
و البته تجهیزاتی مثــل خودروهای آخرین مدل 
مرسدس که از آلمان وارد شده است. قالیباف مرکز 

فوریت های 110 را هم راه اندازی می کند.
5    بهار و تابستان ۱۳۸۴: قالیباف با کمپینی 
متفاوت که برخــی آن را ترجمه کمپین تونی بلر 
در انگلســتان می خوانند، وارد عرصــه انتخابات 
می شوند. با کت وشلواری سفید در حال قدم زدن 
در خیابان، با حلقه ای در دســت به جای انگشتر 
عقیق و البته با عکس با لباس خلبانی روی پلکان 
هواپیما. امــا این ها افاقه نمی کنــد و ظاهرا برند 
»سردار« روی برند جدید »دکتر خلبان« می چربد 
و او کمی بیش از 4میلیون رای می آورد و در میان 
7کاندیدا، چهارم می شــود. بعد از انتخابات ولی 
به عنوان شــهردار تهران انتخاب می شود و دوره 
12ساله خود به عنوان رئیس بلدیه پایتخت را آغاز 
می کند. در این دوران تونل رسالت و برج میلاد را 
کامل می کند، اتوبان امام علی را می سازد، اتوبان 
صدر را دوطبقه می کند، حدود 120کیلومتر مترو 
می سازد و مرکزی تفریحی به نام دریاچه چیتگر 
برای تهران ایجاد می کند. البته که در همین مدت 
پرونده های تخلفات اقتصادی هم در شــهرداری 
ایجاد می شــود؛ مثل هلدینگ یــاس یا املاک 
نجومی که تاکنون تخلف شخص قالیباف در آن ها 

تایید نشده است. 
6    خرداد ۹۲ و اردیبهشــت ۹۶: قالیباف 
در انتخابات ســال 1388 شــرکت نکرد ولی از 
احمدی نژاد هم کــه کاندیــدای اصولگرای آن 
انتخابات بود، حمایت نکرد تا این شــایعه که او از 

حامیان مخالفان او بوده، تقویت شــود. حتی از او 
در مورد جمعیت شــرکت کنندگان در تظاهرات 
2۵خرداد معترضان بــه نتیجه انتخابات نقل قول 
شــد که البته تکذیب شــد. با این حال، میل به 
ریاســت جمهوری او در ســال 13۹2 و 13۹۶، 
منجر به تقابل با حســن روحانــی در مناظرات 
شــد و روحانی با دو گزاره »حملــه گازانبری« و 
»لوله کردن« که بــه گفته او ایده هــای قالیباف 
برای برخورد با دانشجویان بود، قالیباف را از دور 
خارج کرد. قالیباف در نهایت در انتخابات 13۹2، 
۶میلیــون رای آورد و در انتخابات 13۹۶ به نفع 

رئیسی کنار کشید.
7    اســفند ۹۹: قالیباف به عنوان نخستین 
منتخب مردم تهران، وارد مجلس شد و بعد از آن 
هم به ریاست مجلس رسید. در مجلس، طرح هایی 
مثل جوانی جمعیت، حذف مجوزهای کسب وکار 
و طرح عفاف وحجاب را به پایان رساند و البته موفق 
به تصویب نهایی طرح صیانت نشد. نحوه ریاستش 
بر مجلس با انتقادات طیف پایداری روبه رو بود و 
همین انتقادات در کنار برخی افشاگری ها، مثلا در 
مورد سفر خانواده او به ترکیه توسط وحید اشتری 
باعث شــد که در انتخابات بعدی مجلس، به نفر 
چهارم برگزیدگان تنــزل پیدا کند ولی باز هم در 
ائتلافی میان مستقلان در مجلس با حامیان خود 
در انتخابات هیات رئیســه پیروز شد و به ریاست 
مجلس رســید. اما با آنکه برخی می گویند تعهد 
کرده بود که در انتخابات ریاست جمهوری شرکت 

نکند، برای چهارمین بار نامزد این سِمت شد.
قدرت اجرایی بالا و نداشتن ایده های رادیکال در 
حوزه فرهنگی و اجتماعی، می تواند به عنوان نقاط 
مثبت قالیباف بیان شــود ولی در عوض نداشتن 
کنتــرل روی اطرافیــان که در اغلــب اوقات، به 
برند او ضربه زدند، حساســیت اندک روی هزینه 
پروژه هــا یا آن طــور که مصطفــی پورمحمدی 
می گوید گران اداره کردن شــهر و نداشتن ایده و 
جایگاه مشخص در نقشه سیاســی ایران، نکات 
منفی قالیباف هستند که دست کم تاکنون مانع 
از ریاست جمهوری او شدند و در این انتخابات هم 
تا الان باعث شده که هسته سخت اصولگرایی به 
او اعتماد نکند و جلیلی را کاندیدای شایسته خود 
بداند. تا ببینیم نتیجه انتخابات، هفته آینده همین 

موقع چه خواهد بود.

در اندیشه پاستور
هفت مقطع مهم از زندگی محمدباقر قالیباف که برند سیاسی امروز او را ساختند

الجولانی در بستر مرگ
منابع میدانی در ادلب سوریه از 

مسمومیت ابومحمد الجولانی، رهبر 
تحریرالشام خبر داده و اعلام کردند 

که او به علت برخی عوارض جانبی 
ناشی از قرار گرفتن در معرض یک 

ماده سمی، همچنان در بستر و تحت 
مراقبت است. 

طبق نوشته المیادین، الجولانی چند 
روزی از مشکلات سلامتی رنج برده و 
موضوع مخفی نگه داشته شد، اما در 
نهایت مشخص شد که در نوشیدنی 
او در جریان سفر به ادلب ماده سمی 

وجود داشته است. 
منابع مذکور افزودند که سرویس 

امنیتی وابسته به الجولانی، تحقیقات 
گسترده ای را در مورد صاحبان 

مراکزی که او از آنها بازدید کرده و در 
معرض مسمومیت قرار گرفته است، 

آغاز کرده اند.
 این منابع خاطرنشان کردند که 

اتهامات پیرامون یکی از سرکرده های 
گروه موسوم به »ارتش آزاد« 

می چرخد که الجولانی به خانه او رفته 
بود تا از گروه تحت فرمانش بخواهد 
در اعتراضات علیه الجولانی شرکت 

نکنند.
اما الجولانی به عنوان یکی از 

چهره های خشن تروریست حاضر در 
سوریه کیست؟

ابومحمد جولانی از رهبران نظامی 
فعال در جنگ داخلی سوریه است. 

وی از سال ۲۰۱۲ تا ۲۰۱۷، رهبری 
جبهه النصره شاخه القاعده در 

سوریه را برعهده داشت و از سال 
۲۰۱۷، رهبری هیات تحریر شام را 

برعهده دارد. 
اطلاعات بسیار کمی از جولانی در 

دست است. نام ابومحمد جولانی هم 
نام مستعار اوست و به گفته یک مقام 

امنیتی اردنی، نام واقعی او را فقط 
اعضای رده بالای القاعده می دانند. 
سال و محل تولد او مشخص نیست 
اما نام جولانی اشاره به بلندی های 
جولان دارد. او در سال ۲۰۰۳، برای 
نبرد با نیروهای آمریکایی در عراق 

به این کشور رفت اما مشخص نیست 
که جولانی، اصالتا در کجا متولد شده 

است.
 او در ۲۷ مه ۲۰۱۵، اولین مصاحبه 

رسانه ای خود را به صورت یک 
گفت وگوی تلویزیونی با شبکه 

الجزیره انجام داد و این نخستین 
بار بود که دیگران هم می توانستند 

چهر ه ای از او در یادشان داشته 
باشند. جولانی در این گفت وگوی 
۵۰دقیقه ای، سیاست های جبهه 

النصره و جیش الفتح به عنوان ائتلاف 
مخالفان حکومت اسد را برای جنگ 

تشریح کرد و گفت: »جنگ جبهه 
النصره با افرادی است که به قتل و 

شکنجه و تجاوز به اهل سنت اقدام 
کرده اند.« البته که این حرف  تنها 
برای چهره رسانه ای گروه  بدنام و 

خشن جبهه النصره بود.
 در همان زمان، بشار جعفری سفیر 

دولت سوریه در سازمان ملل در 
واکنش به مصاحبه ابومحمد جولانی 

با شبکه الجزیره گفت: »آیا شبکه 
الجزیره قطر روز گذشته مصاحبه ای 

را با رهبر گروه تروریستی جبهه 
نصرت پخش نکرده است که نوید 
می دهد سوریه با قوانین شریعت 

اداره خواهد شد؟ آیا قطر می خواهد با 
این مصاحبه به ما اعلام کند که گروه 

تروریستی جبهه نصرت یک گروه 
تروریستی میانه رو است؟!«.

واشنگتن پست در نوامبر ۲۰۱۲، 
جبهه النصره را تهاجمی ترین و 

موفق ترین گروه شورشی توصیف 
کرده بود.
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سه روز پیش، دادگاهی در دانمارک 
یک مرد ۶0ســاله ایرانی را به 3سال 
زندان محکوم کــرد. او که به عنوان 
مــددکار اجتماعــی در یــک خانه 
سالمندان در شهر آرهوس مشغول به 
کار بود، در فاصله زمانی سال 2022 
تا 2023، چندین بــار به یک پیرزن 
۶4ساله آزار جنسی رسانده؛ آن هم 
پیرزنی که به خاطر زوال عقل در این 
خانه سالمندان بســتری شده بود. 
حالا، با روشن شــدن ابعاد ماجرای 
این پرونده، شهرداری دانمارک نیز به 
دردسر افتاده؛ چرا که این مرد ایرانی 
پیش از این، 2بار به دلیل خشــونت 
فیزیکی از مراکز مراقبتی سالمندان 
اخراج شده اما با وجود این سوابق و 
ســوابق کیفری دیگر، شهرداری باز 
هم او را اســتخدام کرده. نام او علی 
هرسی اســت اما بعد از مهاجرت به 

دانمارک در دهه ۹0میلادی اســم 
خود را بــه »دین ویرجیــن« تغییر 

داده است.
علی هرســی یا همان دین ویرجین، 
از سال 200۵ تا به امروز در 12خانه 
سالمندان به عنوان مددکار اجتماعی 
در بازه های زمانی کوتــاه کار کرده 
است. او در این مدت چندین مرتبه 
به دلایل مختلــف در خارج از محل 
کارش دســتگیر شــده امــا اولین 
تخلفش در خانه سالمندان در سال 
2020 اتفاق افتاده اســت. او در این 
ســال، در یــک مرکز نگهــداری از 
افراد دارای زوال عقــل کار می کرد 
و یک مرد 71ســاله را از ناحیه سر و 
دیگر قســمت های بدن مورد حمله 
فیزیکی قرار داد. پــس از این اتفاق، 
هرسی از این مرکز اخراج و به پلیس 
گزارش داده شد اما تنها یک ماه بعد، 

دوباره شهرداری او را برای یک مرکز 
نگهداری از سالمندان دیگر استخدام 
کرد. هرسی در این خانه سالمندان 
هم رفتار خشونت آمیز از خود نشان 
داد و این بار در ســال 2021، به سر 
یکی از همــکاران خانمــش حمله 
کرد. او دوباره از محل کارش اخراج 
و به پلیس گزارش داده شد. اینطور 
که از گزارش  رســانه های دانمارکی 
مشخص است، هرسی با وجود اینکه 
به پلیس گزارش شده بود، به خاطر 
رفتارش محکوم نشــد. او دوباره در 
سال 2022، در یک خانه سالمندان 
دیگر، در شهر آرهوس استخدام شد 
و در طول ۶ماه به یک پیرزن ۶4ساله 
با زوال عقل، آزار جنسی رساند. او در 
روز چهارشــنبه به خاطر حمله های 
فیزیکی و خشــونت باری که از سال 
2020 مرتکب شده بود و همچنین 

 گزارش روز

مددکار ایرانی، کابوس سالمندان دانمارک
تعرض جنسی »علی هرسی« به یک پیرزن بیمار، تیتر رسانه های این کشور 

شده است

آزارهای جنســی متعــدد و اقدام به 
تجاوز به 3ســال زندان محکوم شد. 
گفته شــده یکی از همکاران هرسی 
بعد از اینکه بارها تغییر رفتار پیرزن 
در کنار این مرد ایرانی را دید، متوجه 
آزارهای او شد. یکی از شواهدی که 
به پلیس برای اثبات این ماجرا کمک 
کرد، یک فایل صوتی در گوشی تلفن 
همراه علی هرســی بود. مشــخص 
نیست چرا، اما این مرد ایرانی صدای 
خود را در حین آزار رســاندن به این 
پیرزن ضبط کرده بود. او در قسمتی 
از این فایل صوتی به پیرزن گفته بود: 
»دوســتت دارم.« علی هرسی تمام 
جرایم خود را انکار کرده و می گوید، 
جمله دوستت دارم برای آرامش دادن 
به این زن بیمار بوده است. وقتی یکی 
از خبرنگاران سعی کرد با او مصاحبه 
کند، هرســی تماس ها را جواب نداد 
اما در پیامی برای او نوشــت: »من از 
اینکه به عنوان یــک منحرف لُکنتی 
و یک خوک احمق بــه نظر می آیم، 
ناراحتم. من به خدا اعتقاد دارم و این 
اتهامی که در رفتار با یک خانم به من 
زده شده، خلاف دین و اصول زندگی 

من اســت. من یک مرد ۶0ساله ام و 
اصلا مناسب سن وســال من نیست 
که چنین کاری انجــام بدهم.« او در 
ادامه ادعا کرد کــه قربانی یک انتقام 

شخصی شده است.
   جعل اسناد، دروغ و اعتیاد 

به الکل
ســوالی که پیش می آید، این است 
که چرا شــهرداری آرهوس با وجود 
سوابق خشــونت بار هرسی، هر بار او 
را استخدام کرده اســت؟ مسئولان 
شــهرداری در این باره می گویند که 
این مرد ایرانی درباره ســوابق کاری 
خود هر بار دروغ گفتــه و به همین 
دلیل توانسته قســر در برود. او وقتی 
بعد از حمله به یک پیرمرد 71ساله از 
محل کارش اخراج شد، یک ماه بعد 
دوباره به شــهرداری رفت و ادعا کرد 
که از ســال 2014 جایی کار نکرده 
است. مســئولان هم اصلا اسم او را 
چک نکردند و به ادعــای او، اعتماد 
کردند. هرسی مرتکب جرایم کوچک 
و بزرگ دیگری هم شــده اســت. او 
در ســال 200۹ به خشونت فیزیکی 
علیه یکی از زیردســتانش و در سال 

201۵ به جعل اســناد محکوم شده 
است. او یک سری اسناد را جعل کرده 
بود تا بتوانــد در امتحانی که مربوط 
به مددکاری اجتماعــی بوده، قبول 
شــود. وقتی مســئولان متوجه این 
موضوع شــدند در حکمی که اسناد 
آن موجود است به او پیشنهاد دادند تا 
برای اعتیاد به الکل و مشکلات روحی 
خود از متخصصان کمک بگیرد. مدتی 
بعد او گواهینامه رانندگی خود را به 
مدت 10ســال به خاطر چندین بار 
رانندگی تحت تاثیر الکل از دســت 
داد اما به این حکم اهمیتی نداد و در 
ســال 2017، 8بار به خاطر رانندگی 
بدون گواهینامه معتبر، دستگیر و در 

دادگاه محکوم شد.   

سایت  نگار سياسي / گزید     ه اي از تحليل ها ي جناح هاي سياسی
پزشکیان/ حسین شریعتمداری طی یادداشــتی در روزنامه کیهان 

نوشت:
1- روی سخن در این نوشــته با برادر گرامی، جناب آقای پزشکیان است. 
برادری که هرچند در بسیاری از موارد با یکدیگر سلیقه سیاسی مشترکی 
نداریم ولی از ارادت نگارنده به خود بی خبر نیســتند. جناب ایشان علاقه 
فراوانی به نهج البلاغه و ســخنان و رهنمودهای مــولای متقیان، حضرت 
امیر)علیه الســلام( دارند و در پی این علاقه و ارادت اســت که در بسیاری 
از مــوارد، بیانات ملکوتی حضرتــش را بر زبان دارند و بر اســتناد به کلام 
امیرالمومنین )علیه السلام( اصرار و تاکید می ورزند. انگیزه نگارنده از نوشتن 
وجیزه پیش روی نیز برخاســته از همین ویژگی در خور تحســین جناب 

پزشکیان است.
2- حضرتعالی اصرار دارید که دولت شــما )در صورت موفقیت و تشکیل ( 
دولت سوم آقای روحانی نیســت و دولت پزشکیان است. در بیان، سخنی 
شایسته است ولی در میدان عمل، بایسته نیســت! چرا که تقریبا، تمامی 
همراهان و همکاران شــما در فعالیت های انتخاباتی، دقیقا همان اعضا و 
کارگزاران دولت آقای روحانی هستند! این تناقض - با عرض پوزش- چگونه 

قابل توضیح است؟! و نمونه های پرشمار دیگری از این دست.
3- جناب آقای پزشکیان! حضرتعالی، بارها بر ارادت خود به شهید رئیسی 
عزیز تاکید کرده اید و حتی فرموده اید که خواستار ادامه راه آن شهید بزرگوار 
هستید که درخور تحسین است ولی برخی از همراهان شما، نه فقط ارادتی 
به شهید رئیسی نداشته و ندارند؛ بلکه در صف مخالفان سرسخت و حتی 

دشمنان آن بزرگوار بوده و هســتند. با یک نگاه گذرا به مواضع رسما اعلام 
شده آنها می توانید به این واقعیت تلخ و پلشت پی ببرید. حتما توجه دارید 
که ســخن درباره مخالفت آنها با دیدگاه های سیاســی و اجتماعی شهید 
رئیسی نیست؛ بلکه سخن درباره دشمنی آنها با شهید رئیسی و دروغگویی 
و تحریف و در بسیاری از موارد، وارونه نمایی دستاوردهای بزرگ آن شهید 

بزرگوار است.

۴+۲/ الله کــرم در پاســخ بــه این ســوال کــه رقابــت در انتخابات 
ریاست جمهوری بین کدام کاندیدا خواهد بود، گفت: »از آنجایی که آرایش 
سیاسی موجود 4+2 است؛ یعنی 4نفر مدافع وضع موجود )جلیلی، زاکانی، 
قاضی زاده و قالیباف( و 2نفر منتقد وضع موجود )پورمحمدی و پزشکیان( 
هستند، این آرایش نشان می دهد که امکان اجماع وجود دارد. اما برای اجماع 
نیاز است که به فضای مناظره ها توجه شود. به نظرم رقابت انتخاباتی بین 
جلیلی و قالیباف خواهد بود. زیرا ملت اسلامی ایران به دلیل شهادت آیت الله 
رئیسی خواستار ثبات در وضع فعلی و تداوم دولت خدمت آن شهید والامقام 
هستند. لذا آقای جلیلی در رقابت با قالیباف پیروز انتخابات در مرحله اول 

خواهد بود.«
وی تصریح کرد: »شاید بپرسید که چرا آقای جلیلی رای دارد اما قالیباف و 
پزشکیان رای ندارند! دلیل اول، عدم وجود مرحوم هاشمی رفسنجانی است 
که معتقد بود آرای آقای روحانی را از 3درصد به بالای ۵0درصد رســانده 
است. دلیل دوم، عدم  اعتماد مردم به حامی فعلی ایشان، یعنی آقای خاتمی 

است. ایشان 4ماه پیش به نامزدها گفتند، نامزد انتخابات مجلس دوازدهم 
نشوند، به مردم هم گفتند مشارکت نکنند و رای ندهند، اما در حال حاضر 

می گویند رای بدهید که موجب عدم اعتماد در مردم شده است.«

فحش/ فریادهای ظریف در نشست انتخاباتی پزشکیان:
 شما بگویید چه کسی تحریم آمریکاســت؟ من یا آقای جلیلی؟؟ من یا 

آقای قالیباف؟؟
  چرا وقتی آمریکا مرا تحریم کــرد، به جای #فحش_به_آمریکا، به من 

فحش دادید؟

همان ها/ رضا نصری، حقوقدان بین الملل و کارشناس سیاست خارجی 
در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »کسانی که امروز به جلسه دکتر ظریف در 
کاشان یورش بردند، همان کسانی هستند که سفارت عربستان سعودی را 
آتش زدند تا برای کشور بحران درســت کنند. نه دغدغه مردم را دارند، نه 
منافع و سرنوشت کشور، پشیزی برایشان ارزش دارد. آن ها، ایران را کالایی 

می دانند که فقط باید دست محفل کوچک خودشان باشد.«

حذف شدگان/ عباس عبدی در اعتماد نوشت: »هنگامی که در همین 
صداوسیما به صراحت می گویند مملکت مال حزب اللهی هاست، هر کس 
نمی خواهد برود، معلوم می شود که طرد و حذف یک روند شناخته شده در 
این ساختار رسانه ای است و این روند خود را در نحوه طرح مسائل علیه آقای 

محمد فاضلی در این برنامه نشان داد. هنگامی که یک رسانه فراگیر با هزاران 
میلیارد تومان بودجه و امکانات بسیار بزرگ قادر نیست با برخی افراد رقابت 
کند، افرادی که مطلقا از منابع عمومی ارتــزاق نمی کنند و روی پای خود 

ایستاده اند، پس باید آنان را از عرصه عمومی حذف کنند.
حضور پزشکیان در انتخابات برای بازگرداندن این حذف شدگان به میدان 
است. برای این است که جامعه را از این درماندگی القا شده، خارج کند. برای 
آن که رضایت را به مردم بازگرداند و سرچشــمه های خشم را از میان ببرد. 

خشمی که تنها راه پیش روی شهروند عاصی تعریف شده است.
اینجاست که حتی فردی چون دکتر فاضلی که به لحاظ تحلیلی، طرفدار 
مشارکت سیاسی حتی در سطح انتخابات مجلس 1402 و روزنه گشایی بود، 
چنین بی محابا موردتهاجم غیراخلاقی قرار می گیرد تا همگان را ناامید از 
مشارکت انتخاباتی کنند و این خواست اصولگرایان تندرو است که مشارکت 
را به حداقل برسانند؛ بلکه شانسی برای خود داشته باشند و مردم را عاصی تر 

و ناامیدتر و در نتیجه خشمگین تر کنند.«

متدینین غیرسیاسی/ عصر ایران نوشت: بررســی های میدانی در 
چندین استان، حاکی از آن است که جریان دیگری نیز در سطح جامعه به 
نفع پزشکیان شکل گرفته و آن، تمایل »متدینین غیر سیاسی و سنتی« به 
پزشکیان است. ادبیات ساده و بی پیرایه پزشکیان در کنار فکت هایی مانند 
اینکه او در سراسر زندگی حرفه ای پزشکی اش، حتی یک ریال از بیماران حق 
ویزیت نگرفته و به حقوق دولتی بسنده کرده است، در روستاهای آذربایجان 

به همراه خانواده و دانشجویانش برای ساختن خانه های بهداشت کارگری 
کرده و همچنین بعد از فوت همسرش در تصادف رانندگی، به او وفادار مانده 
و به تنهایی بچه هایش را بزرگ کرده است و نظایر این ها، توجه اقشار محروم 
و روستانشینان را به پزشکیان جلب کرده و این، زنگ خطری برای نامزدهای 
اصولگراست که مردم در رفتار انتخاباتی آن ها، نوعی مسابقه قدرت را شاهد 

هستند.

ظریف/ به گزارش انتخاب، حسام الدین آشنا، مشاور سابق حسن روحانی 
در شبکه اجتماعی »ایکس« نوشــت: »کاری که آقای ظریف برای آقای 
پزشــکیان می کند، بایدن برای اوباما نکرد.« قابل ذکر است، طی چند روز 
گذشته ظریف با سخنرانی های کوبنده و آتشــین در دفاع از دکتر مسعود 
پزشکیان و برجام، موجب واکنش و خشم بسیاری از اصولگرایان شده است.

نظرســنجی/ به منظور ســنجش تصمیم مــردم برای شــرکت در 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری از پاسخگویان سوال شده است: 
» در انتخابات ریاست جمهوری هفته آینده، برخی از مردم شرکت می کنند 
و برخی شــرکت نمی کنند؛ شــما چطور؟« در موج ســوم این پیمایش 
4۵/۵درصد از مردم گفته اند قطعا در این انتخابات شــرکت خواهند کرد، 
31/8درصد در این خصوص مردد بوده و 21/4درصد ابراز کرده اند که قطعا 
در انتخابات شــرکت نخواهند کرد. انتظار می رود با نزدیک شــدن به روز 
برگزاری چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، میزان مشارکت مردم 

افزایش پیدا کند.
از پاسخگویانی که گفته اند »قطعا« در انتخابات شرکت می کنند، سوال شده  
است »از بین نامزدهای انتخابات، شما به کدام یک رای خواهید داد؟«. در 
موج سوم این پیمایش به ترتیب انتخاب 20/7درصد »محمدباقر قالیباف«، 
انتخاب 18/۹درصد »مسعود پزشــکیان« و انتخاب 18/2درصد »سعید 
جلیلی« است. علاوه براین، 4/۶درصد از این پاسخگویان »سیدامیرحسین 
قاضی زاده هاشــمی«، 2درصد »علیرضا زاکانی« و 1/8درصد »مصطفی 
پورمحمدی« را به عنــوان نامزد منتخب خود اعــلام کرده اند. همچنین، 
2/7درصد از پاســخگویان گفته اند که در این انتخابات رای سفید یا باطله 
می دهند و 2۶/7درصد نیز مردد بوده و هنوز نامزد موردنظرشان را انتخاب 

نکرده اند.
از پاسخگویانی که گفته اند »قطعا یا احتمالا« در انتخابات شرکت می کنند، 
سوال شــده  اســت »از بین نامزدهای انتخابات، شــما به کدام یک رای 
خواهید دادید؟«. در موج سوم این پیمایش به ترتیب انتخاب 20/۵درصد 
»محمدباقر قالیباف«، انتخاب 1۹/3درصد »مسعود پزشکیان« و انتخاب 
17/2درصد »سعید جلیلی« است. علاوه براین، 4/۶درصد از این پاسخگویان 
»سیدامیرحســین قاضی زاده هاشــمی«، 2درصد »علیرضــا زاکانی« و 
1/۶درصد »مصطفی پورمحمدی« را به عنــوان نامزد منتخب خود اعلام 
کرده اند. همچنین، 2/8درصد از پاسخگویان گفته اند که در این انتخابات 
رای ســفید یا باطله می دهند و 27/7درصد نیز مردد بــوده و هنوز نامزد 

موردنظرشان را انتخاب نکرده اند.

موضع سخنگوی دولت درباره اف ای تی اف

ادعای تازه ترامپ عليه ایران

علی بهــادری جهرمی، ســخنگوی دولت با 
اشاره به اظهارات برخی مقامات دولت سابق 
درخصــوص دلایل افزایش فــروش نفت در 
دولت ســیزدهم گفــت: »برخی ســال ها با 
اینستکس و FATF سرکار بودند و سلامت و 

معیشت مردم را به خارج گره زدند.«
بهادری جهرمــی ناظر به اظهــارات برخی 
مقامات دولت سابق درخصوص دلایل افزایش 

فروش نفت در دولت ســیزدهم تصریح کرد: 
»برخی سال ها با اینستکس و FATF سرکار 
بودند و سلامت و معیشــت مردم را به خارج 

گره زدند. 
سازوکار نفت در برابر غذا و دارو را با دیپلماسی 
التماســی پذیرفتند، نه تنها هیچ اثر مثبتی 
نداشــت، بلکــه بعــد از عدم موفقیت، خلق 
نقدینگی و تورم بالا ایجاد کرد. امروز نگویند 

که ترامپ نمی گذاشــت نفت بفروشیم ولی 
بایدن گذاشت.

 ۹ماه با ریاســت جمهوری همان فرد فعالیت 
کردند ولی باز هم نتوانستند نفت بفروشند.« 
وی افــزود: »همان کســانی که مســئولیت 
داشتند ولی به جای پاســخگو بودن، طلبکار 
هســتند، می گفتند که تــا FATF پذیرفته 

نشود، نمی توان واکسن وارد کرد.«

دونالد ترامپ، رئیس جمهوری پیشین آمریکا، 
در یک مصاحبه پادکســتی ادعــا کرده که 
در اواخر دوران ریاســت جمهــوری اش، او 
آماده شده بود که در مورد همه چیز با ایران 
به توافق برســد؛ چون ایران نیــز در نتیجه 
فشارهای اقتصادی و تحریم های آمریکا مایل 

به چنین توافقی بود.
او در ادعاهایــی عجیب درحالــی که تلاش 
می کرد همه چیز را گردن بایــدن بیندازد، 

گفت: »ایران ورشکســته شــده بود و پولی 
نداشــت؛ چــون مــن دولت هایــی را که 
می خواســتند از ایران نفــت بخرند، تحریم 
کردم ولی درعین حال می توانســتم با ایران 

کنار بیایم و به توافقی عادلانه برسیم.«
او درباره مختصات توافق مــورد نظرش نیز 
ادعاهای عجیبش را تکرار کرد و گفت: »توافق 
ســاده بود؛ ایران نمی تواند ســلاح هسته ای 
داشــته باشــد. به جز این، ما در مورد همه 

مســائل دیگر می توانســتیم صحبت کنیم 
و آن ها از این گفت وگو بســیار خوشــحال 

می شدند.«
ترامپ در ادامه تاکید کرد که آن فرصت حالا 
از دست رفته؛ چون به گفته او حالا چینی ها 
هر ماه میلیاردها دلار نفت ایران را می خرند 
و ایرانی ها، وضع اقتصادی سابق را ندارند و بر 
همین اساس، گرفتن امتیاز و کشاندن آنها به 
پای میز مذاکره و توافق، سخت تر شده است.

چهره روز    

دیپلماسی    

اروپایی ها، سياست های خود را در قبال ایران، سبک  و سنگين کنند
اقدام ضدایرانی سه کشــور اروپایی در جلسه 
اخیر شــورای حکام از همان ابتدا مورد انتقاد 
روس ها قرار داشــت. حالا ریابکــوف، معاون 
وزیر خارجه روســیه با یک توصیه برای آنها پا 
به میدان گذاشته اســت؛ او اخیرا عنوان کرده 
که سه کشــور اروپایی در جلسه شورای حکام 
»قطعنامه ای مخــرب« را علیه ایــران صادر 
کرده اند. سرگئی ریابکوف، معاون وزیر خارجه 
روســیه در واکنش به اقدام مخرب تروئیکای 
اروپایی در صدور قطعنامــه علیه ایران عنوان 
کرد که توافق هسته ای ایران در نقطه ای قرار 
گرفته که ممکن اســت به فروپاشی این توافق 

منجر شود.
او در ادامــه گفــت: »بــا این حــال، منابــع 
دیپلماتیک کاملا خسته نشــده اند. ما به طور 
مداوم بر تاثیرگــذاری روی مخالفانمان ادامه 
می دهیم تا از نابودی نهایی قرارداد جلوگیری 
کنیم.« ریابکــوف با اشــاره به اینکــه اقدام 

تروئیکای اروپایــی در شــورای حکام صدور 
»قطعنامه ای مخرب« بوده اســت، گفت: »ما 
این گونه اقدامــات را محکــوم می کنیم. این 
به هیچ وجه به حل وفصل مشــکلات، کمکی 
نمی کنــد و برعکــس، تنهــا باعث تشــدید 
تنش های کنترل نشده می شود. ما از اروپایی ها 
می خواهیم که چنین سیاســتی را ســبک و 

سنگین کنند.«
هم زمان با این اتفاق، اتحادیه اروپا موضعی را 
در قبال برجام اتخاذ کرده اســت که با موضع 
رئیس ســازمان بین المللی انرژی هسته ای در 
هفته گذشته تفاوت های چشــم گیری دارد. 
منبعی که از آن به عنوان »یک منبع عالی رتبه 
در اتحادیه اروپا« نام برده شــده است، گفت: 
»ایران و ایالات متحده الزامات تعیین شده در 
برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( را برآورده 
نمی کنند، اما هنوز زود اســت کــه بخواهیم 
درباره پایان این توافق سخن بگوییم.« این مقام 

اتحادیه اروپا که نامی از وی برده نشــده است، 
افــزود: »اتحادیه اروپا هیــچ جایگزینی برای 

برجام نمی بیند.«
برنامه راهبردی جامع اقدام مشترک )برجام( 
توافقی بود که در پی مذاکرات هسته ای میان 
ایران و پنج کشور شورای امنیت به علاوه آلمان 
در سال 201۵، در وین اتریش به امضا رسید. 
با این حــال، دونالد ترامپ پس از رســیدن به 
ریاست جمهوری آمریکا رســما از این توافق 

خارج شد و تعهدات خود را نقض کرد. 
با همه این ها، اروپایی ها کماکان حاضر نیستند 
تا ایــن برنامه ها بدون موضــوع بمانند. به نظر 
می رسد که اتحادیه اروپا تلاش می کند با وجود 
فشارهایی که به تهران تحمیل می کند، درهای 
مذاکره با ایران را باز بگذارد. این رویکرد البته 
ظاهرا نه تنها از ســوی اتحادیه، بلکه از سوی 
ایالات متحده که در گذشــته بخشی از برجام 

بود، وجود دارد.

دیپلماسی2    

 گالری   

    
 همزمان با روز 

جهانی یوگا 
همایش ویژه 
یوگا در سالن 
ورزشی توانا 
تبریز برگزار 

شد.
  عکس  از سلوی 

مختاری

    
انتشار 
تصاویری از 
یک سانتافه با 
پلاک مشخص 
در سریال های 
مختلف 
صداوسیما با 
واکنش کاربران 
شبکه های 
اجتماعی 
مواجه شد. / 
حاشیه پلاس

    
عکسی از پزشکیان و دخترش در 

اتوبوس فرودگاه

     
تصاویری از دیدار مردمی صبح دوم 
تیرماه محمود احمدی نژاد در میدان 

۷۲ نارمک تهران منتشر شد.

     
شهاب حسینی 
در کنار پسرانش 
 امیرعلی و
 محمد امین

     رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان البرز در گفت و گو با ایسنا:
پل B یک، پل بزرگی است که روی جاده چالوس در حال ساخت بوده و به سرعت در حال پیشرفت است. 

تصمیم بر این است که بزرگراه به نام شهید سلیمانی و پل نیز به نام شهید رئیسی نامگذاری شود.
در حال حاضر هم ۱۱۰۰ میلیارد تومان برای این پل در نظر گرفته  شده که ان شاءالله به زودی تخصیص پیدا می کند.

این پل به ارتفاع ۱۳۰ متر، دهانه ۱۸۰ متر و طول یک هزار و ۵۰ متر بلندترین پل خاورمیانه محسوب می شود.

خداحافظی با سند 
تک برگ

سند الکترونیک 
مالکیت رونمایی شد

قرار شده بود که از 
اردیبهشت امسال 

شکل سند زدن املاک 
تغییر کند و به جای 

سندهای کاغذی 
قدیمی، همه اسناد 
املاک الکترونیک 

شوند.
 حالا دیروز سند 

الکترونیک مالکیت 
رونمایی شد. قرار 

است به زودی سند 
الکترونیک شخص 

حقوقی هم عملیاتی 
شود تا با این کار دیگر ما 
چیزی به اسم سند تک 

برگ نداشته باشیم. این 
اتفاق چطور افتاده؟

از روز پیش هر 
درخواست جدیدی که 
در سامانه جامع املاک 
ثبت شود، خروجی آن 

صدور سند الکترونیک 
است. به این ترتیب 

الزام تبدیل دفترچه ای 
به سند تک برگ در این 

چرخه حذف می شود. 
به زودی قرار است همه 
افراد در این سامانه یک 

کارتابل داشته باشند که 
وقتی وارد آن می شوند 

همه اسناد آنها قابل 
رویت باشد.

 از زمانی که نسخه 
الکترونیکی سند صادر 

می شود مالک سند از 
طریق پیامک از صدور 
سند الکترونیک آگاه 

می شود و از طریق 
اپلیکیشن کاتب 

می تواند در بخش اسناد 
الکترونیک مشخصات 
کامل سندی که صادر 
شده است را مشاهده 

کند.
این سند الکترونیک 

دیگر قابل جعل کردن 
نیست و نمی شود آن را 
دستکاری کرد. قابلیت 

ویرایش ندارد.
 همان موقع آنلاین 

به صاحب سند ارائه 
می شود و به صورت 

آنلاین و آفلاین 
می شود اصالت آن 

را سنجید. یعنی 
قرار است از بسیاری 

از کلاهبرداری ها 
جلوگیری کند. 

سایتی که حالا دیروز 
از آن رونمایی شد قرار 

است روزی ۳۰ هزار سند 
تولید کند. سامانه ثبت 

شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری و سامانه ثبت 
الکترونیک اسناد رسمی 
و سامانه مالکیت معنوی 

به تدریج به مخزن این 
سامانه اضافه مي شوند.
معاون توسعه و فناوری 

و خدمات الکترونیک 
ثبتی سازمان ثبت 

اسناد دیروز در 
مراسم رونمایی از این 

سند گفته: در سند 
الکترونیک یک شناسه 

منحصربه فرد، نوع سند، 
کد ملی مالک، نوع 

ملک، مشخصات ملک 
و مالک، نوع کاربری و 
مشخصات تکمیلی در 

سند دیجیتال وجود 
دارد.

 کیو آر کد داخل سند 
الکترونیک انحصاراً 
امضای سازمان ثبت 

است که انحصاراً برای 
هر سند جانمایی شده 

و خدشه ناپذیر است 
و هرگونه تغییری در 
اقلام اطلاعاتی سند 

باعث می شود که امضای 
دیگر معتبر نباشد و 

به صورت برخط قابل 
اصالت سنجی دارد. از 

اردیبهشت ماه تا امروز 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار 

سند به همین شیوه 
الکترونیک صادر شده 

است.

وز
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مصطفی آرانی
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  امام صادق عليه السلام    
لايَنبَغی لِمَن لَم يَكُن عالِما أَن يُعَدَّ سَعیدا 

كسی كه بهره  ای از دانش ندارد معنا ندارد كه ديگران او را سعادتمند بدانند.

 واگویه های انتظار
از انتظارِ پس از هجر، زنده برگشتم

کجاست مرگ؟ که اکنون حريف می طلبم

 دستور زبان عشق
 عاشقی

جُرم قشنگیست
 بهروز ياسمي انسیه آرزومندیبه انکار مکوش ...

یک میز مناظره   رویایی
خرده مطالب بی ربط درباره سیاست و فوتبال 

1   ســخنوری کــردن و مناظره کــردن و 
حاضرجواب بــودن می تواند ربطــی به کفایت 
سياسی و مفيد بودنش در یک پست نداشته باشد 
اما برای ما ایرانی ها که شيفته کلمه و طنازی و 
نکته سنجی هستيم،  فرصت ایده الی براي لذت 
بردن اســت. پس بگذارید رویای یک مناظره را 
در سر بپرورانم که ســخنوران و نکته سنج های 
مشهور در کنار هم حضور داشته باشند. حسن 
روحانی،  جــواد ظریف، محمــود احمدی نژاد،  
تاجزاده )یا خدا!(، علی لاریجانــی و... مطمئنا 

خيلی خوش خواهد گذشت.
2  بازی هلند و فرانسه به وضوح نشان داد که 

فوتباليست ها به لحاظ مهارت های فنی  نسبت 
به نسل های پيشين افت کرده اند. بازیکنانی مثل 
ژوئل کنده ،  رابيو، ژوائو سيمونز ،  دیپای ،  دمبله 
و...به وضوح مشکلات جدی در تصميم گيری و 

تکنيک های فردی داشتند.
در واقع تا به امروز در ایــن دوره جام ملت ها به 
جز بازی اسپانيا با ایتاليا هيچ نمایش دلچسبی 
را شاهد نبوده ایم. در سال 2014 اسپانيا و ایتاليا 
به ملاقات هم رفتند که در ترکيب اسپانيا ژاوی 
و اینی یستا و فابرگاس و داوید سيلوا و بوسکتس 
و راموس و ژابی آلونســو حضور داشــتند و در 
تيم ملی ایتاليا هم پيرلو و مارکيزیو و کاســانو و 

بالوتلی و بوفون و بونوچی و ....یک چيزهایی در 
فوتبال عوض شده است. 

3   افزایش تيم های شــرکت کننده در جام 
ملت های اروپا به وضوح بر کيفيت بازی ها لطمه 
زده. فکر کنيد در جام جهانــی 48 تيمه با چه 

مکافاتی روبه رو خواهيم بود.
4   یکی از کاندیداها واقعــا از ته دل اعتقاد 
دارد که شــيوه برخورد ما با زنان دنيا را متحير 
کرده اســت. این که این ایده چقدر دو پهلو و یا 
چقدر اشتباه است نکته اصلی این جمله نيست. 
مســئله عجيب باور آقای کاندیدا به این جمله 

است . آخر چرا !

رفقا خوبين؟ بنده بارها و بارها عرض کردم خدمتتون 
و بارها و بارها هم دليل براتون آوردم و بارها و بارها 
هم داستان براتون تعریف کردم که اینجانب به شدت 
آدم جوگيری هســتم. به شــدت ها. حالا یه نمونه 
جدید براتون آوردم. دليل جوگيری هم که مشخصه 

چيه دیگه. انتخابات.
چهارزانو، تخمه شکون، پای تلویزیون نشسته بودم 
و از مناظره های انتخاباتی لــذت می بردم و وقت رو 
می کشــتم تا خوابم بگيره. نمی دونم چی شــد که 
به صحبت های یکی از کاندیداها علاقه مند شدم و 
همون جوگيری ای که معرف حضورتون هست، کم 
کم در من بيدار شــد و یواش یواش ظرف تخمه رو 
کنار گذاشتم و خيلی غير محسوس، صاف نشستم. 
دردسرتون ندم. مناظره که تموم شد، احساس کردم 
با » چه گوارا « بودن، فقط یه سيگار برگ فاصله دارم. 
چی کار کنم حالا؟ آهان... ميرم بيرون و به یه کاروان 
ماشين طرفدار کاندیدای مورد نظر می چسبم و بوق 

می زنم و مبارزه سياسی می کنم.
رفقا... مثل یک چریک، پریدم پشت ماشين و زدم 
بيرون. از شانسم همون ســر کوچه، یه تعداد مبارز 
جوگير عين خودم، پوســتر به دســت و آویزون از 
ماشين، داشتن بوق می زدن و مبارزه مدنی می کردن. 
سپر به سپرشون می رفتم و برای ميهنم حسابی از 
باتری ماشينم مایه گذاشتم و بوق و فلاشر زدم. به 
سختی مشغول بودم که نفهميدم چی شد، یه جا اونا 
پيچيدن و من نپيچيدم و همين جوری بوق زنون، 

خوردم وسط یه کاروان ماشين عروس.

دوستان، شدیدا و ریتميک مشغولِ بوق زدن بودن. 
البته من هم داشــتم بوق می زدم ولــی خب، این 
 کجا و آن کجا. بوق های حماســی مــن با بوق های

» یار مبارک بادا « های اونا قاطی شده بود. وضعيت 
بغرنج و پيچيده ای بود. یه تعداد از مدعوین که از این 
وصلت، سر از پا نميشناختن، از شيشه هایِ ماشين 
بيرون اومده بودن و رو سقفِ ماشين هاشون می زدن 
و می خوندن. انگار نه انگار که من اون وســط برای 

آزادی هامون دارم جون می کَنم...
همينجور که همه مشغولِ بوق زدن بودیم، » گُردان 
شادی« تصميم گرفت وسط اتوبان توقف کنه و همه 
بریزن بيرون و انرژی هایی که فراوونه و نميدونن کجا 

بریزن رو همونجا تخليه کنن.
من هم اون وسط مونده بودم. در همين وانفسا، یکی 
درِ ماشــينم رو باز کرد و یقــه م رو گرفت و هر چی 
قسم جلاله بود، منو داد که: »مگه ميذارم نرقصی؟... 

عروسیِ داداشمه...«
- » اِ ... اِ ... آقا، به خدا من با خانواده شما اصلا نسبتی 

ندارم... من کار سياسی دارم می کنم...«
مگه می شنيد وسطِ اون بلبشوی بوق و موزیک؟ فکر 
می کرد خجالت می کشم که از ماشين پایين نميام. 

قسم ميداد و دستم رو گرفته بود و می کشيد که :
- » همين یه شــبه... به جان خــودت ناراحت 
ميشــم... مگه من ميذارم؟...«. هر چی من فریاد 
ميزدم کــه » نه به خــدا... من اصلا بــرای چيز 
دیگه ای اینجام... آقا من اصلا بلد نيستم...« ول 
نمی کرد و شورِ بيشتری می گرفت که من رو حتما 

بکشونه وسط پيست اتوبان...
جمعيت، دورِ من و برادر داماد جمع شــده بودن... 
دیگه توان بدنی مقاومتم شکســته شــده بود و از 
ماشــين اومده بودم پایين. برادر داماد، دستای منو 
گرفته بود و لاجَرم، با حرکاتِ موزونِ ایشون، بنده 
هم حرکت می کردم. هر چی می خواســتم خودمو 
نجات بدم، مدعوینِ خانم و آقا که دورمون جمع شده 
بودن، به حساب نجابت و خجالت می ذاشتن و فریاد 
می زدن:» شاباش شاباش... شاباش شاباش...«. آقایی 
از بين جمعيت اومد و یه دسته  ده هزارتومانی ریخت 
رو سرِ من... با همون حالِ » چه گوارا «یی، چند تا از 

اسکناس ها رو، رو هوا زدم.
یواش یواش داشت خوشم ميومد... خودم هم خيلی 
نرم، شروع کردم به ابداعاتی در حرکات برادر داماد و 
توانستم موجی از شيون و شادی رو در بين جمعيت 
به وجود بيارم که این باعث همون بحران جوزدگی 
شد که در ابتدا به واسطه مناظرات به وجود آمده بود.

بعد از حدودِ شصت ثانيه، بنده » آماشالا...آماشالا« 
گویان، محفل رو گــرم می کردم و عزیــزان رو به 
پرداختِ » شاباش« ترغيب و تشــویق می کردم و 

اسکناس گاز می زدم.
ناگهان فرمانده گردان کاروان عروسی، دستور حرکت 
رو صادر کرد... پریدم پشتِ ماشين و یکی دو ساعتی 
با دو نوگل نوشکفته، چرخيدیم تو اتوبان ها و جالب 
این که هر کاری هم کردیم، هيچکس نگفت بالای 
چشــمتون ابروئه... حالا ببينيم تــا مناظره بعدی، 

قسمتمون چيه. 

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سايت نگار

لیلا و داريوش و شوستر و امیرمهدی ژوله
   سعید رجبی فروتن از مديران سینمايی سابق در کانال شخصی خود نوشت؛ 
راســتی آزمایی ادعای زاکانی نامزد انتخابات ریاســت جمهوری در مناظره سوم با 
موضوع فرهنگ و هنر.زاکانی معتقد است فيلم سينمایی بی بدن محصول شهرداری 
تهران پرفروش ترین فيلم اجتماعی ســينمای ایران است.بر اساس داده های آماری 
ســمفا درگاه اینترنتی فروش فيلم، »بی بدن« محصول ســازمان فرهنگی و هنری 

شهرداری تهران، موفق به جذب ۷4۳۵۷0 تماشاگر در سال جاری شد.
حال آنکه فيلم سينمایی ملاقات خصوصی توليد سال 1400 با موضوع اجتماعی در 

سال 1401 توانست 8۶۵24۹ تماشاگر را به سينماها بکشاند.

   در تازه ترین اقدام، مجلس عليای تاجيکســتان روز چهارشنبه 1۹ ژوئن لایحه 
ممنوعيت شــرکت کودکان در جشــن های دو عيد فطر و قربان و همچنين حجاب 

اسلامی را تصویب کرد.
 بررسی این طرح که حجاب به سبک مســلمانان ساکن خاورميانه را هدف قرار داده 

است، از هشت مه آغاز شده بود.
 بنابراین نمایندگان مجلس عليای تاجيکســتان در مصوبه خــود، واردات، فروش، 
پوشــيدن و تبليغ آنچه را که »لباس های بيگانه با فرهنگ تاجيکستان« ناميده اند، 

ممنوع کردند.
 در این مصوبه از سبک حجابی که از خاورميانه وارد آسيای ميانه شده به عنوان نماد 

»اسلام گرایی افراطی« نام برده شده است.
 پيش از این، مجلس نمایندگان تاجيکستان )مجلس سفلی( لایحه ممنوعيت حجاب 

را در 8 ژوئن تصویب کرده بود.
 اگرچه پوشيدن برقع در تاجيکستان ممنوع شده است اما زنان این کشور می توانند 
روسری های خود را به سبک سنتی به سر داشته باشــند.بر اساس اصلاحاتی که در 
قانون تنظيم سنت ها و جشن ها صورت گرفته اســت، زنانی که از این قانون پيروی 
نکنند ۷40 دلار جریمه می شوند. همچنين جریمه اشخاص حقيقی که از این قانون 

تخطی کنند معادل ۵ هزار و 400 دلار است.

   برترين ها: »داریوش« با بازی و کارگردانی هادی حجازی فر به زودی وارد شبکه 
نمایش خانگی خواهد شد و در این سریال از ترانه »یاور هميشه مومن« داریوش اقبالی 
)خواننده قبل از انقلاب( استفاده شده است. همين مورد باعث شد تا این خواننده در 
کنسرت هفته اخيرش نسبت به استفاده از این ترانه اعتراض کند و آن را »بی شرمی« 
بنامد. البته داریوش در حين صحبت هایش یک گاف داده و تلویزیون را به جای یکی 

از پلتفرم ها محل پخش این سریال معرفی کرده است.

   گفت و گوی خبرآنلاين با لیلا زيباکلام دختر زيباکلام درباره مسئله سرطان او 
و شیوه معالجه اش در دوران بازداشت. لازم به ذکر است که بيست و سوم اردیبهشت 
ماه بود خبر اجرای حکم دکتر صادق زیباکلام رسانه ای شد و او در روزی که قرار بود 
از کتابش با عنوان »چرا شــما را نمی گيرن و آخرش چی ميشه« رونمایی کند راهی 

زندان اوین شد:
خدا را شکر وضعيت عمومی شان خوب است. حدود 20 روز پيش که برای مرخصی 
آمده بودند، شيمی درمانی شــان را انجام دادند. البته الان بر اساس پروتکل درمانی 
جدیدی که توسط دکترشان تجویز شــده، تزریق بابا باید هر 28 روز انجام شود که 
ان شاءالله برای این پروتکل درمانی جدید هم مسئولين زندان همکاری لازم را برای 

اعطای مرخصی و ادامه روند درمان داشته باشند.
به هر حال محيط زندان و استرس و شرایطی که آنجا وجود دارد قطعا به روند درمان 

کمک نمی کند.
تا به الان فکر می کنم سه بار ملاقات داشــتيم؛ روزهای دوشنبه روز ملاقات است و 
البته زمان هایی که تعطيل رسمی است ملاقات هم تعطيل می شود که تا به الان دو 
تا دوشــنبه تعطيل بوده. اما در روزهای دیگر ملاقات انجام شــده و خيلی هم رفتار 

محترمانه ای داشته اند.
داروهای بابا و وسایلی که لازم داشــتند را گذاشــتند که در اختيارشان بگذاریم و 

برایشان بفرستيم.
واقعيت این اســت که تا چند روز پيش که توئيت دکتر دهباشــی منتشرنشده بود، 
کسی از بيماری بابا مطلع نبود و اکثر خبرنگاران، همکاران بابا و حتی خود قوه قضائيه 
هم در جریان نبودند. البته خود بابا دوست نداشتند که خيلی این موضوع بولد شود. 
اما از چند روز پيش که این داستان اتفاق افتاد و این تویيت زده شد و البته پشت سر 
آن تویيت خانم آذر منصوری که البته به اشتباه مطرح کرده بودند که بابا ظرف این 
یک ماه که به زندان مراجعه کردند دچار این بيماری شده اند، یک موج رسانه ای در 
حمایت از بابا و تقاضا برای آزادی شان در رسانه ها، ميان همکارانشان و در رسانه ها و 

فضای مجازی به راه افتاد.
فکر می کنم این موج به بيشتر دیده شدن خبر دستگيری و زندانی شدن بابا که تقریبا 
به جز یکی دو روز اولی که ایشــان روانه اوین شده بودند در بایکوت خبری بود کمک 
بسزایی کرد. ظرف این دو، ســه روزه تحرک و جنب و جوش زیادی برای آزادی بابا 
شکل گرفته، مثلا یک گروهی تشکيل شــده که هسته اصلی آن دانشجویان قدیمی 
بابا، اساتيد دانشگاه علوم سياسی و همکاران سابق بابا هستند و نکته جالب این است 
که افراد متعددی از رشته ها و مشاغل دیگر هم به این گروه پيوسته اند و اسامی شان را 

ذیل این درخواست آزادی بابا نوشته اند.
البته فشار افکار عمومی مثل شمشير دو لبه است و بعضا می تواند منجر به سخت تر 
شدن شرایط شود اما تا به الان سيگنال هایی که ما گرفتيم به نظر مثبت بوده. به نظر 

می رسد حسن نيت برای همکاری و رفع مشکل وجود دارد.
روزی که بابا رفتند دادسرای فرهنگ رســانه و به ایشان ابلاغ شد که باید بروند اوین 
برای اجرای حکم، دکتر آقایی، معاون دادستان را از شرایط بيماری شان مطلع کردند، 

ولی آن موقع دیگر حکم ابلاغ شده بود و نمی شد کاری کرد.
بله؛ تمام آزمایش ها و اسکن های بابا در اختيار دادستانی و زندان قرار گرفته و از طرف 
یک کميته پزشکی متشکل از دو یا سه نفر دکتر از طرف پزشکی قانونی آمدند زندان 

و بابا را معاینه کردند و اسکن ها و آزمایش ها را دیدند.
در زندان هم بابا مثل هميشه مشغول نوشتن هستند و تا الان دو تا دفتر صد برگ از 
خاطرات زندان نوشته و خودش به شوخی می گفت می خواهم وقتی آمدم بيرون، جلد 

دوم چرا شما را نمی گيرند را بنویسم و بگویم: »چه شد شما را گرفتند«.

   خبرآنلاين نوشت: جليلی وقتی درباره حجــاب زنان ایرانی صحبت می کرد، به 
خاطرات مورگان شوستر اشــاره کرد و گفت: »مورگان شوستر 100 سال پيش 11 
ماه در ایران بــوده و از عظمت زنان محجبه و مســلمان می گوید و در کتاب خودش 

می نویسد باید به عزت زن محجبه ایرانی درود بفرستيم.«
منظور جليلــی، کتاب »اختناق در ایران« اســت که به خاطرات شوســتر در ایران 
می پردازد. اما او مدت زمانی که شوســتر در ایران بوده را به اشتباه 11 ماه گفت؛ در 
حالی که طبق کتاب اختناق در ایران، او 8 ماه در ایران به عنوان مستشــار اقتصادی 

بوده که نهایتا با دستور روس ها از ایران اخراج شد.
اما جليلی تنها به نقل قول درباره »زن محجبه ایرانی« پرداخته و ماجرایی که شوستر 
به زن محجبه ایران درود می فرستد، مربوط به مبارزه آنها برای آزادی است و ربطی به 
حفظ حجاب ندارد؛ چرا که بعد از این درود، شوستر به سنت های جامعه حمله می کند.

شوستر نوشته است: »رئيس مجلس پذیرفت که با نمایندگانی از جانب زنان صحبت 
کند. در سرســرا با آنها ملاقات کرد و این مادران و همســران و دختران خانه نشين 
برای اینکه او و همکارانش در عزم آنها تردید نکنند، تپانچه ها را نشانش دادند و قسم 
خوردند که اگر مجلس از وظيفه حفظ آزادی و شرف ملک و ملت ایران کوتاه بياید با 
دست خود، شوهران و پسرانشان را می کشند و خود را هم در کنار آنها هلاک می کنند.

هرچند مزدوران روس یکی دو هفته بعد در کودتایی مجلس را نابود کردند، مجلس 
بدون ننگ وطن فروشی از ميان رفت.

آیا جا ندارد بر عزت زن محجبه ایران درود بفرستيم؟ زنی که همچنان اسير سنت های 
دست وپاگيراســت، زنی که هنوز بازیچه ميل و هوش مردان اســت، زنی که از همه 
فرصت های تحصيل متناسب با آرمان های امروزی محروم است، زنی که هنوز پایيده 
می شود و تودهنی می خورد و رانده می شــود؛ با این همه از جام آزادی خواهی سير 

می نوشد و سهم خود را به وطنش ادا می کند.«

   بلافاصله بعد از پایان ليگ برتر، مالکان دو باشگاه تراکتور و نساجی اعلام کردند که 
کناره گيری کرده و قصد واگذاری دارند. این موضوع برای چندمين بار طی سال های 
اخير به راه افتاده و هر بار رضا حدادیان و محمدرضا زنوزی تحت فشار قرار می گيرند، 

چنين تاکتيکی را اجرایی کرده و از این طریق از زیر بار فشار فرار می کنند.
نمونه آن را می توان اکنون در تراکتور دید که عنوان شده قصد واگذاری دارند اما کمتر 
کسی است که نداند این اتفاق روی نمی دهد و مصداق آن هم قيمت گذاری سنگينی 
است که درباره این تيم انجام شده. اگر واقعا می خواهند تراکتور را واگذار کنند، بهتر 
است یک سال هزینه های این تيم را پرداخت شده و آن را در اختيار دیگر نفراتی که 

مدیریت فوتبال بلد هستند بگذارد.
این اتفاق هم اکنون در نساجی و توسط رضا حدادیان نيز در حال تکرار است. مالک 
هواپيمایی وارش که تيمش عمدتا در رده های دوازدهم تا شانزدهم بوده، به محض 
اینکه فدراسيون اعلام کرد ورزشــگاه شهيد وطنی شــرایط ميزبانی ندارد، دوباره 
کناره گيری کرد چون تصور می کند مسئولان شهری باید این استادیوم را بازسازی 
کنند. این حرف کاملا درست است اما اینکه حدادیان هر بار بخواهد با اهرم فشار مردم 

و هوادار دلهره در دل آنها ایجاد کند، یک اشتباه استراتژیک به شمار می رود.

   برترين ها نوشت:  طی روزهای اخير، اخباری منتشر شده مبنی بر این که عليرضا 
قربانی می خواهد در تخت جمشيد کنســرت برگزار کند، خب قربانی طی سال های 
اخير محبوبيت زیادی دست و پا کرده، بخش های زیادی از مخاطبان موسيقی، جنس 
کار او را دوست دارند، او هم طوری اجرا می کند که هم علاقه مندان موسيقی اصيل 

ایرانی دوستش دارند و هم مخاطبان عام.
حالا فارغ از این حرف ها اجرای کنســرت توســط یک خواننده پر مخاطب در تخت 
جمشــيد البته که جنبه های مثبت دارد، اما نگران تخت جمشيدی هستيم که طی 
سال های اخير مورد بی مهری مسئولان قرار گرفته، مثل پاسارگاد و اساسا هر مکان 
باستانی دیگری که انگار برخی از مسئولين دوست ندارند پایدار بماند. تخت جمشيد 
بی نهایت الهام بخش و دوســت داشــتنی است، تماشــایش لرزه بر اندام هر ایرانی 
می اندازد اما اگر قرار باشــد آن حجم جمعيت بدون تدبير خاص رهسپار آنجا شود، 
قبول کنيد که کمی نگران کننده است. مگر ما چند تخت جمشيد داریم؟ اصلا جهان 
مگر چند مکان این شکلی دارد، کاش خود قربانی بياید و توضيحاتی دهد و کمی از 

حجم نگرانی ها کم کند.

   صحبت های اميرمهدی ژوله خبرساز شده. او که مهمان برنامه عادل فردوسی پور 
بود جمله ای را در این برنامه گفت که در فضای مجازی مدام بازنشــر می شود: »تيم 
ملی فرانسه اگر حذف شــود امباپه با جت شخصی اش در ویلا استراحت می کند من 

چرا باید با تورم ۶0 درصد برای آن غصه بخورم؟«
اما خب این جمله که در ابتدا کمی تلخ به نظر می آمد حالا با ابعاد گسترده تری تبدیل 
به محل بحث کاربران و صاحب نظران شــده. این که اصلا چرا بایــد فوتبال را تا این 
حد تقليل بدهيم که نتوانيم از آن لذت ببریــم و یا اینکه با این دیدگاه از هيچ چيزی 

نمی توان لذت برد.
بهمن شيرمحمد، منتقد سينما در نقد ژوله می نویسد: چطور کسی مثل امير مهدی 
ژوله که از قضا فيلمنامه نویس هم هســت چنين اراجيفی درباره فوتبال می گوید؟ 
چطور نمی فهمد با چنين منطقی می شــود مثلا سينما و اصولا هر چيزی که کارش 
سرگرم کردن است را هم زیر سوال برد؟ می توان به جای سرگرم شدن با کارهایی که 
خودش نوشته در کنجی نشســت و غصه خورد که فکر نان باش که خربزه آب است. 
چطور نمی فهمد همان امباپه ای که درباره اش حــرف می زند در زمين فوتبال برای 
تماشاگر در نقش یک بازیگر است؟ تا حالا نشده شمای فيلمنامه نویس برای سرنوشت 
تلخ فلان شخصيت در یک فيلم سينمایی غصه بخوری؟ در آن لحظه به زندگی واقعی 
بازیگر و حقوق احتمالی اش فکر کرده ای؟ این که از خاورميانه ای بودن و تورم شصت 
درصد حرف می زنی به خودت مربوط است اما لذت بردن از سرگرمی نافی رنج و غم 

روزگار ما نيست که اتفاقا شاید تنها راه برای تحمل کردنش است.

   شهر دوبی در کشور امارات متحده عربی، در فهرست گران ترين شهرهای 
خاورمیانه برای مهاجران، رتبه اول را کسب کرده است.

 به گزارش دانشگاه »مرســر« آمریکا، دوبی با ســه پله صعود نسبت به سال 202۳، 
در رتبه پانزدهم جهان قرار گرفته اســت.  در همين فهرســت شهرهای هنگ کنگ 
و ســنگاپور در رتبه های اول و دوم قرار دارند و چند شهر در کشور سوئيس از جمله 
زوریخ، ژنو و بازل، نيز در بالای جدول به عنوان گرانترین شــهرهای جهان ارزیابی 

شدند. شهر نيویورک در آمریکا در  رتبه هفتم قرار دارد.

   در مراسم نکوداشت زنده یاد عباس کيارستمی به مناسبت زادروز این هنرمند فقيد 
در موزه سينما فيلم » هفتاد و شش دقيقه و پانزده ثانيه با عباس کيارستمی« ساخته 

سيف الله صمدیان به نمایش درآمد. صمدیان پس از اتمام فيلم گفت: 
هنگامی که تيتراژ پایانی این فيلم بر زمينه ســياه نقش بست، خانم ليلی گلستان به 
من گفت که با این فيلم من را به گریه انداختی. چيزی در حدود ســی سال، من در 
تمام سفرها، جشنواره ها و نمایشگاه ها کنار کيارســتمی بودم و ما در کنار یکدیگر 
تصویر را نفس کشيدیم. زمانی که در پاریس هواپيمای حامل کيارستمی را به ایران 
می آوردیم، ساعات بسيار تلخی بر من گذشت زیرا من در بخش مسافران نشسته بودم 
و کيارستمی در قســمت بار هواپيما حمل شد. من حتی بر ســر تدفين و مزار او نيز 

نتوانستم حضور پيدا کنم.
صمدیان خاطرنشــان کرد: یــک ماه بعــد از خاکســپاری، بهمن کيارســتمی از 
سانفرانسيســکو زنگ زد و گفت آلبرتو باربارا رئيس جشــنواره ونيز می خواهد برای 
کيارستمی مراسم بزرگداشتی برگزار کند و نياز به تهيه فيلمی جدید است. تنها یک ماه 
به آغاز آن دوره از جشنواره باقی مانده بود. باربارا با من تماس گرفت و گفت می خواهم 
بزرگترین ریسک دوران کاری خود را انجام دهم و فيلمی که هنوز ساخته نشده است 
را در کاتالوگ جشنواره قرار دهم! احساسات او من را تحت تاثير قرار داد و طی بيست 
و چهار ساعت از دوستانم در دفتر خواستم تا فيلم های مربوط به کيارستمی که تهيه 
کرده بودم را در اختيارم قرار دهند. از ميان آن ها، من ابتدا و انتهای فيلم را پيدا کردم و 

کمی خيالم راحت شد. این فيلم طی بيست و پنج شبانه روز آماده شد.

احمد ميرسپاســی همان نقشــی را برای رضاشاه 
داشت که مجدالدوله برای ناصرالدین شاه داشت. 
همين چهارشنبه درباره مجدالدوله برایتان نوشته 
بودیم. مرد همه کاره دوره قاجار. احمد ميرسپاسی 
متولد 12۷2 بود و  مرد زیــرک و جوانی بود که در 
دوره احمدشــاه زیر نظر مربيان فرنگی گواهينامه 
رانندگــی و تعمير اتومبيل را گرفت و شــد راننده 
وثوق الدوله نخســت وزیر بدنام قاجاری و بعد هم 
راننده احمدشــاه. از قرار راننده هاي آن دوران کيا 
و بيایی داشتند و عوام با تحســين به مهارت های 
آنان خيره می شــدند. بعد هم شد راننده رضاشاه و 
دل از دل سردار سپه برد. وقتی رضاشاه تاجگذاری 
کرد ميرسپاســی را با درجه ســروانی وارد ارتش 
کرد و مسئوليت وســایل نقليه ارتش را به او سپرد. 
ميرسپاسی در رفت و آمدهای دولتمردان به اروپا، 
 نمایندگــی ماشــين های کشــاورزی و بخصوص 
پمپ های آب را از کمپانی مشــهور ليستر انگليس 
به دست آورد و پول و پله ای هم به هم زد و اسمش 
را هم به احمد ليســتر تغيير داد.  او کــه دوتا زن 
داشت و دوتا پسر بزرگ به نام فرامرز و فرخشاد هم 
داشت برای نزدیکی بيشتر با دربار با نصرت الزمان 
اميرســليمانی خواهر توران اميرسليمانی همسر 
مطلقه رضاشــاه ازدواج کرد و شــد شــوهرخاله 
غلامرضا پهلوی ! نصرت الزمان مثل توران نوه همان 
مجدالدوله مشــهور بود که قبلا ذکر خيرش شده 
بود. ستاره احمد ليستر رو به صعود بود و مدام ملک 
و املاکش بيشتر و بيشتر می شد. بخصوص احداث 
هتل فرد در ميدان تجریش )که هنوز هم بقایایش 
مانده( و ساختمان بزرگی در ميدان توپخانه که به 
مرکز پرورش افکار حکومت رضاشاه اختصاص پيدا 
کرده بود و بعدها رادیو از دل همين مرکز متولد شد. 

تا اینجا همه داستان شــيرین و رو به روشنی است 
...اما...از دهه بيســت این خانواده بزرگ ثروتمند 
رودرروی مجموعه ای از بدبختی ها و فلاکت ها شد. 
مسئله اصلی پسر بزرگ احمد یعنی فرخشاد ليستر 
بود. پسری خوش سيما و باسواد و خوش لباس که 
اموال پدر را می گردانــد و کلاس زبان می رفت و از 
معاشــرت با دختران آوازه خوان و آواره لهستانی 
در کافه های گرانقيمت تهران سير نمي شد. اول از 
همه نصرت الزمان زن جوان احمد بود که به پســر 
خوانــده اش دل باخت چرا که تقریبا همســن هم 
بودند.)فرخشــاد 22 سال داشــت و نصرت الزمان 
28( از قرار نصرت الزمان در عشــق فرخشاد، یکی 
دوبار توطئه هایی برای کشــتن شــوهرش ترتيب 
می دهد اما شکست می خورد. در این ميان فرامرز 
پســر کوچک تر و کم هنر احمد هم به شــدت به 
موفقيت های برادر بزرگ حسادت می کرد. چرا که 
فرامرز  نه چهره خوبی داشت و نه استعدادی و پدر 
هم به وضوح فرخشــاد را به فرامرز ترجيح می داد. 
پس توطئه رقم خورد. در 1۹ آذر 1۳24 فرخشــاد 
در راه رفتن ازتجارتخانه پدر به کلاس زبان، ناپدید 
می شود. یک سال تلاش براي پيدا کردن فرخشاد 
به جایی نمی رســد و در این ميان یک سوءقصد به 
خود احمد هم شــکل می گيرد که به زخمی شدن 
او با گلوله ختم می شود. انتشــار یک آگهی مرموز 
در روزنامه اطلاعات که درآن کسی نوشته بود كه 
رقاصه لهستانی خانم چلا لوچينسکی که در نایت 
کلاب لولو در شــميران  کار می کند ســرنخ هایی 
درباره ناپدید شدن فرخشاد در دست دارد. پليس 
به خانم چلا رجوع می کند و او می گوید که آخرین 
بار فرخشــاد را با دوســت قدیمی اش عباس ملک 
دیده اســت. عباس ملک در بازجویی می گوید که 

روز آخر همراه با فرامرز و ســه تا از دوست های او 
به دنبال فرخشاد رفته اند اما عباس ميانه راه پياده 
شده است. پليس فرامرز را دستگير می کند و فرامرز 
بدون هيچ مقاومتی اقرار می کند که با ضربات پتک، 
فرخشاد را داخل اتومبيل کشته و به کمک سه تا از 
دوست هایش جسد او را داخل چاهی در محله ونک 
انداخته اند. محاکمه جنجالی فرامرز و شرکا شروع 
مي شود اما وکلای فرامرز اعترافات اوليه او را انکار 
می کنند و دادگاه در نهایت مجبور می شود حکم به 
تبرئه فرامرز بدهد. اما احمد ليســتر با این موضوع 
کنار نيامد. پسرش را فرا خواند و به او گفت اگر پيش 
پليس برود و دوباره حقيقــت را اعتراف کند کليه 
املاک خود را به نام او مــی کند و بعد هم به عنوان 
ولی دم رضایت می دهد تا او تبرئه شود. فرامرز در 
طمع ثروت پدر قبــول می كند و دوباره در ســال 
1۳2۷ در دادگاه حاضر می شود و  اعتراف می کند و 
می گوید که حتی برای این که سریعا به وارث ثروت 
پدر تبدیل شود آن سوءقصد به جان احمد  ليستر 
هم کار او بوده! کلا جانوری بوده اســت این استاد 
فرامرز ليســتر! پدر اما برخلاف وعده خود رضایت 
نمی دهــد و فرامرز محاکمه می شــود و احمد هم 
سرخورده از بازی روزگار و در غم پسر بزرگش، بعد 
از آنکه سهم همسران و دخترانش را از اموال خود 
می دهد،  بقيه اموالش را وقف می کند و چشم از مال 
دنيا می پوشاند. از او مجموعه دارالایتام فدک واقع 
در باغ عقيق کرج )می گویند که بيش از هزار یتيم 
در این مجموعه به مدارج بالای تحصيلی و اجتماعی 
رسيده اند(،  تعميرگاه ليســتر در خيابان قزوین،  و 
چندین ساختمان مشهور دیگر باقی مانده  که همه 
توسط موسسه فرهنگی ليستر وقف شده اند. مشهور 
است که  از همه مهم تر مسجد ليستر در کرج است:  
»ليستر نام انگليســی و عجيبی برای مسجد است. 
معماری اش هم عجيب اســت. گنبد ندارد. ستون 
ندارد. در و دیوارش پر است از شعرهای فارسی نغز 

و پندانه. یک آب انبار عجيب و تکنيکی هم دارد.«
احمد ميرسپاســی یا همان احمد ليستر در سال 
1۳۵0 و در سن ۷8 سالگی درگذشت. جالب آنکه 
پسر جنایتکارش فرامرز حتی بعد از مجموعه ای از 
اعترافات صریح،  به جرم معاونت در قتل برادر فقط 
چهار یا پنج سال حبس را تحمل کرد. ولی خب هيچ 
کسی از سرنوشت فرامرز ليستر بعد از آزادی خبری 
ندارد. او با شانه های خم شده از گناه و تبهکاری، در 

پهنه تاریخ گم شده است. 
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ارسلان سلیمانیان| بازار خودروی این روزهای کشور را 
می توان به »چهارشنبه بازاری« تشبیه کرد که نه متولی 
دارد و نه انضباط. از یک سو، خودروسازان وطنی هرطور 
که دلشــان می خواهد قیمت محصولات را دستخوش 
تغییر می کنند و از سویی دیگر، واردکنندگان خودرو در 
یک بلاتکلیفی محض به ســر می برند. نه قوانین واردات 
به طور دقیق مشــخص و اجرایی می شود و نه مشتریان 
تحلیل درستی از آینده بازار دارند. شرایط سیاسی کشور 
و نزدیک شــدن به موعد انتخابــات چهاردهمین دوره 
ریاست جمهوری نیز مزید بر علت شده تا رکود نسبی بر 
بازار حکمفرما شود. در این میان هرازچندگاهی، اخبار و 
شایعاتی از عرضه محصولات جدید به گوش می رسد که 
معلوم نیست در عمل تا چه اندازه رنگ واقعیت به خود 
بگیرند. جدیدترین محصول غیرچینی که گفته شده »به 
زودی« روانه ایران می شود، محصولی اروپایی به نام فیات 
600E بوده که پس از بــرادر کوچک تر خود یعنی مدل 

500 قصد ورود به بازار کشورمان را دارد.

   بامزه، جذاب و کارآمد
فیات 600E یک کراس اوور برقی به شــمار 
می آید که استایل ظاهری آن بی شباهت به 
خودروهای هاچ بک نیســت. این خودرو در 
کلاس کراس اوورهای سایز کوچک شهری 
قرار می گیرد و فضایی نســبتا قابل توجه را 

برای خانواده ها به ارمغان می آورد. به طوری که صندوق 
بار این خودرو با ظرفیت 360 لیتری، فضای کافی را برای 
سفرهای طولانی در اختیار سرنشــینان قرار می دهد. 
شکل و شــمایل ظاهری 600E را باید ادامه دهنده زبان 
طراحی جدید فیات دانســت که این زبان را پیشتر در 
مدل 500 دیــده بودیم. خطوط نرم و ســیال به همراه 
چراغ های دایــره ای شــکل، از 600E، خودرویی بامزه 
ساخته که می تواند طیف گسترده ای از جوانان و زنان را 
تحت تاثیر قرار دهد. در فضای داخل کابین نیز با همان 
طراحی آشــنای مدل 500 مواجه هســتیم که این بار 
امکانات بیشتری به آن اضافه شده. شرکت فیات تاکید 
زیادی روی کیفیت متریال به کاررفته  در این خودرو دارد. 
هرچند تجربه ثابت کرده خودروهای اقتصادی ایتالیایی 
در موضوع کیفیــت، هرگز به پای محصــولات ژاپنی و 
آلمانی نمی رسند. فیات 600E در دو نسخه RED )پایه( 

و LAPRIMA )فول آپشن( عرضه می شود که شنیده 
شده نمونه های وارداتی به کشور از نوع فول آپشن خواهند 
بود. همچنین مشــتریان فیات می توانند این خودرو را 

از بین 8 رنگ بدنه و 3 نوع تریم داخلی سفارش دهند.

   پیشرانه برقی مدرن
فیات 600E به یک پیشرانه تمام برقی 156 اسب بخاری 
مجهز شده است. این پیشــرانه می تواند 600E را طی 
مدت 9 ثانیه از حالت سکون به مرز سرعت 100 کیلومتر 
برساعت برساند. پیشرانه مذکور دارای پکیج باتری 54 
کیلووات ســاعتی بوده که یکی از کارآمدترین باتری ها 
در خودروهای برقی به حساب می آید. ضمن اینکه برد 
مسافت این خودرو 400 کیلومتر اعلام شده است. ناگفته 
پیداســت که یکی از مهمترین چالش های خودروهای 
برقی، مدت زمان شــارژ کامل این محصولات بوده که 
مهندسان فیات با طراحی سیستم شارژ هوشمند کاری 
کرده اند که 600E در کمتــر از 30 دقیقه به میزان 80 

درصد شارژ و آماده حرکت شود.

  بازار فروش
نســخه پایه فیات 600E بــا قیمت 35 هــزار یورو در 
بازارهای جهانی عرضه می شــود. نســخه فول آپشن یا 
همان LAPRIMA هم قیمــت 41 هزار یورویی دارد و 
این یعنی 600E ارزان تر از رقبــای آلمانی خود خواهد 
بود. اما همه می دانیم که حســاب بازار ایران از بازارهای 
جهانی جداست! با توجه به شرایط آشفته بازار داخلی، 
پیش بینی می شود   این کراس اوور ایتالیایی با قیمت 
بالای 5 میلیارد تومان )و شاید بیشتر!( به دست 
مشتریان ایرانی برسد. البته اگر تا زمان عرضه این 
خودرو در ایران، قیمت ارز جهش های آنچنانی 

را تجربه نکند!

گاراژ

شاهین جوانان چه مشخصاتی دارد؟
بعدازآریابهاحتمالزیادازشاهینجوانانرونماییمیشود

گروه خودروسازی سایپا در اندیشه عرضه قدرتمندترین 
تیپ شــاهین با نام شــاهین جوانان در آینده نزدیک 
است. این خودرو احتمالا بعد از آریا عرضه خواهد شد. 
بر اساس جدیدترین اخبار خودرو، به نظر می رسد گروه 
خودروسازی ســایپا قصد دارد به زودی برنامه توسعه و 
عرضه قدرتمندترین تیپ شاهین با نام شاهین جوانان 
را در دستور کار خود قرار دهد.آنطور که اطلاعات فعلی 
حکایت دارند، برنامه سایپا این است که بلافاصله بعد از 
اتمام پروژه کراس اوور آریا به سراغ این نسخه از شاهین 
برود و آن را به عنوان قوی ترین تیپ این سدان پرفروش 
روانه بازار کند. البته این یعنــی حداقل این خودرو را تا 

سال 1405 در دسترس نخواهیم داشت.

   مشخصات فنی شاهین جوانان
به گزارش گجت نیوز، به نظر می رسد شاهین جوانان قرار 
است از پیشرانه N20 شــرکت مگاموتور که در آریا هم 
به کار رفته، استفاده کند. پیشرانه ای که توسط شرکت 
چینی DAE تولید می شود و در واقع از همان الگوی کلی 
طراحی و توسعه موتورهای میتسوبیشی برخوردار است.

البته گفته می شود شــاهین جوانان قرار است به نسخه 
GDI این پیشرانه مجهز شود؛ حال آنکه کراس اوور آریا 
قرار است با نسخه MPI تولید شود. نسخه MPI قادر به 

ارائه قدرت 147 اسب بخار و گشتاور 204 نیوتن متر است 
و از فناوری زمان بندی متغیر سوپاپ ها نیز بهره می برد. 
با این وجود انتظار می رود نسخه GDI این پیشرانه که 
برای شــاهین جوانان در نظر گرفته شده، از مشخصات 
فنی و خروجی هــای به مراتب بهتری برخوردار باشــد. 
انرژی تولید شده توسط این پیشرانه را هم یک گیربکس 
شش سرعته اتوماتیک AT ساخت DAE به چرخ های 
جلو خودرو می رساند. البته گفته می شود این جعبه دنده، 
تغییراتی نسبت به گیربکس آریا در بخش مبدل گشتاور 
و کالیبراسیون خواهد داشت. جعبه دنده مورد بحث از 
خلاص کن اتوماتیک برای شرایط توقف بهره مند است و 
 ،AT در مجموع به عنوان یکی از گیربکس های نسل جدید
عملکرد خوبی دارد. البته بد نیست بدانید این دقیقا همان 
کد گیربکسی است که در تارا استفاده شده  اما عملکرد 

آن ممکن است به تناسب نوع کالیبره، فرق داشته باشد.

   طراحی کابین و امکانات
گفته می شود طراحی کابین شاهین جوانان با شاهین 
G و شاهین پلاس متفاوت است. با این وصف و البته بر 
اساس اطلاعات فعلی، گمان می رود در طراحی داخلی 
این سدان از سبک طراحی آریا الگوبرداری شده باشد و 
این یعنی باید شاهد استفاده از متریال سافت تاچ و نرم 
جدید با ارگونومی مناســب تر و البته طراحی مدرن تر 
نسبت به دیگر نسخه های شاهین باشیم. در بحث امکانات 
رفاهی و ایمنی تصور می شود این خودرو به عنوان سدان 
پرچمدار سایپا از مواردی چون سیستم کنترل پایداری، 
نمایشگر مالتی مدیا، کلاستر دیجیتال، استارت دکمه ای، 
دسته دنده الکترونیکی، ترمز پارک برقی، اتوهلد، رادار 
نقطه کور، چهار کیســه هوا، گرم کن صندلی های جلو، 
صندلی برقی راننده و غیره برخوردار باشد.در پایان باید 
گفت در حال حاضر دقیقا مشــخص نیست که نسخه 
جدید شــاهین چه زمانی و با چه قیمتی عرضه خواهد 
شد؛ اما همانطور که گفتیم با توجه به برنامه سایپا برای 
پیگیری برنامه تولید آن بعد از اتمام پروژه آریا، باید زمانی 

در سال 1405 یا بعد از آن را در نظر داشته باشیم.

موتورهای برقی ایرانی به بازار می آیند

سرپرســت معاونت حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و تجارت از تولید 400 هزار 
دستگاه موتورسیکلت برقی در دستور کار وزارت صمت خبر داد. »احمد آقایی« اظهار 
داشت: برنامه وزارت صمت تولید حداقل 400 هزار دستگاه موتورسیکلت برقی است 
که با حمایت های این وزارتخانه و توسط بخش خصوصی انجام می شود.سرپرست 
معاونت حمل و نقل وزارت صمت افزود: با بیان اینکه سال 1403 برنامه تولید یک 
میلیون دستگاه موتورســیکلت را داریم، افزود: حدود 600 هزار موتورسیکلت در 
سال 1402 تولید شد.وی با بیان اینکه در حال حاضر در حدود 12 میلیون و 500 
هزار موتورسیکلت در کشــور تردد می کنند، گفت: بخشی از این موتورسیکلت ها 
فرسوده اســت.آقایی بیان داشــت: به دنبال آن هســتیم که در حوزه جایگزینی 

موتورسیکلت های فرسوده، مستقیم در حوزه موتورسیکلت های برقی ورود کنیم.

فروش خودرو صفر شد
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران گفت: کاهش قیمت دلار به کاهش قیمت خودرو در 
بازار انجامیده و این شرایط، اوضاع ناخوشایندی را برای نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو رقم زده است.به گزارش   خبرآنلاین، بررسی روند بازار خودرو، از رکود بیشتر 
بازار حکایت دارد؛ این در شــرایطی اســت که قیمت ها در روندی نزولی قرار دارد. 
اسد کرمی، رئیس اتحادیه دارندگان نمایشــگاه ها و فروشندگان خودروی تهران 
درباره وضعیت بازار خودروی کشور، با اشاره به افت چشمگیر قیمت ها، می گوید: 
کاهش قیمت دلار به کاهش قیمت خودرو در بازار انجامیده و این شــرایط، اوضاع 
ناخوشایندی را برای نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو رقم زده است.به گفته او، از 
15 خرداد تاکنون قیمت ها سیر ریزشی گرفته   و اکنون با کاهش 35درصدی قیمت 
انواع خودروهای خارجی و کاهش 25درصدی خودروهای داخلی مواجه هستیم.

کرمی متذکر می شود: بازار همچنان راکد اســت و اقدام دولت به واردات خودرو و 
فراهم آمدن امکان ثبت نام برای خودروهای وارداتی به این دلیل که در شمار محدود 
صورت گرفته است، نتوانست آنچنان که باید تغییر مطلوبی در بازار ایجاد کند زیرا بازار 
خودرو برای متعادل شدن نیاز به عرضه گسترده تری دارد. آن طور که گزارش ها نشان 
می دهد، طی یک هفته گذشته پراید SE 151 مدل 1403 در بازار خودرو با کاهش 
3 میلیون تومانی به قیمت 332 میلیون تومان و پراید SE 151 مدل 1402 نیز با 
افزایش یک میلیون تومانی به قیمت 318 میلیون تومان به فروش می رفت.در این 
میان، قیمت پژو 206 تیپ 3 پانوراما مدل 1402 در بازار بدون تغییر، 645 میلیون 
تومان قیمت خورده است. پژو 207 دنده ای مدل 1403 اما با افزایش 15 هزار تومانی، 
755 میلیون تومان به فروش رفت. این در حالی است که پژو 207 پانوراما اتوماتیک 
TU5P مدل 1403 با افزایش 10 میلیون تومانی، یک میلیارد و 10 میلیون تومان به 
فروش رفت. پژو 207 تیپ 5 مدل 1402 نیز بدون تغییر با افزایش 5 میلیون تومانی، 
660 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. اما پژوپارس ELX-TU5 مدل 1402 با افزایش 
7 میلیون تومانی به قیمت 800 میلیون تومان رسید. پژوپارس LX مدل 1402 هم 

با کاهش 2 میلیون تومانی، 845 میلیون تومان قیمت پیدا کرد.

نیسان سیلفی رویت شد

یک سدان وارداتی ژاپنی جدید احتمالا وارد می شود. نیسان سیلفی وارداتی تیپ 
»مکس ادیشــن – Max Edition« با چهره بعد از فیس لیفت است. مهم ترین 
تغییرات نیسان سیلفی مکس در نسخه فیس لیفت جدید، طراحی جدید جلوپنجره، 
طراحی جدید زیر سپر عقب و طراحی کاملا جدید کنسول میانی این خودرو است.

نیسان سیلفی مکس وارداتی از پیشرانه 1/2 لیتری سه سیلندر در کنار یک موتور 
الکتریکی نیرو می گیرد که حداکثر توان کارکرد مجموع این قوای محرکه به 136 
اسب بخار قدرت و 300 نیوتن متر گشتاور می رسد که از طریق یک گیربکس تک 
ســرعته E-CVT به محور جلو منتقل می شود. وزن این ســدان نیسان به 1460 
کیلوگرم می رسد و مصرف ســوخت ترکیبی آن در سیکل هایبرید 4/5 لیتر است 
که در ترکیب با ظرفیــت 41 لیتری مخزن ســوخت آن می تواند پیمایش حدود 
900 کیلومتری را برای این خودرو امکان پذیر کند.طول این سدان نیسان به 4652 
میلیمتر می رســد و فاصله بین دو محور آن 2712 میلیمتر است که فضای پای به 
مراتب بهتری از ســدان رقیبی مانند تویوتا کرولا ارائه می کند. سیستم تعلیق این 
خودرو در جلو از نوع مستقل مک فرسون و در عقب از نوع میله پیچشی نیمه مستقل 
است. همچنین فضای بار نیسان ســیلفی مکس وارداتی به 540 لیتر می رسد که 
تقریبا نزدیک به فضای بار کراس اوور متوسطی مانند نیسان X-Trail است. زیر 

این سدان تایر های 50/215 با رینگ های آلومینیومی 17 اینچی قرار گرفته است.

دندهمعکوس 

 نیش ترمز

 اولین پورشه 911 هیبرید
 با 532 اسب بخار قدرت معرفی شد

به سختی می توان باور کرد پورشه 911 که قرار بود در اوایل 1980 از خط تولید 
کنار برود، نه تنها در طول 44 سال گذشته به یکی از محبوب ترین محصولات 
شرکت ســازنده تبدیل شد، بلکه اکنون لقب نخســتین محصول هیبرید این 
شرکت را هم دریافت می کند.هیچ کدام از نسخه های پورشه 911 مدل 2025 
به گیربکس دستی مجهز نمی شوند، هرچند که این ویژگی از سال 2026 و با 
کررا S، دوباره در دسترس قرار خواهد گرفت. پورشه 911 توربو 2025 با 572 
اســب بخار قدرت و قیمت پایه 197200 دلار، به ســامانه چهار چرخ محرک 
نیز مجهز است و می تواند تا 320 کیلومتر برساعت، سرعت بگیرد. قدرت این 
مدل به همراه توربو S و RS GT3 که به ترتیب 640 و 518 اســب بخار قدرت 
در اختیار دارند، نسبت به مدل سال قبل بدون تغییر باقی مانده است. طراحی 
جدید چراغ های LED ماتریسی، طراحی متفاوت قطعه پلاستیکی زیر شیشه 
عقب با 5 جزء عمودی در هر طرف و حروف نورانی Porsche در زیر نواری بین 
چراغ های عقب، از دیگر ویژگی های ظاهری این مدل به شمار می آید. پورشه 
911 مدل 2025 کوپه به صورت استاندارد فقط دو صندلی دارد، اما می توان 
پکیج 2+2 را به صورت رایگان انتخاب کرد. البته در نسخه های کابریوله و تارگا، 
صندلی های عقب نصب شده است.برای نخستین بار، صفحه نشان دهنده 12/6 
اینچی در کابین پورشه 911 مدل 2025 نصب می شود، که در هفت چیدمان 
گوناگون از جمله مدل عقربه ای، قابل تنظیم اســت. این نمایشــگر می تواند 
اطلاعات اپل کارپلی را از طریق دستیار صوتی سیری، نمایش دهد. نمایشگر 
10/9 اینچی لمسی با قابلیت پخش آنلاین فیلم در هنگام توقف خودرو، شارژر 
بی سیم همراه با خنک کن و امکان استفاده از نرم افزارهایی همچون اسپاتیفای 
و اپل موزیک بدون اتصال تلفن همــراه، از دیگر فناوری های موجود در کابین 

پورشه 911 مدل 2025 به شمار می آید.

 چهار چرخ

داشبورد 

معرفی»فیات600E«کهثبتسفارششدهوقراراستدرکشورمانعرضهشود
اماهیچکسنمیداندایناتفاقچهزمانیرخمیدهد!

موتوربرندبریتانیاییبهیادپیکارجوی   ایتالیایی در    راه ایران
الویسپریسلی

ترایومفالویسبونویلمدل2025معرفیشد

برند موتورسیکلت سازی بریتانیایی ترایومف نسخه ای ویژه به منظور یادبود 
الویس پریسلی، با نام ترایومف الویس بونویل معرفی کرده   که قرار است سال 
2025 وارد بازارهای جهانی شود.همه ما با ارتباط بین چهره های مشهور مانند 
استیو مک کویین و کیانو ریوز با موتورسیکلت های محبوب از برندهای مختلف 
مانند ترایومف آشنا هســتیم، اما اکنون مشخص شده که الویس پریسلی نیز 
علاقه زیادی به مدل ترایومف بونویل داشته است. علی رغم تصاویر بسیاری که از 
این خواننده و بازیگر مشهور درحال سواری مدل های مختلف هارلی دیویدسون  
وجود دارد، از مدل KH در ابتــدا تا تمایلش به مدل های قدرتمندتر FLH در 
سال های بعد، انگار این بازیگر مشهور هالیوود تنها به مدل های هارلی علاقه 
نداشته و به موتورسیکلت های کافه ریســر برند ترایومف هم علاقه مند بوده 
است. به گزارش اسب بخار، اکنون شــرکت ترایومف قصد دارد این ارتباط را 
بیشتر تقویت کند و با عرضه مدل جدید T120 نسخه الویس پریسلی که یک 
موتورسیکلت مدرن مبتنی بر T120 اســت، ویژگی های مدرن امروزی را با 
طرحی با جزئیات موتورسیکلت الویس ترکیب کرده است. این موتورسیکلت 
یک نسخه محدود و شماره دار انحصاری خواهد بود که تنها 925 دستگاه از آن 
در سطح جهان عرضه خواهد شد.برای کسانی که با این داستان آشنا نیستند، 
ماجرا تقریباً به این شکل است؛ در ســال 1965، الویس و همراهانش در خانه 
بل ایر لس آنجلس او بعد از یک فیلمبرداری در حال استراحت بودند که جری 
شیلینگ، عضو مافیا، با یک موتورسیکلت جدید ترایومف T120 بونویل 650 
سی سی که به تازگی از یک نمایندگی محلی سفارش داده بود وارد شد. الویس 
که علاقه زیادی به موتورسیکلت داشت، بسیار مشتاق شد و خواست آن را برای 
چرخی در محله امتحان کند و بعد از تجربه آن، چنان تحت تأثیر قرار گرفت که 
به مدیر برنامه خود دستور داد »برای همه بچه ها یکی سفارش بده« تا بتوانند 
با هم دور بزنند.نمایندگی ترایومف در آمریکا موفق شــد کمی بعد 9 دستگاه 
موتورســیکلت تحویل دهد و الویس و اعضای گروهش از زمان فیلمبرداری، 
در امتداد جاده ســاحلی اقیانوس آرام با این موتورها تفریح می کردند.اگرچه 
جزئیات زیادی از این ماجرا، مدل موتور و سرنوشت آنها وجود ندارد، به همین 
شکل هیچ کدام از این موتورها پس از تابستان 1965 سوابق رسمی ندارد، اما 
تصور می شود که احتمالًا مدل های 1964 ترایومف 650 تی آر6 و 650 بونویل 
تی 120 بوده اند  که در واقــع همان موتور با یک یــا دو کاربراتور و تنظیمات 
متفاوت بودند. بونویل 1964 در رنگ های طلایی و سفید آلاسکا عرضه می شد و 
تی آر6 در طرح  Hifi Scarlet و Silver Sheen  با خط های طلایی   روی یک 
فریم و چرخ های سیاه دیده می شد. بونویل 1964 اکنون به عنوان یک کلاسیک 
پرطرفدار شناخته می شود.با توجه به اینکه هیچ نشانه ای از سرنوشت موتورهای 
سفارش داده شده توسط الویس وجود ندارد، ترایومف در حال بررسی سرنخ های 

موجود برای پیدا کردن آن هاست.  

   مشخصات موتور الویس
در اصل، موتورسیکلت نسخه ویژه الویس بونویل مدل سال 2025 براساس 
نسل فعلی تی-120 ساخته شده است، اما مجموعه ای از جزئیات مربوط به 
الویس پریسلی را در خود جای داده اســت. از جمله این جزئیات می توان به 
حروف طلایی الویس به سبک هالیوود )که به گفته ترایومف نمایانگر نورهای 
صحنه فیلم است( و بازسازی امضای پریسلی روی باک و پنل های کناری اشاره 
کرد. طرفداران سرسخت این هنرمند، نشانه های ظریف تری در محصول جدید 
 Taking Care of  برند ترایومف تشخیص خواهند داد، از جمله نشان مخفی
Business in a Flash    روی گل گیر جلو که شعار شخصی پریسلی و طرح 
مورد استفاده در گردنبندهایی بود که به اعضای  Memphis Mafia  هدیه 
داده می شد. گفته می شــود   طرح رنگ قرمز کارنیوال موتورسیکلت الویس 
بونویل 2025 الهام گرفته از موتورســیکلت سفارشی J Daar سال گذشته 
است )که برای جمع آوری کمک های مالی برای بنیاد خیریه الویس پریسلی 
ساخته شده بود(. همچنین، خطوط باک به رنگ نقره آلومینیوم با گل گیرهای 
راه راه هماهنگی دارند که با جزئیات خطوط طلایی دســتی تکمیل شده اند. 
همچنین پوشش کروم درخشان قطعاتی مانند هدرزها و اگزوزهای کلاسیک، 

لایه دیگری از جذابیت به این مدل محدود شده اضافه کرده اند.
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ایسکانیوز نوشت: گرمای تابستان می تواند رانندگی 
را به تجربه ای ناخوشایند تبدیل کند اما با چند راهکار 
ساده می توانید کولر ماشین خود را خنک تر کرده و از 
رانندگی در گرمای تابستان لذت ببرید. کولر ماشین 
بخشی مهم از اتومبیل و سیســتم تهویه مطبوع به 
حساب می آید که وظیفه خنک سازی و تنظیم دمای 
داخل کابین را بر عهده دارد و رانندگی در ایام گرم سال 
را قابل  تحمل می کند. خنک تر شــدن کولر خودرو با 
نکاتی ساده امکانپذیر است. در این بخش ترفند تقویت 
کولر خودرو را آمــوزش می دهیم، پس برای افزایش 

قدرت کولر ماشین با ما همراه شوید.

  زمان روشــن بودن کولر، اگر گردش خارجی هوا 
را فعال کنید، عملکرد کولر ماشین را نصف می کند. 
زمانی که کولر ماشــین روشن اســت، باید سیستم 
تهویه را روی حالت گــردش داخلی قــرار دهید تا 
کابین در بالاترین حد ممکن خنک شــود و این راز 
مهم افزایش خنک کنندگی کولر ماشــین است که 

خیلی ها نمی دانند.
   زمانی که سیگار می کشید یا بوی بدی در کابین 

وجود دارد، تنها باید از تهویه خارجی استفاده کنید.
   اگر داخل ماشین واقعا گرم بود، می توانید دریچه 
کولر را به مقدار کمی باز کنید و ســپس پنجره ها را 

چند سانت پایین دهید و این کار را به مدت 10 تا 20 
ثانیه انجام دهید. با این کار، نیرویی به هوای گرم وارد 

می شود و آن را از پنجره به بیرون می راند.
   قرار دادن کولر در درجه پایین هنگام شــروع کار 
می تواند بیشترین خنکی را با کمترین سوخت به شما 

تحویل دهد.
   فیلتر هــای کولر را با دقت تمیــز کنید که کثیف 
بودن این فیلتر ها از رد و بدل شــدن هوا جلوگیری 

می کند.
  هنگام استفاده از کولر خودرو سعی کنید درهای 

خودرو را زیاد باز و بسته نکنید.

ترفند افزایش خنک کنندگی کولر خودرو 
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جریمه بنگاه های متخلف
بنگاه هایی که سقف اجاره بها را رعایت نکنند، جریمه 

می شوند. مدیرکل راه وشهرسازی استان تهران اعلام کرد، با 
مشاوران املاک متخلفی که بیش از سقف ۲۶درصد قرارداد 

اجاره مسکن برای مستاجران منعقد کنند، برخورد می شود 
و جرایم مالی سنگینی از آنها اخذ خواهد شد. حسین جنتی 

توضیح داد، مشاوران املاک استان تهران فرصت دارند 
که ظرف ۲هفته اقدام به دریافت مجوز و اتصال به سامانه 

املاک و اسکان را انجام دهند تا در بازرسی های دوره ای که 
سازمان تعزیرات با کمک اداره کل راه وشهرسازی استان 

تهران انجام می دهند، مشکلی برای مشاور املاک پیش نیاید.

تسهیلات خرید مسکن در دو ماه اول سال
داوود بیگی نژاد، نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک استان 

تهران اعلام کرد، در دو ماه اول امسال ۱۱هزار میلیارد تومان 
تسهیلات خرید مسکن به متقاضیان خرید خانه و آپارتمان در کل 

کشور پرداخت شده است. با توجه به میانگین مبلغ وام خرید مسکن 
برآورد می شود در این مدت، حدود ۲۵هزار نفر از افرادی که اقدام 

به خرید مسکن در کشور کرده اند، با تسهیلات بانکی این معامله 
ملکی را انجام داده اند. به گفته بیگی نژاد، با توجه به اینکه بین بازار 

معاملات مسکن تهران و بازار کشوری، نسبت مشخصی وجود 
دارد که البته می تواند نوسان کند، می توان برآورد کرد از هر ۳نفر 
خریدار مسکن ۲نفر به کمک تسهیلات اقدام به خرید کرده است.

طلا ارزان شد
قیمت طلا دیروز در جریان معاملات بازار، روند نزولی را تجربه 

کرد. هر اونس طلا، دیروز به ۲هزار و ۳۲۱ دلار رسید که 
نسبت به روز جمعه، کاهش ۱/77درصدی داشته است. طلای 

۱8عیار صبح شنبه با نرخ ۳میلیون و ۳۶۶هزار تومان وارد بازار 
شد، اما کم کم کاهش قیمت شروع شد و حوالی ظهر، کسانی که 
برای خرید طلا به بازار رفتند، هر گرم طلای ۱8عیار را با قیمت 

۳میلیون و ۳۵4هزار تومان خریداری کردند. طلای ۱8عیار 
در پایین ترین قیمت خود به قیمت ۳میلیون و ۳44هزار تومان 

هم رسید، اما دوباره خود را بالا کشید و در آخرین ساعات 
معاملات با قیمت ۳میلیون و ۳۵4هزار تومان فروخته شد.
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هز 2611 316 استقبال از چک الکترونیک4
 صدور بیش از ۳۱۶هزار فقره چک الکترونیک در کشور طبق اعلام 

مدیر اداره توسعه و تدوین مقررات نظام های پرداخت بانک مرکزی 
در حال حاضر بیش از ۶۰۰هزار نفر در کشور از چک دیجیتال 

استفاده می کنند و تاکنون بیش از ۳۱۶هزار فقره چک الکترونیک در 
کشور صادر شده است. تاکنون ۱۲بانک شامل بانک های صادرات، 
تجارت، پارسیان، رفاه، کشاورزی، پاسارگاد، قرض الحسنه رسالت، 

ملت، گردشگری، توسعه صادرات، توسعه تعاون و ملی به سامانه 
چکاد )سامانه چک امن دیجیتال( متصل شدند و چک دیجیتال را 

عملیاتی کرده اند و بانک های مسکن، اقتصاد نوین و قرض الحسنه مهر 
ایران نیز در مراحل پایانی فرآیند پیوستن به سامانه چکاد هستند.

 بورس سبز شد
بازار بورس کمی آرام گرفت. در معاملات دیروز بازار سهام، 

شاخص کل بورس تهران ۳هزار و 9۳4 واحد نسبت به روز 
کاری گذشته بالاتر ایستاد و به سطح ۲میلیون و 47هزار و 

9۱۵ واحد رسید. شاخص کل هم وزن بورس نیز با افزایش 
۲4۱واحدی در رقم ۶۶۵ هزار و 97۳واحد ایستاد. شاخص 
کل فرابورس با رشد ۶۵واحدی رقم ۲۱هزار و 94۵ را ثبت 

کرد. دیروز ارزش معاملات کل بازار سهام به ۳8هزار و 
۵۰4میلیارد تومان رسید. ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار 
ثانویه ۲8هزار و ۱9۵میلیارد تومان بود که 7۳درصد از ارزش 

کل معاملات بازار را در این روز تشکیل می دهد.

 ســیزدهمین جلســه حراج ســکه طلا، فردا چهارم 
تیرماه برگزار می شــود. ایــن حراج روز دوشــنبه و از 
طریق ســامانه معاملات مرکز مبادله طــلا و ارز ایران 
انجام می شــود. در 12جلسه حراج ســکه که تاکنون 
برگزار شــده، در مجموع 1۷8هــزار و ۶10قطعه انواع 
ســکه طلا به متقاضیان تخصیص داده شــده اســت. 
ســهم ربع ســکه از این حجم، 114هزار و 88۶قطعه، 
نیم ســکه 2۵هزار و ۹۶۶قطعه و تمام ســکه 3۷هزار 
و ۷۵8قطعــه بــوده اســت. آمارها نشــان می دهند، 
نیم سکه مثل همیشــه نقش اول جلسات حراج بوده و 
متقاضیان ترجیح می دهند بین نیم ســکه و تمام سکه، 
انتخاب اولشان، نیم ســکه باشــد. این حراج از طریق 
 ســامانه معاملات مرکز مبادله و ارز به آدرس اینترنتی

 market.ice.ir برگزار می شــود و در ســیزدهمین 
جلسه، تمام سکه، نیم سکه و ربع سکه بهار آزادی ضرب 
ســال 138۶ بانک مرکزی و بدون بســته بندی برای 
حراج موجود اســت. افرادی کــه می خواهند در حراج 
روز دوشنبه شرکت کنند و شانسشــان را برای خرید 
و برنده شــدن ســکه امتحان کنند، فردا راس ساعت 
12ظهر تا 3بعد ازظهر می توانند ثبت ســفارش انجام 
بدهند. حداکثر حجم سفارش و خرید برای هر متقاضی 
در مجموع ۵قطعه سکه اســت؛ یعني هر فرد می تواند 
۵قطعه ربع سکه، نیم ســکه، تمام سکه یا ترکیبی از هر 

ســه را تهیه كند به این شــرط كه جمع   سكه ها باهم 
نباید بیش از ۵قطعه باشد. همچنین متقاضیان در هر 
سفارش خود از انواع سکه، فقط می توانند یک سفارش 
فعال داشته باشند؛ به این معنی که متقاضیان برای ثبت 
سفارش خرید هر نوع قطعه سکه، فقط یکبار می توانند 
تعیین قیمت و تعیین تعداد سکه را انجام دهند. نحوه 
برگزاری حراج طبق اعلام مرکز مبادله طلا و ارز ایران، 
از طریق ثبت ســفارش و تخصیص بــر مبنای اولویت 
قیمت و زمان انجام می شود. نکته مهم دیگر این است 
که واریز وجه معاملات از طریــق کارت های هدیه، بن 
کارت، کارت اعتباری مرابحــه و کارت های بانکی فاقد 
شماره شبا ممنوع است و مسئولیت عدم استرداد وجه 
بر عهده شــخص متقاضی است. شــروع زمان تحویل 
سکه  بدون هزینه انبارداری از 14تیرماه شروع می شود 
و تا 21تیرماه ادامه دارد. درطــی این دوره فقط هزینه 
تحویل از طرف شــعب بانک عامل دریافت می شــود. 
هزینه تحویل 30هزار تومان به ازای هر سکه برای کل 
دوره خواهد بود. کسانی که در بازه زمانی 23تیرماه تا اول 
مردادماه برای دریافت سکه اقدام کنند، علاوه بر هزینه 
تحویل، باید هزینه انبارداری نیز پرداخت کنند. هزینه 
انبارداری سکه طلا ۵0هزار تومان در هر روز به ازای هر 
سکه خواهد بود و به شعبه بانک عامل پرداخت می شود؛ 

این هزینه شامل روزهای تعطیل رسمی هم هست.

   طلا و ارز

سیزدهمینحراجسکهطلافرداانجاممیشود

میانگین قیمت گوشت مرغ گرم در روزهای اول تیر ماه 
حدود دو هزار تومان از ماه قبل کمتر است. بررسی بازار 
نشان می دهد، میانگین قیمت مرغ در کل کشور ۷۷ 
هزار و ۶00 تومان است، این در حالی است که ماه قبل 
این عدد حدود ۷۹ هزار و ۶00 تومان بود. با این اوصاف 
حداقل قیمت مرغ، ۷2 هــزار و ۵00 تومان و حداکثر 
قیمت مرغ حدود 8۵ هزار تومان اعلام شده. کف قیمت 
مرغ در تهران ۷8 هزار و ۵00 تومان و سقف آن نیز 8۵ 
هزار تومان است. اما در فروشگاه های پروتئینی قیمت 
مرغ کمی متفاوت اســت. مثلا بــرای خرید یک کیلو 
گوشت مرغ باید بین 8۵ هزارتومان تا ۹۵ هزار تومان 
هزینه کنید. هر کیلو سینه مرغ بدون پوست با قیمت 
240 هزار تومان تا 24۵ هزار تومان به فروش می رسد. 
همچنین برای خرید یک کیلو فیله مرغ باید بین 2۶0 
هزار تومان تا 2۷0 هزار تومــان بپردازید. قیمت یک 
کیلو ران مرغ بدون پوســت حــدود 218 هزار تومان 
است و یک کیلو ساق مرغ بین 2۵8 هزار تومان تا 2۶0 
هزار تومان قیمت دارد. برای خرید یک کیلو کتف مرغ 
بدون پوســت باید بین 1۵0 هزار تومان تا 1۶۵ هزار 
تومان هزینه کنید و قیمت یــک کیلو بال مرغ حدود 
1۵0 هزار تومان است. هر کیلو مغز ران مرغ 220 هزار 
تومان قیمت دارد، برای خرید یک کیلو شنیسل مرغ 
باید بین 248 هزار تومان تا 2۶0 هزار تومان بپردازید.

اما داستان تخم مرغ این روزها کمی عجیب شده است. 
با اینکه با شروع فصل گرما قیمت تخم مرغ کاهش پیدا 
می کند، اما اگر ســری به بازار بزنید، خبری از کاهش 
قیمت نیســت و اتفاقا برعکس تخم مرغ گران شــده 
است. بررسی میدانی نشان می دهد، قیمت تخم مرغ 
در میادین میوه و تره بار اختلاف زیادی با فروشگاه های 
سطح شهر دارد. طبق نرخنامه این سازمان، قیمت هر 
کیلوگرم تخم مرغ غیربسته بندی 30 عددی، ۵4 هزار 
تومان است. یک شانه تخم مرغ 30 عددی بسته بندی 
شیرینگ شده 112 هزار تومان قیمت دارد. همچنین 
تخم مرغ 24 عددی بسته بندی شانه خمیری با قیمت 
۹3 هزار تومــان در میادین میوه و تره بــار به فروش 
می رسد. قیمت شــانه تخم مرغ 20 عددی حدود ۷8 
هزار تومان، شانه  1۵ عددی، حدود ۵8 هزار تومان و 
شانه  ۹ عددی حدود 34 هزار تومان اعلام شده است. 
اما در فروشگاه های ســطح شهر برای خرید یک بسته 
تخم مرغ ۹ عددی باید حــدود ۵2 هزار تومان هزینه 
کنید. همچنین قیمت تخم مرغ در بســته بندی  1۵ 
عددی بین  8۵ هزار تومان تا ۹۶ هزار تومان است. تخم 
مرغ در بسته بندی 20 عددی  بین  114 تا 130 هزار 
تومان قیمت دارد و برای خرید یک شانه تخم مرغ 30 
عددی باید بین 13۷ هزار تومــان تا 140 هزار تومان 

بپردازید. 

   اقتصاد خانواده

مرغارزانشد،تخممرغگران!

۱    تلوزیــون ضــدآب ایلیا: مــا هنوز 
نمی دانیم ضدآب بودن چــرا باید یک امکان 
برای تلویزیون باشــد. اما تلویزیون ال ای دی 
ضدآب ایلیا مــدل Waterproof ســایز 
8۵اینچ یکی از گران ترین تلویزیون های بازار 
اســت که بیش از ۵38میلیون تومان قیمت 
دارد. ممکن اســت در ابتدا فکر کنیم که ایلیا 
با این قیمتی کــه دارد، تلویزیــون ژاپنی یا 
دســت کم چینی اســت اما در توضیحات آن 
 Waterproof نوشته شــده که ایلیا مدل
در داخل کشور ساخته شده و تولید خودمان 
اســت. ظاهرا خریــداران چنیــن تلویزیون 

گرانقیمتــی آن دســته از افراد هســتند که 
می خواهند در داخل اســتخر هــم تلویزیون 
داشته باشند. تلویزیون اولترا HD و 4K بوده و 
رابط هوشمند دارد و پردازنده آن تک هسته ای 
است. نکته ای که بد نیست بدانید این است که، 
ایلیا مدل ضدآب در سایز ۵۵اینچی هم ساخته 
شــده که اگر بخواهید یکی از آنها را سفارش 
بدهید باید نزدیک به 1۹۵میلیون تومان هزینه 
کنید. این تلویزیون خروجی صدا دارد و فاقد 
بلندگو اســت و می توانید خروجی صدا را به 
سیستم صوتی استخر وصل کنید تا از صدای 

تلویزیون لذت ببرید.

۲     سایدبای ســاید دور این دور ال جی: 
این یخچا ل فریزر ساید بای ســاید را به ندرت 
می توانید در فروشــگاه ها پیدا کنید؛ چرا که 
یکــی از کالاهای خارجی اســت که فروش و 
واردات قانونی آن، منتفی شــده. با این حال، 
کماکان برخی می توانند بــرای خرید چنین 
 InstaView دستگاهی اقدام کنند. فناوری
Door-in-Door ال جی بــرای این مدل، 
دارای پنل شیشه ای براقی است که با دو ضربه 
پشت سر هم روشــن شده و به شــما امکان 
می دهد که حتی بدون باز کردن درب یخچال، 
داخل محفظه را به راحتی ببینید، این کار باعث 

کاهش اتلاف سرما می شــود و غذا را به مدت 
بیشتری تازه نگه می دارد. از نظر ظاهری هم که 
بخواهیم حساب کنیم، این مدل یخچال فریزر 
در خانه بســیار زیبا به نظر می رســد. قیمتی 
که معدود فروشــندگان این دستگاه برای آن 
تعیین کرده اند بیــش از 132میلیون تومان 
است و حتی برخی از آنها، بیش از 2۵0میلیون 
تومــان بابت این مــدل از ساید بای ســاید از 
مشــتری ها پول دریافت می کننــد. بدنه این 
دســتگاه بزرگ بوده و 30 فوت است و جای 
زیادی را در آشپزخانه می گیرد و درعوض برای 

یک خانواده متوسط تا بزرگ مناسب است.

۳  یخچال فریزر دیپوینت مدل اکسپلور: 
شاید یکی از مهم ترین دلایل خرید این مدل، 
طراحی بسیار زیبا در کنار مینیمال بودن آن 
است. این یخچال فریزر دوقلوی ایرانی را بیش 
از ۷2میلیون تومان قیمت می دهند که جزو 
گران ترین دوقلوهای ســاخت داخل کشــور 
اســت. دیپوینت مدل Explore یک مدل 
دو درب نیست، بلکه ســه درب در این مدل 
گنجانده شده است. طراحی یخچال به نوعی 
انجام شــده که دو درب در اختیار شــما قرار 
داشته باشد. یک درب اصلی و یک درب هوم بار 
که تمام فضای درب اصلــی را در برمی گیرد. 
این هوم بــار چنان بزرگ اســت که نمی توان 
در نگاه اول آن را پیدا کرد. دسترســی راحت 
به قفســه ها، از مزیت های این هوم بار بزرگ 
است. این مدل یخچال فریزر دوقلوی 3۶فوت 
یک گزینه غول پیکر در آشــپزخانه به حساب 
می آید. بنابراین اگر جای کافی در خانه ندارید، 
بهتر است قید چنین گزینه ای را بزنید و دنبال 

دوقلوهای ظریف تر بروید.
4    جاروبرقــی میلــه: تنهــا دلیلی که 
جاروبرقــی بلیزارد از برند آلمانــی میله را در 
فهرســت مان آورده ایم، طراحی غیرمنتظره 
آن اســت. به طور معمول، وقتــی صحبت از 
جاروبرقی با قیمت بــالای ۵۷میلیون تومان 
به میان می آید، تصور ما این اســت که با یک 
تکنولوژی خاص و عجیب یا ظاهری بســیار 
زیبا روبه رو هســتیم. چون متوســط قیمت 
جاروبرقی های خوب و کارآمــد بازار حتی به 
10میلیــون تومان هم نمی رســد و برندهای 
خارجی هم معمولا کمتر از 1۵میلیون تومان 
فروخته می شوند. اما جاروبرقی میله، شما را 
یاد جاروبرقی های قرن بیستم می اندازد. یک 
طراحی خســته کننده، رنگ های کم فروغ و 
بدنه ظریف و کوچک، همه آن چیزی اســت 
که جاروبرقی میلــه را به عنــوان گران ترین 
گزینه بازار تشــکیل می دهند. بــا این همه، 
برند میله با بیش از 100ســال سابقه، آن قدر 
معتبر هست که خریداران ثروتمند جاروبرقی 
که نمی خواهند ســراغ جاروهــای رباتیک با 
قیمت های سرســام آور بروند، بخواهند آن را 
بخرند. آنها بر وزن سبک و طراحی کلاسیک 

تکیه می کنند و به برند میله، بله می گویند.
۵    ماشین  لباسشــویی دو طبقه گرین: 
ماشین لباسشویی ســری دوقلو گرین مدل 
COMPACT  با ظرفیــت 1۵کیلوگرم از 
جمله محصولات مدرن از این برند است. این 
ماشین لباسشــویی به صفحه نمایش لمسی 
مجهز شده. همچنین، روشنایی مخزن درام 

برای هر دو درام بالا و پایین این لباسشــویی 
در نظر گرفته شده است و به آسانی به کاربر 
این امکان را می دهد که از جا ماندن لباس ها 
جلوگیری کند. این ماشــین لباسشویی به 
موتور دایرکت درایو مجهز شده تا بدون نویز 
و بدون برِاش کربنی عمل کند و با دوام، طول 
عمر بالا و بدون اصطکاک باشــد. تکنولوژی 
هوشــمند i-Dos این ماشــین لباسشویی 
به طور خــودکار وزن لباس ها را اندازه گیری 
می کند و هوشــمندانه میــزان تزریق مایع 
مخصــوص کــودک، مایــع لباسشــویی و 
نرم کننــده را کنترل می کند. با اســتفاده از 
این تکنولوژی، دیگر نیازی نیست برای هربار 
استفاده از ماشین لباسشــویی مایع شوینده 
اضافه کنید. در سیستم i-Dos می توانید در 
مخزن مایع شست وشو و نرم کننده به مقدار 
مورد نیاز برای ۵0بار شست وشو مواد شوینده 
بریزید. تکنولوژی Smart Jet  به عنوان یکی 
دیگر از امکانات این دســتگاه، موادشوینده 
باقی مانده روی در و لباس ها را می شــوید و 
آن ها را تمیزتر و روشــن تر می کند. سیستم 
خشک کن اینورتر این ماشین در یک ساعت 
کلیه عملیات شست وشــو و خشک کردن را 

انجام می دهد.
۶     ماشین ظرفشــویی مجیک:  ماشین 
 KOR-1107A ظرفشــویی مجیک مدل
یکــی از ارزان ترین ماشین ظرفشــویی های 
رومیزی بازار اســت و نزدیک بــه 1۹میلیون 
تومان قیمت دارد. اما آنچه این مدل را خاص 
کرده،  طراحی منحصر به فردی است که بیشتر 
ما را یاد فرهای برقی می اندازد. ظرفشــویی 
مجیــک مــدل KOR-1107A یکــی از 
مدل های ظرفشویی ۶نفره در بازار ایران بوده 
که توسط کشور کره ســاخته شده است. این 
دســتگاه با طراحی توکار خود، جذابیت دارد 
و شبیه به گزینه های دیگر نیست. ظرفشویی 
مجیک محصولی کم مصرف به شمار می رود. 
این دســتگاه مجهز به جدول تعیین وضعیت 
سختی آب اســت که برای عملکرد دقیق تر، 
سختی گیر تعبیه شــده. ظرفشویی شش نفره 
مجیک امکان شست وشــوی ســریع، میوه 
و ســبزی، ظــروف کریســتالی و تاخیر در 
KOR- شست وشــو را دارد. ظرفشویی مدل

1107A مجیک از صفحه نمایش لمســی 
برخوردار نیســت و کمپانی مجیک طراحی 
خاص دکمه  های آن را جایگزینی برای زیبایی 
این محصول کرده اســت. دارا بودن دو سبد، 
درب اتوماتیک و شست وشو با استفاده از بخار 
STEAM از قابلیت های مهم این دســتگاه 

محسوب می شوند. 
7     اسپرسوساز توکار فرانکی: قیمت این 
اسپروساز نزدیک به 140میلیون تومان است 
و یک مدل توکار به حســاب می آید و همین 
باعث شــده تا از نظر ظاهری تفاوت کاملی با 
انواع دیگر قهوه ساز و اسپروساز داشته باشد. 
دستگاه قهوه ساز Mythos با روکش استیل 
ضدزنگ و شیشــه مشکی ســاتن به صفحه 
نمایش LCD، کنترل لمسی، انتخاب اندازه 
فنجان و شدت قهوه، مخزن آب 1/80لیتری، 
عملکرد خود تمیزشــونده، ســوئیچینگ و 
خاموش شدن خودکار است. همچنین دارای 
عملکردهای کاپوچینو و اسپرســو، ۵ســطح 
شدت و اندازه قهوه برای انتخاب است. دستگاه 
قهوه ســاز Mythos دارای آسیاب داخلی و 
گزینه ای برای تهیه قهوه آسیاب شده و عملکرد 
خود تمیزشوندگی و رسوب زدایی است. این 
مدل 14فنجان تک و ۷فنجان دوبل را جواب 
می دهد. اسپرسوساز فرانکی کمی شبیه به یک 
مایکروویو جمع وجور است و ظاهرش می تواند 
هر فردی را مجاب به خرید آن کند. اگر استایل 
چیدمان خانه شــما مدرن و مینیمال است، 
خرید چنین گزینــه ای می تواند دکور خانه را 

چند مرحله ارتقا دهد.
8   چا ی ســاز فلر: یکــی از متفاوت ترین 
چای ســازهای بازار، مــدل TEA112S از 
برند فلر با قیمت نزدیک به 1۶میلیون تومان 
است. مدلی که از آن حرف می زنیم، شباهت 
زیادی به کتری و قوری های گلســرخی دارد. 
در واقع روی بدنه هر دو آنها یک گل سرخ در 
پس زمینه ای سفید کار شده که ممکن است به 
سلیقه هر فردی خوش نیاید. این چای ساز از 
کتری و قوری با بدنه چینی ساخته شده و به 
دلیل بهره گیری از طراحی ایستاده فضای کمی 
را اشغال می کند. بررسی موتور و نحوه عملکرد 
چای ساز فلر مدل TS112 ، توان موتور تعبیه 
شده بر روی چای ساز TS112 فلر 13۵0وات 
است و این توان حرارتی موجب می شود تا آب 
در مدت زمان کوتاهی به دمای جوش برسد. 
پس از رسیدن آب به دمای جوش، المنت های 
حرارتی در کف کتری با تغییر وضعیت، مصرف 
را کم کرده و آب را گرم نگه می دارد و چای در 
قوری به آرامی دم کشیده و لذت نوشیدن یک 
چای با عطر و طعم مطبوع را به ارمغان خواهد 
آورد. کتری این دستگاه دارای قابلین چرخش 

3۶0 درجه از هر سمت است. 
9     پنکــه رومیزی بدون پــره مایدیا: 
پنکه تاور ایستاده میدیا از محصولات شکیل 
و خوش ظاهر سرمایشــی مایدیا اســت. این 

محصول مناسب برای استفاده در خانه، اداره 
یا خوابگاه بوده و مجهز به کنتــرل از راه دور 
برای کارکرد آسان تر است. فن را می توان روی 
سرعت های کم، متوســط یا زیاد تنظیم کرد 
تا مطابق با ترجیحات شــخصی باشد. کنترل 
از راه دور چند منظــوره پنکه مایدیا مجهز به 
ریموت کنترل چندکاره است که می توانید به 
راحتی با فشردن یک دکمه از روی کاناپه خود 
فن خود را به کار اندازید. اما آنچه باعث شده 
چنین دستگاهی در فهرســت ما قرار بگیرد، 
عدم وجود پره در این دستگاه است که به آن 

ظاهری خاص بخشیده.
۱۰      سشوار دایسون: سشوارهای دایسون 
در فهرست انواع خاص سشوار هستند که البته 
قیمتشان هم ســر به فلک می کشــد. سشوار 
 Supersonic HD08حرفه ای دایسون مدل
با قیمت 32میلیــون تومان، از نظــر ظاهري 
منحصر به فرد است و حتی رویایی  به نظر می آید. 
سشــوار فوق حرفه ای دایسون ســوپر سونیک 
HD08موتــور دیجیتال با ســرعت 11هزار 
 Air دور در دقیقه دارد. این موتور بــا فناوری
Multiplier ترکیــب شــده و جریان هوای 
کنترل شده با فشار بالا و ســرعت زیاد را برای 
خشک کردن ســریع و حالت دهی دقیق تولید 
 Dyson می کند. برخلاف اکثر سشوارها، سشوار
در هر ثانیه بیش از 40بار دمای هوا را اندازه گیری 
کرده و گرما را تنظیم می کند. این کار از آسیب 
شــدید گرما جلوگیری کرده و به محافظت از 
درخشــش موهای شــما کمک می کند. موتور 
این سشوار در قسمت دسته آن تعبیه شده که 
چرخش خود را به پره های آن در قسمت فوقانی 
سشوار انتقال می دهد. سرعت خشک کردن موها 
با این سشوار بالاست. علاوه بر خشک کردن موها 
می توان برای حالت دهی موها نیز از این سشوار 

استفاده کرد.
۱۱    توستر اســمگ دولچه گابانا: توستر 
نان اسمگ از سری دولچه گابانا، ساخت کشور 
ایتالیا، قابلیت گرم کردن چهار عدد نان تست 
را دارد. دهانــه ورودی بزرگ و کشــیده، این 
امکان را به شــما می دهد تا نان های ســنتی 
مانند بربری و سنگک را به راحتی تست کنید، 
سینی جداشو و قابل شست وشو و توان مصرفی 
1۶3۵وات و دکمه یخ زدایی و گرم کردن مجدد 
نان از دیگر امکانات چنین توستر جذابی است. 
سری دولچه گابانا از قهوه ســاز تا کتری برقی 
را شامل می شــود. برند اســمگ با همکاری 
دی اند جی یکی از غول های دنیای مد توانسته 
چنین دستگاه هایی را تولید کند. قیمت این 

توستر ۵0میلیون تومان تعیین شده است.

از توستر با طرح دولچه گابانا  تا تلویزیون ضدآب
11 لوازم خانگی عجیب که مناسب خاص پسندها هستند

گروهبازار|دربازارلوازمخانگی،گروهیازوسایل
برقیمعمولاشماراسورپرایزمیکنند.مثلاممکن
استشماهمدروهلهاولمتوجهنشویدکهچرافردی
بایدتلویزیونضدآبیاپنکهبدونپرهبخرد.امادر

نهایتوقتیتوضیحاتفروشــندههارامیشنوید،
اغلبوسوســهخریدآنهاتامدتهادرونتانوجود
خواهدداشت.برندهایایرانیوغیرایرانی،گروهی
ازمحصولاتراباچنینمشخصاتیتولیدکردهاند.در

اغلبمواردکالاهاییباچنینخصوصیاتی،ازدیگر
کالاهایموجوددربازارقیمتبیشــتریدارندکه
البتههمیشههماینموضوعبرایخریدارانصدق

نمیکند.

 مدیرعامل اتحادیه عشایر دامداران متحرک خبر داد، تا 
پایان فصل تابستان 2/۵ تا 3میلیون راس دام عرضه می شود 
که بر این اســاس قیمت حداقل 10درصد کاهش می یابد. 
فضل خرم اعلام کرد، با توجه به انعقاد قرارداد ۵00هزار راس 
دام عشایر در سال گذشته، با افزایش حجم عرضه در تیرماه 
مواجه خواهیم بود؛ چراکه در شرایط کنونی عشایر آمادگی 
عرضه دام با قیمت روز را دارند. بــه گفته او، برآوردها حاکی 
از آن است که در مردادماه قیمت دام ناشی از افزایش حجم 

عرضه ارزان شود.
 ارسلان مالکی، مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن 
اعلام کرد، کم کاری بانک های عامل در پرداخت تســهیلات 
قابل توجیه نیست؛ عدم پرداخت تسهیلات از سوی بانک های 
عامل قابل توجیه نیست و این امر، موجب عقب ماندگی اجرای 
پروژه های نهضت ملی مسکن در اســتان های مختلف شده 
اســت که باید این عقب ماندگی از طریق کاهش اعتبارات 
بانک ها جبران شود. او با بیان اینکه طبق قانون، بانک ها باید 
20درصد از تسهیلات خود را به ســاخت مسکن اختصاص 
دهند، توضیح داد: »آمار ها حاکی از آن اســت که بانک های 
خصوصی کمی بیش از 3درصد از وام های خود را به مسکن 
اختصاص داده اند؛ در حالی که، مهم ترین نیاز ساخت وســاز 
نهضت ملی مســکن تامین مالی است. بانک مرکزی گزارش 
داده که 18بانک خصوصی عملکردشان در پرداخت تسهیلات 
ساخت مســکن به پروژه های نهضت ملی مسکن صفر بوده 
اســت.« مطابق ماده4 قانون ماده جهش تولید مسکن نظام 
بانکی که 2سال پیش به تصویب مجلس رسید، نظام بانکی 
مکلف شد، 20درصد از تسهیلات پرداختی خود را به ساخت 
مســکن تخصیص دهد، با این حال، بانک ها در این مدت از 

انجام 83درصد از تعهدات قانونی خود سر باز زدند.
  وهب متقی نیا، سرپرست بانک کشــاورزی درباره پایان 
اولتیماتوم بانک مرکزی به بانک ها برای اصلاح نرخ ســود و 
آخرین برخوردها با بانک های متخلــف در این بخش، اعلام 
کرد، بعــد از اوراق گواهی 30درصدی کــه بانک مرکزی به 
منظور برنامه خاصــی در مقطع معینی منتشــر کرده بود، 
برخی بانک ها نرخ ســود 30درصدی را برای سایر سپرده ها 
اعمال کردنــد که این موضــوع مغایر دســتورالعمل بانک 
مرکزی بود. بانک مرکزی در جلسه ای با هیات مدیره بانک ها 
و روســای کمیته تطبیق، موارد را صراحتا، اعلام و خواستار 
ارائه برنامه های اصلاحی هر بانک ظرف مدت مشخصی شد؛ 
که بر این اســاس، هر بانکي موظف است در صورت افزایش 
نرخ سپرده ها، نسبت به اصلاح آن اقدام کرده و از این پس به 

هیچ عنوان سپرده جدیدی با سود بالا افتتاح نشود. او با اشاره 
به ابلاغ بخشنامه جدید بانک مرکزی به بانک های عامل در 
روزهای گذشــته، گفت: »طبق این بخشنامه، حوزه فناوری 
بانک ها باید این اطمینان را به بانک مرکزی بدهند که از نظر 
سیستمی نیز امکان افتتاح حساب سپرده با سود بالا وجود 
ندارد.« او در پاسخ به این سوال که آیا سپرده های قبلی با سود 
30درصدی هم اکنون در بانک ها ابطال می شود؟ توضیح داد: 
»مسئولان بانک مرکزی وضعیت بانک ها را رصد می کنند و 
اگر سپرده ای که ابطال شده به بانک دیگری انتقال پیدا کند، 
برخورد جدی تری خواهد شد. همچنین ترتیبی اتخاذ شده تا 

دیگر سپرده جدید با سود بالا افتتاح نشود.«
 مطابق آمارهای وزارت کار از ســال 1400 تا پایان سال 
1402، حدود 2۹هزار و ۷۶3مــورد در طرح کارورزی ثبت 
نام کرده اند و حدود ۷هزار نفر توســط بنگاه ها به کار گرفته 
شــده اند. عملکرد دفتر سیاستگذاری و توســعه اشتغال از 
سال 1400 تا پایان ســال 1402، بیانگر این است که تعداد 
بنگاه های ثبت نام کننده در طرح کارورزی حدود 2۹هزار و 
۷۶3مورد بوده اســت و تعداد بنگاه های حائز شرایط جذب 
کارورز، حــدود 2هزار و ۷۹1مــورد و تعــداد قراردادهای 
منعقده برای پذیرش کارورز از سوی کارفرما حدود13هزار 
و 8۶0مورد و تعداد جذب و به کارگیری کارورز توسط بنگاه 

حدود ۶هزار و 8۷2مورد بوده است.
 تســهیلات پرداختی بانک ها در دو ماهه ابتدای ســال 
1403، مبلــغ ۷هــزار و 21۹/۶ میلیارد ریال اســت که در 
مقایسه با دوره مشابه پارســال معادل 3۶/2درصد افزایش 
داشته است. همچنین تســهیلات پرداختی خرد )کمتر از 
3میلیارد ریــال(، 24/۵درصد از کل تســهیلات پرداختی 
را شــامل می شــود. طبق اعلام بانک مرکزی، طی دو ماهه 
ابتدایی سال جاری، از کل تسهیلات پرداختی، مبلغ ۵هزار و 
۷2۵میلیارد ریال معادل ۷۹/3درصد به صاحبان کسب وکار 
)حقوقــی و غیرحقوقی( و یک هــزار و 4۹4/۶میلیارد ریال 
معادل 20/۷درصد به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( تعلق 
گرفته است. تسهیلات پرداختی دو ماهه ابتدای سال 1402، 
مبلغ ۵هزار و 1۵1/۹میلیارد ریال بوده که با در نظر گرفتن 
تعدیلات صورت پذیرفته توسط شبکه بانکی به مبلغ ۵هزار 
و 302/3 میلیارد ریال افزایش یافته اســت. همچنین سهم 
تســهیلات پرداختی در قالب خرید کالای شخصی توسط 
مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ ۵۹3/۵میلیارد ریال معادل 
3۹/۷درصد از کل تســهیلات پرداختی به مصرف کنندگان 

نهایی )خانوار( است.
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چهارمیلیونو890هزار

18میلیونو260هزار

29میلیونو490هزار

45میلیونو220هزار

24میلیونو190هزار

39میلیونو60هزار

24میلیونو550هزار

13میلیونو400هزار

26میلیونو350هزار
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14میلیونو590هزار

-

سهمیلیونو344هزارو600

  اقتصاد به زبان ساده

لطفااصلشرابده!
6نکته مهم درباره تشخیص گوشی آیفون اصل از ری پک

عاشقان سینه چاک آیفون برای خرید تنها گوشی از برند 
اپل که در ایران رجیستر می شود، یعنی گوشی آیفون 13 
مشکلات زیادی دارند. چون به گفته یکی از فروشندگان 
بازار موبایل این روزها تشــخیص آیفون ری پک از آیفون 
اصلی به یکی از کارهای خیلی سخت تبدیل شده و تعداد 
زیادی از خریداران با اینکه پول آیفون اصل را پرداخته اند، 
ولی چیزی که نصیبشان شده، آیفون ری پک بوده. اما به 
گفته همین فروشنده ها، شاید در ابتدا تشخیص گوشی 
آیفون اصل از ری پک خیلی ســخت و غیرممکن به نظر 
برســد، اما با توجه به چند نکته مهم، می توان تفاوت این 
دوگوشی را تشخیص داد. آیفون ری پک از قطعات دست 

دوم و از قطعات اصلی تعمیری ســاخته و بســته بندی 
می شوند. اما آیفون اصلی توسط خود شرکت اپل تولید و 
بسته بندی می شود و زیر نظر استانداردهای کیفیتی این 

برند وارد بازار می شود.
1- تشــخیص آیفون اصلی با شناسه IMEI. این شناسه 
یک کد خاص است که به هر گوشی هوشمندی اختصاص 
داده شــده و از آن برای اعتبارسنجی دســتگاه استفاده 
می شود. با دو روش می توانید شناسه  IMEIرا پیدا کنید. 
شماره IMEI را می توانید روی جعبه دستگاه یا در قسمت 
تنظیمات گوشی پیدا کنید. با شماره گیری کد #0۶#* 
 IMEI ستاره مربع صفر شش مربع( نیز می توانید شناسه(

را روی صفحه نمایش گوشی خود ببینید. بعد از پیدا کردن 
شناسه باید آن را در ســایت تشخیص اصل بودن گوشی 
اپل یعنی IMEICheck.com وارد کنید. این ســایت 
اطلاعاتی مانند مدل، رنگ، ظرفیت، پوشــش، وضعیت 
فعال سازی، وضعیت تعویض، لیست ســیاه اپل، اپراتور، 
قفل سیم کارت و سایر مشخصات گوشی را نشان می دهد.

2- تشخیص بسته بندی اصلی آیفون. برای این کار باید 
به ســایت checkcoverage.apple.com  مراجعه 
کنید. در این ســایت وضعیت گارانتی دستگاه مشخص 
است. همچنین با وارد کردن شناسه IMEI در این سایت، 
می توانید مشخصات گوشــی را ببینید و از اصل بودن آن 

مطمئن شوید. 
3- بررسی شــماره ســریال )Serial Number(. این 
روش شــامل بررســی حروف و اعداد موجود در شماره 
سریال گوشی اســت. حرف M یعنی، گوشی نو و اصلی 
است و پک آن پس از تولید در کارخانه به دست مشتری 

رسیده. اگر حرف f کنار شماره سریال باشد یعنی، گوشی 
آیفون رفرش یا ری پک شده و این کار را هم یک شرکت 
دیگر غیر از اپل انجام داده است. حرف N نشان دهنده این 
 P است که گوشی یک بار توسط اپل تعویض شده. حرف
نیز به این معناست که دســتگاه برای گروه خاصی تولید 
شده و شــاید نشــانه هایی از خط و خش روی آن وجود 

داشته باشد.
بعد از حرف اول، شماره نخست هم مهم است. اگر شماره 
سریال با عدد ۵ شروع شــود، یعنی گوشی رفرش شده و 
پک اصلی نیست. عدد ســوم نیز نشان دهنده سال تولید 
گوشی اســت. اگر این عدد مربوط به ســال های گذشته 
باشــد، به این معناست که گوشــی قدیمی است یا قبلا 

استفاده شده است.
4- یکی از روش های تشخیص ری پک بودن آیفون، تفاوت 
جنس بدنه و رنگ آن است.  برند اپل برای آیفون های اصلی 
از جنس ها و رنگ های متنوعی مثل سقید تیتانیومی، آبی 

تیتانیومی و مشکی تیتانیومی استفاده می کند. اما بدنه 
آیفون های تقلبی و ری پک از مواد ارزان تر یا رنگ های غیر 
اصلی ساخته شده اند. وبســایت رسمی خود اپل مقایسه 
آیفون اصلی با ری پک را آسان کرده و برای مشاهده لیست 
کامل رنگ ها و جنس های بدنه هر مدل آیفون، می توانید 

به وب سایت رسمی اپل مراجعه کنید.
۵- بررســی قطعات داخلی. یکــی از روش های مطمئن 
برای تشــخیص آیفون تقلبی و اصل، بررسی برچسب ها 
و شماره ســریال قطعات داخلی دستگاه است. هر آیفون 
اصلی، برچسب  و شماره سریال خاص خودش را دارد که 
با مشخصات دستگاه یکی اســت اما یک فرد متخصص 
باید این برچسب ها را بررسی کند. مثلا باتری های آیفون 
اصلی، برچسب سفید با نوشته های سیاه دارند که شامل 
شماره مدل، شماره سریال، ظرفیت، ولتاژ و تاریخ تولید 
است. این اطلاعات باید با اطلاعاتی که در تنظیمات گوشی 
وجود دارد، مطابقت داشته باشد. عدم تطابق این شماره ها، 

نشان دهنده تعویض باتری اســت. به غیر از باتری، سایر 
قطعات داخلی مثل دوربین، صفحه نمایش نیز برچسب 
 و شماره سریال های منحصر به فرد دارند که بررسی این 
برچسب ها و مطابقت آن ها با اطلاعات دستگاه می تواند در 

تشخیص آیفون ری پک از اصلی کمک کند.
۶- یکی از روش های مهم برای تشخیص آیفون اصلی از 
نسخه های تقلبی یا تعویض شده، بررسی وضعیت و سلامت 
قطعات داخلی یا خارجی آن اســت. قطعات آیفون های 
اصلی بدون هیچ گونه آسیب، تعمیر یا تغییر به طور دقیق و 
محکم در کنار هم قرار گرفته اند. یکی از نکاتی که می تواند 
به شناخت آیفون اصل کمک کند، توجه به باتری گوشی 
اســت. باتری های اصلی آیفون یک پوشش محافظ ویژه 
دارند که از تماس آن ها با هوا و مایعات جلوگیری می کند. 
اگر باتری عوض شده باشــد، این پوشش محافظ ممکن 
اســت خراب یا ناقص باشــد، که می تواند باعث به وجود 

آمدن خطراتی مثل انفجار یا آتش سوزی شود.

  بازارگردي 

کمجاوبهصرفه
مقایسه و بررسي سه یخچال فریزر كه ظاهر جذابی دارند

گروهبازار|ارزانترینیخچالفریزركمبيموجوددربازارازبرندامرساناستكه13میلیونو700هزارتومانقیمتدارد.امادربینانواعگرانقیمتبرندهایيماننددوو،دیپوینتو
الكترواستیلدیدهميشوندكهقیمتآنهابین28میلیونتومانتا35میلیونتوماناست.اینمدلهادارايبدنهنسبتابزرگدرمقایسهباانواعدیگریخچالفریزرهايبالاوپایین
هستندوممكناستبرايفضايهرآشپزخانهايمناسبنباشند.ازطرفدیگركمبيهايگران،دارايسیستمگردشهوايقدرتمندهستندومصرفانرژيآنهاطبقادعايكارخانههاي

سازندهكماست.بدنیستبدانیدكهچنینیخچالفریزرهایيبرايخانوادههایيباجمعیتمتوسطمناسبهستند.

DB-2832LW ۱   دوو مدل

یخچــال فریزر دوو مــدل DB-2832LW  کلاســیک 
یکی از یخچال فریزرهایی اســت که مجهز به نســل جدید 
کمپرسورهای کم مصرف، با قابلیت کنترل رطوبت، سیستم 
انجماد سریع و سیستم قدرتمند گردش هوای سه بعدی و 
همچنین دارای سامانه مدیریت مصرف هنگام سفر است.این 
یخچال فریزر با ایجاد سرمایشی مناسب شرایط مناسبی را 
جهت نگهداری هرچه بهتر و بــا طراوت تر انواع مواد غذایی 
را فراهم می کنــد. از جمله ویژگی های ایــن یخچال فریزر 
دوو می توان به مجهز بودن آن به سیستم کنترل سرمایش 
اشاره کرد. در این سیستم با وجود سنسورهای تعبیه شده 
دمای بیرون و درون یخچال اندازه گیری می شود و به سامانه 
کنترل دیجیتال منتقل می کند. کمپرسور با عملکردی بهینه 
سرمایش مورد نیاز را تامین می کند. با استفاده این سامانه 
میوه و سبزیجات و موادپروتئینی برای مدت طولانی تری تازه 
و سالم می ماند. از جمله مهم ترین فاکتورهای خرید یخچال 
ظرفیت آن برای خانواده های با جمعیت بالا اســت. یخچال 
فریزر بالاوپایین دوو مدل DB-2832LW قابلیت اضافه 

کردن فریزر به یخچال را داراست.
قیمت: ۳۵ میلیون 

یخچال فریزر الكترواستیل مدل es32 wide plus طراحي 
كلاســیك و مقداري مــدرن دارد. گنجایــش کلی یخچال 
الکترواستیل es32 واید مقدار ۵40 لیتر است که یک خانواده 
متوسط را به خوبی کفاف می دهد. کابین بالا در اختیار فریزر 
و کابین پایین که از قضا فضای بزرگتری هم دارد، به یخچال 
اختصاص داده شده است. نمای مدرن این یخچال را مدیون 
لبه های تیز، آبریز و پنل تنظیمــات دیجیتال روی در فریزر 
هســتیم 38۶ لیتر از فضای ۵40 لیتری این مدل در اختیار 
یخچال و مابقی آن که 1۵4 لیتر بوده به فریزر اختصاص داده 
شده است. دســتگیره های این مدل از جنس استیل است و 
برعکس دستگیره های مخفی در مدل های دیگر، صددرصد 
نمای ظاهری را تحت ســلطه خود قرار داده اســت. روی در 
یخچال، آبریز تعبیه شده و لاستیک دور درب ها آنتی باکتریال 
و مقاوم در برابر نفوذ آلودگی هاست. یخچال سه طبقه نسبتا 
وسیع دارد که شیشه ای و شفاف است اما این شفافیت، هیچ 
 es32 تناقضی با استحکام طبقات ندارد. یخچال الکترواستیل
صددرصد بدون برفک است. فیلتر بوگیر داخلی، بوی زننده و 

آلودگی احتمالی غذاها را تحت کنترل خود آورده.
قیمت: ۲8 میلیون

یخچال  فریزر 28 فوت دیپوینت مدل BOSS با ظرفیت کلی 
برابر با ۵۷2 لیتر تولید شده که ترکیبی از 42۷ لیتر ظرفیت 
در بخش یخچال و 14۵ لیتر در قسمت فریزر است. چینش 
موادغذایی توسط سه طبقه، یک کشــو و سه طبقه روی در 
یخچال و سه کشــو در فریزر در دسترس شما قرار می گیرد. 
مقاومت در برابر برفک با تکنولوژی نوفراســت، شما را از شر 
مشکلات رایج رها می کند. سرمایش سریع یخچال و انجماد 
ســریع فریزر، صرفه جویی در وقت را به همــراه دارد تا در 
کمترین زمان به دمای ایده آل موادغذایی برســید. سیستم 
گردش هوای چندگانه، به تازه ماندن مــواد غذایی و حفظ 
طعم آنها کمک می کند. یخساز و آبسردکن اتوماتیک با فیلتر 
تصفیه آب، ســرمایش دوگانه، مصرف انرژی بهینه در زمان 
سفر، قفل کودک و نمایشگر پنل لمسی از دیگر ویژگی های 
این محصول اســت. در یخچال با داشــتن دو طبقه، فضای 
کاربردی مناسبی را برای قراردادن بطری هایی با ارتفاع زیاد 

و شیشه های مواد غذایی و تخم مرغ ها فراهم کرده است.
قیمت: ۳۳ میلیون 

BOSS ۲     دیپوینت مدلes32 wide plus ۳   الکترواستیل مدل



استارتاپها
 روزنامه صبح ایران  سال چهاردهم  شماره 3801  یکشنبه  3 تیر  1403

مدیرعامل اســنپ می گوید ســهم تاکســی های اینترنتی از کل ســفرهای 
درون شهری فقط ۵/۵ الی ۶ درصد است. محمد خلج، مدیرعامل اسنپ، ضمن 
تاکید بر نقش مهم تاکسی های اینترنتی بر ساماندهی حمل ونقل کلان شهرهای 
کشور و بدل شــدن این ســامانه ها به یار کمکی حمل ونقل عمومی بیان کرد: 
»حدود یک دهه از شــروع فعالیت تاکســی های اینترنتی در ایران می گذرد و 
همچنان می توان ظرفیت زیادی برای رشد ســامانه های هوشمند حمل ونقل 
نسبت به سایر مدل های حمل ونقلی مانند تاکسی، مترو، اتوبوس و … متصور 
شد و دستیابی به این مهم نیازمند تبیین فهمی مشترک نسبت به نقش اقتصاد 

دیجیتال در آینده کشور است.«
مدیرعامل اسنپ تاکسی های اینترنتی را راهکاری موثر برای کمک به ساماندهی 
حمل و نقل عمومی دانست و افزود: »در حال حاضر، بیش از همیشه نیازمند تغییر 
رویکردها در مدیریت شهری و درک بیشتر نســبت به مدل کسب وکاری مان 
هســتیم تا بتوانیم نقش خود را در حمل ونقل درون شهری ایفا کنیم. با تفسیر 
و اجرای صحیح قوانین منطبق با نیاز امروز، بدون شــک شاهد فرصت عرضه  

ایده های نوآورانه  بیشتری در کشور خواهیم بود.«
به گفته  محمد خلج امروز سهم اسنپ از بازار تاکسی های اینترنتی در کل کشور 
به ۹۲ درصد رسیده است. با این حال، به دلیل پویایی بسیار زیاد این بازار سهم 
تاکسی های اینترنتی از کل سفرهای درون شهری همچنان به جایگاه اصلی خود 
نرسیده است و چالش های زیادی بر سر توسعه این مدل حمل ونقلی وجود دارد. 
ادعای سهم ۹۲ درصدی اسنپ در حالی است که در گزارش قبلی اسنپ سهم 
۹0 درصدی برای این تاکسی اینترنتی اعلام شده بود. سهمی که آن موقع مورد 
اعتراض رقیب اصلی آن یعنی تپسی قرار گرفت. تپسی اعتقاد داشت که حداقل 
۲0 درصد بازار را در دســت دارد. حالا اما و در حالی که چند ماهی است تپسی 
مدیرعامل جدیدی پیدا کرده و تغییرات زیادی را پشت سر گذاشته اسنپ تلویحا 
ادعا کرده که همان سهم ده درصدی تپسی، کوچک تر هم شده است! درست در 
همین هفته گذشته بود که اعلام شد سرویس »تپسی پک« این شرکت در سال 
140۲ با تحویل بیش از 1۷۷ هزار مرسوله به درآمد ۹3۲ میلیون تومانی رسیده 
است. در تپسی پک ارسال بسته ها به صورت تجمیعی و با خودرو انجام می شود. 
تپسی ادعا کرده به همین دلیل اســتفاده از آن تا 30 درصد قیمت پایین تری 

نسبت به دیگر سرویس های ارسال بسته دارد.
این آمارها در حالی مطرح می شوند که پیشتر اسنپ در ماه پایانی 140۲ اعلام 
کرده بود رکورد ۵ میلیون و 13۹ هزار و ۶۵ ســفر روزانه در سرویس خودرو و 

باکس را به ثبت رسانده است.

سهم تپسی آب رفته است؟
   معرفی استارتاپ

استارتاپ ها و اکوسیستم مربوط به آن را بسیاری محصول 
عملکرد و سیاست گذاری دهه نود و فهم درست از فناوری 
در یک بازه زمانی ۵-۶ ساله در ابتدای این دهه می دانند. 
دهه ای که تقریبا تمام مملکت درگیر موضوع برجام بود 
و همین فضایی ایجاد کرد برای یک رشد بدون دردسر در 
حوزه استارتاپی. البته که ورود سرمایه گذارهای خطرپذیر 
خارجی یا بهتر بگوییــم ورود پول هایی از کشــورهای 
اروپایی هم در این رشــد بی تاثیر نبود. پول هایی که به 
پشــتوانه و دلگرمی برجام ریســک ورود به بازار ایران را 
پذیرفته بودند. از آن روزهای خوش ده ســالی گذشته و 
حالا که چند روز مانده به انتخابات ریاست جمهوری در 
میانه مناظــره کاندیداها که همه رقــم موضوع در آن ها 
مطرح شده اســتارتاپ ها و توجه به آن ها هم یک بحث 

جدی شده است. 

  اینترنت و گشــایش های آن: وعده هایی برای 
اقتصاد دیجیتال

یکی از کلیدواژه هــای پرتکرار ایــن روزهای بحث های 
انتخاباتی در مناظره های تلویزیونــی موضوع اینترنت و 
سرعت و آزادی  و محدودیت آن است. مسعود پزشکیان به 
عنوان کاندیدایی با گرایش ها و افکار اصلاح طلبی یکی از 
جدی ترین طرفداران رفع محدودیت های اینترنتی خود 
را نشان داده است. نقدهای او به محدودیت های فعلی و 
موضوع فیلترینگ اگرچه بــدون دادن راه کار عملی بوده 
اما تا همینجا مورد خوشایند اکوسیستم استارتاپی قرار 
گرفته است.  گل حرف های او هم درباره اینترنت آنجایی 
بوده که گفته در سه سال گذشته بر این اکوسیستم سخت 

گذشته و بسیاری از کسب وکارها نابود شده اند. یک انتقاد 
تند از عملکرد دولت فعلی که کارنامه  وزارت ارتباطات و 
دیگر بخش های مرتبط با اینترنت آن محلی شــده برای 
حمله همه کاندیداها. آنقدر حمــلات به اوضاع اینترنت 
و فیلترینگ و محدودیت کســب وکارهای اینترنتی زیاد 
شده که عیســی زارع پور که معمولا خود را مخاطب این 
موضوعات نمی داند و نمی بیند گفته کاندیداها حواسشان 
باشــد وعده هایی بدهند که توان اجرا کردن آن را داشته 
باشــند. او گفته بحث محدودیت های اینترنتی در جایی 
خارج از دولت تصمیم گیری می شود و تلویحا گفته بهبود 

وضعیت فعلی چندان در دست دولت هم نخواهد بود.

   ستایش جلیلی از روبیکا و دیجی کالا و بله و...
مدافع سرسخت وضعیت فعلی اینترنت اما کسی نیست 
جز ســعید جلیلی. او هم از وضعیت اینترنت در سه سال 
گذشته دفاع کرده و گفته آمارها نشان می دهد رشد های 
قابل توجهی به خصوص در حوزه اقتصــاد دیجیتال رخ 
داده است. او با اشاره به گزارش مرکز تجارت الکترونیکی 
از منتقدان گلایه کرده که چطور رشد فروش اینترنتی را 
نمی بینند. او حتی از موفقیت های استارتاپ هایی چون 
بله و سروش و روبیکا و دیجی کالا و نشان نام برده و آن را 
نشانه ای از اوضاع خوب کسب وکارهای اینترنتی دانسته 
اســت. به نظر می رســد او و دیدگاه هایش چیزی شبیه 
دیدگاه های دولت مستقر است که موفقیت های استارتاپی 
را در تضاد با محدودیت شبکه های اجتماعی )که بستری 
مهم برای رشد این کسب وکارها ازجمله کسب وکارهای 
خرد است( نمی بیند. او ادعا کرده موافق مسئولیت پذیری 

بیشتر و محدودیت کمتر سکوهای داخلی و خارجی است. 
جلیلی  با اشاره به اینکه ده ها هزار میلیارد تومان گردش 
مالی بازی های یارانه ای است با نام بردن از انیمیشن پسر 

دلفینی گفته که این ها فرصت های خوب کشور ماست. 

   کی مجازیم فیلتر کنیم؟
قاضی زاده هاشمی اما در این میان دیدگاه جالبی درباره 
دنیای اینترنت و فضــای مجــازی دارد. او یکی به نعل 
می زند و یکی به میخ. از طرفی همانند جلیلی مدافع همه 
سیاست های فعلی دولت مستقر اســت و از سوی دیگر 
می گوید اگر محدودیت شبکه های اجتماعی کمتر شود 
فرصت اشــتغال زایی برای زنان و ماندن آن ها در خانه و 
رســیدگی به اموراتی چون فرزندآوری برای شان بیشتر 
فراهم می شود. او ولی اعتقاد دارد برخی از موارد فیلترینگ 
مانند فیلتر کردن گوگل پلی مردم آزاری اســت و نتیجه 

نگاه سلیقه ای!
محمدباقر قالیباف امــا اعتقاد دارد در عیــن حال که با 
فیلترینگ مخالف اســت اعتقاد دارد باید شــبکه ملی 
اطلاعات که بسیاری آن را نوعی محدودیت در دسترسی 
کاربران ایرانی بــه وب جهانی می دانند زودتر و بیشــتر 
توسعه پیدا کند. او فیلترینگ را در مواقع خاص و با نظر 
دستگاه های امنیتی و به شکل موقتی مجاز دانست ولی در 
عین حال تاکید کرد که باید اینترنت بهتری در دسترس 
مردم و کسب وکارها قرار بگیرد. دیدگاه فیلترینگ موقتی 
در بحران های امنیتی چیزی اســت که پزشکیان هم به 
آن اشاره کرده و در شبکه های اجتماعی از سوی کاربران 

به ویژه فعالان اینترنتی مورد نقد جدی قرار گرفته است.

   همه مخالف محدودیت اینترنت!
مصطفی پورمحمدی گفته ضمــن اعتماد به نهادهای 
فرهنگی و جامعه، باید نهاد نظارت بر شــبکه خانگی 
تقویت شــود. معلوم نیســت پورمحمــدی دقیقا به 
جایگزینی ســاترا با یک نهــاد دیگر اشــاره دارد یا به 
شــکل کلی به تولیداتی کــه این روزهــا پلتفرم های 
نمایش خانگی بیــرون می دهند نــگاه مثبتی ندارد. 
دیدگاه های نسبتا باز پورمحمدی درخصوص اینترنت و 
کسب وکارهای اینترنتی زمانی جالب تر خواهند بود که 
بدانیم در همین مناظره آخر از سوی زاکانی متهم شد 
که فیلتر یکی از پیام رسان های خارجی نتیجه تصمیم 
او بوده اســت. ادعایی که پورمحمدی زیاد آن را جدی 
نگرفت یا نخواست به آن پاسخی بدهد. زاکانی خودش 
اما درباره اینترنت مشابه عیسی زارع پور فکر می کند. 
اینکه اگر پلتفرم های خارجی سرورهایشان را به ایران 
بیاورند و با دولت همکاری کنند مشکلی برای فعالیت 
نخواهند داشت! کســی که مدافع طرح صیانت است 
به شــکلی  می گوید فیلترینگ با صیانت فرق می کند. 
درمجموع نظرات کاندیداهــا به خصوص 4 کاندیدای 
اصولگرا درباره اینترنت و کسب وکارهای اینترنتی فراتر 
از انتظار بوده. به نظر می رســد همانگونه که پزشکیان 
هم به طعنــه گفت همه مخالف فیلترینگ هســتند و 
کسی آن را گردن نمی گیرد. اما اینکه همانطور که وزیر 
فعلی ارتباطات تاکید کرده فردای انتخاب شــدن این 
وعده های درباره آزادی بیشتر اینترنت و گشایش برای 
اســتارتاپ ها را چطور می خواهند عملی کنند کسی 

حرفی نمی زند...

کسیفیلترینگراگردننمیگیرد!
از گوگل پلی تا روبیکا و سروش و دیجی کالا و نشان... بحث استارتاپ ها در مناظره ها داغ است

     خبرهای استارتاپی

سوپرمارکت اســنپ، گزارش عملکرد یک 
ساله فروشــگاه های همکار را با ارائه برخی 
داده ها و آمار مربوط به سال 140۲، منتشر 
کرد. این گزارش در ســه فصــل، عملکرد 
فروشــندگان، رفتار کاربران و راهکارهایی 
برای فروش بیشتر در پلتفرم سوپرمارکت 

اسنپ را مورد بررسی قرار می دهد.
از نیمــه دوم ســال 1401 دو ســرویس 
اســنپ اکســپرس )ســفارش آنلایــن از 
ســوپرمارکت های محلــی و زنجیــره ای( 
و اســنپ مارکــت )ســفارش آنلایــن از 

فروشگاه های زنجیره ای هایپراستار( تحت 
عنوان سوپرمارکت اسنپ با یکدیگر ادغام 
شدند که نتیجه این هم افزایی ارائه سرویسی 
با کیفیت تر به کاربران ایــن پلتفرم بود. در 
سال 140۲، تنها پس از گذشت یك سال از 
این ادغام، فروشگاه های همکار سوپرمارکت 
اسنپ در این سال رکوردها و دستاوردهای 
قابل توجه و گاه شگفت انگیزی رقم زده اند. 
ســرویس ســوپرمارکت اســنپ با انتشار 
گزارشــی اعلام کرد تاکنون بیش از ۵ هزار 
فروشگاه در 31 استان کشور با این پلتفرم 

همکاری کرده اند که در نتیجه این همکاری 
بیش از ۷ میلیون کاربر جذب آن شــده اند. 
میانگین فروش آنلاین فروشــگاه های برتر 
محلی سوپرمارکت اسنپ در سال گذشته 
3۵ میلیارد تومان بوده است. به گفته اسنپ 
در تاریخ 11 بهمــن 140۲ تعداد 80 هزار 
کالای ســوپرمارکتی فقط در یک ســاعت 
توســط 10 هزار پیک این سرویس ارسال 
شــده اســت. پرفروش ترین کالاهای این 
پلتفرم به ترتیب نوشــابه کوکاکولا، اسنک 

چی توز و شیر کم چرب ماهشام بوده است.

نشســت خبری ســازمان نظام صنفی رایانه ای اســتان تهران با 
موضوع »برگزاری بیســت وهفتمین دوره نمایشــگاه الکترونیک، 
کامپیوتر و تجــارت الکترونیکی )الکامپ(« روز چهارشــنبه 30 
خردادماه برگزار شــد. به گفته مســئولان برگزاری این نمایشگاه، 
برای برگزاری نمایشــگاه الکامپ در روز ۹ تیرمــاه حدود ۵0 هزار 
مترمربع فضای نمایشگاهی در نظر گرفته شده که 30 هزار مترمربع 
آن فضای نمایشگاهی مفید خواهد بود. به گزارش هفته نامه کارنگ، 
رضا حیدری دبیر الکامپ در پاســخ به این ســؤال کــه چه تعداد 
شرکت کننده در الکام اســتارز حضور دارند و آیا شرکت هایی مثل 
اســنپ و دیجی کالا در این رویداد حضور دارند یا نه، گفت: »حدود 
۵00 شرکت در نمایشگاه حاضر هســتند. این ۵00 شرکت  شامل 

شرکت های خصوصی و تیم های اســتارتاپی می شود. شرکت های 
حاضر در الکامپ بسیار زیاد هســتند. برخی از شرکت ها در قالب 
فرایندهای مشترک در الکامپ شرکت می کنند. برای مثال ایرانسل 
اگر خودش حضور دارد، شرکت های تابعه   اش را نیز در نمایشگاه با 
خود همراه کرده اســت.« آرش برهمند، دبیر الکام اســتارز در این 
نشست اعلام کرد که سالن ۲۵ نمایشگاه به استارتاپ های کوچک 
اختصاص داده شده و قرار است نصر تهران سوبسیدهایی برای حضور 
آنها در نظر گیرد.« حیدری در پاســخ به این ســؤال که چه میزان 
سوبسید به استارتاپ ها تعلق می گیرد، عدد مشخصی نگفت و به این 
اکتفا کرد که بهتر است اکنون به این موضوع نپردازیم، زیرا در ادامه 
مسائل حاشیه ای بسیاری در پی خواهد داشت؛ حاشیه هایی که از 

غرفه ســازی تا فضای زمین را درگیر خواهد کرد. در بخش دیگری 
از این نشســت، حضور دولتی ها در الکامپ مطرح شد که به گفته 
دبیر اجرایی الکامپ، سالن ۲۷ نمایشــگاه حدود ۲۵00 مترمربع 
فضای نمایشــگاهی در اختیار بخش دولتی قرار داده اســت. دبیر 
اجرایی الکامپ در پاسخ به این سؤال که چند متر از فضای الکامپ 
در اختیار بخش دولتی قرار گرفته گفت: »به هر حال دولت یکی از 
بازیگران بزرگ حوزه فناوری اطلاعات است و الکامپ در سال های 
قبل هم میزبان دولت بوده است. در۲۵00 مترمربع فضا، سازمان ها و 
دستگاه های اجرایی دستاوردهای سه ساله خود را ارائه خواهند داد. 
بنابراین اتفاق جدیدی درباره دولت نیفتاده و در سال های قبل نیز 

یکی از بخش های الکامپ بوده، نه اینکه همه الکامپ باشد.«

حضور پررنگ دولتی ها در الکامپ!محبوبیت کوکاکولا، چی توز و ماهشام در اسنپ مارکت

آمادگی شهرداری مشهدمقدس برای ایجاد دبیرخانه 
مشترک تصویر ایران آینده با محوریت مشهد

محمدرضا   - مشهد 
دکتر  با  دردیدار  قلندرشریف 
مصطفی زمانیان رئیس مرکز 
بررسی های استراتژیک ریاست 
جمهوری، گفت: در نظر داریم 
برای برندسازی شهری مشهدمقدس بر اساس دال مرکزی مضجع 
شریف و منور امام رضا)ع( و فرهنگ رضوی اقداماتی را برای ایجاد 
زیرساخت های لازم و برگزاری رویدادهای مستمر بین المللی انجام 
دهیم. وی اضافه کرد: همچنین می توانیم تهیه بسته های رسانه ای 
و تبلیغاتی با رویکرد تمدن سازی نوین ایرانی_اسلامی را با بهره 
گیری از توسعه نوآوری به عنوان یک الگوی توسعه خلاق محور به 
صورت اقداماتی کوتاه مدت، میان و بلند مدت در دستور کار قرار 
دهیم. شهردار مشهدمقدس با بیان اینکه ایجاد هاب دیپلماسی 
وکرامت  برکت  جهانشهر  مشهدالرضا  برندسازی  کشور،  شهری 
بعنوان شهر جهانی صنایع خلاق و… از اهم برنامه های برندساز 
ما در این ارتباط است، اظهار کرد: توجه ویژه به حوزه توس برای 
بازسازی هویت حماسی ایرانیان و ایجاد ارتباط پایدار با کشورهای 
فارسی زبان و همچنین اقلیت فارسی زبان سایر کشورها از دیگر 
دستور کارهای ویژه شهرداری مشهد دراین زمینه خواهد بود. قلندر 
شریف ادامه داد: به طور مثال در این مقوله تمامی اقدامات برای 
پشتیبانی از سازمان “آی تا” به عنوان سازمان های کشورهای فارسی 
زبان را در دستور کار قرار داده و ساختمانی را تجهیز و به این 
سازمان اختصاص داده است. وی افزود: اما به دلیل پیگیری نکردن 
وزارت محترم ارشاد به عنوان متولی کمیته فرهنگی کمیسیون ملی 
اکو تاکنون دبیر کلی برای این سازمان تعیین نکرده است. شهرداری 
مشهدمقدس تاکید کرد: البته معتقدیم بر اساس مطالعات صورت 
گرفته خصوصا در حوزه دی ان ای هویتی مشهد مقدس؛ اساسا 
بازتولید هویتی ایران، در ادوار مختلف با منشا خراسان انجام شده 
است. وی با اشاره به این که شهر سئول در کره جنوبی، استانبول 
در ترکیه، کازان در روسیه، حیدرآباد در هندوستان و گانجو در 
یادآور شد خاطرنشان کرد: در  به عنوان مثال  را می توان  چین 
همین چهارچوب شهرداری مشهد با اصلاح ساختار خود و ایجاد 
مرکز دیپلماسی شهری، دو حوزه دیپلماسی شهری و برندسازی 
شهری با رویکرد برنامه عملیاتی میان مدت را در دستور کار ویژه 
خود قرار داده است. شهردار مشهدمقدس ادامه داد: با عنایت به 
این مسئله که یکی از کمیته های اصلی و مصوب شهرداری مشهد 
به صورت ویژه به برندسازی شهری اختصاص یافته که یکی از 
افق های ویژه آن بازاریابی بین المللی با هویت ایرانی_ اسلامی در 
چهارچوب برندسازی ملی است، این آمادگی وجود دارد تا در قالب 
یک اقدام مشترک دبیرخانه تصویر ایران آینده را با همکاری مرکز 
بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری با محوریت مشهد مقدس 

راه اندازی کنیم.

نشست مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با 
هنرمندان شهرستان اندیمشک

رحمان  سید   - اهواز 
مدیرکل  نشست  محمدی:  
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
خوزستان و فرماندار شهرستان 
اهالی  از  با جمعی  اندیمشک 
این  رسانه  و  هنر  فرهنگ، 
شهرستان با موضوع انتخابات 
ریاست جمهوری در خانه هنر تالار خورشید برگزار شد. مجید 
ضمن  خوزستان،  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل  منادی، 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدای خدمت اظهار کرد: هنرمندان 
نقش ارزشمندی دارند و پرتلاش هستند که امیدواریم جامعه را 
به مشارکت حداکثری در انتخابات دعوت کنند. وی افزود: انتخابات 

از اهمیت و جایگاه بسیار بالایی برخوردار است که ضرورت دارد 
شهرستان  کرد:  تصریح  منادی،  باشیم.  داشته  آگاهانه  انتخابی 
اندیمشک در حوزه فرهنگ و هنر ظرفیت های بسیاری دارد که 
این حوزه صورت خواهد گرفت.  به زودی حمایت های خوبی در 
فرماندار اندیمشک نیز با بیان اینکه این شهرستان نقش بسیار 
مهمی در حوزه های مختلف به ویژه حوزه فرهنگ و هنر دارد عنوان 
کرد: به این حوزه ها باید نگاه ویژه ای شود و ظرفیت های آن هم 
به خوبی مورد استفاده قرار گیرند. زمانی اصل، با اشاره به اینکه 
انتخابات بسیار مهم و حیاتی است و مردم اندیمشک مانند همیشه 
حماسه خواهند آفرید ادامه داد: اندیمشک ظرفیت های بسیاری 
برای رویدادهای هنری دارد که برای برگزاری آنها تلاش و حمایت 
خواهیم کرد. حمید بهداروندی رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اندیمشک هم با تشریح گزارشی از عمکلرد حوزه فرهنگ و هنر 
خاطرنشان کرد: هنرمندان این شهرستان بسیار فعال و توانمند 
هستند و همواره در حوزه های مختلف خوش درخشیده اند. مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان در ادامه از بخش های مختلف 

تالار خورشید بازدید کرد.

مدیرعامل شرکت گاز استان:
۲۲۷ روستای آذربایجان شرقی به مدار مصرف گاز 

کشور متصل شده است
هفت صبح - لیلا پاشایی: 
مدیرعامل شرکت گاز استان 
تا  گفت:  شرقی  آذربایجان 
سال  نخست  نیمه  پایان 
جاری تمام روستاهای بالای 
۲۰ خانوار در استان زیر پوشش گاز طبیعی قرار خواهند گرفت. 
کمالی در نشستی با نماینده مردم میانه در خانه ملت اظهار 
کرد: آخرین پروژه گازرسانی به روستاهای باقیمانده شهرستان 
میانه در حال اجراست که این پروژه با روند بسیار مطلوبی تداوم 
دارد. وی تاکید کرد: بخش صنعت و تولید موتور محرکه اقتصاد 
استان است که این موتور با انرژی پاک، ارزان و قابل دسترس 
پایدار خواهد  توسعه  برابری در  بازدهی چندین  گاز طبیعی 
داشت. وی اعلام کرد: در حمایت از بخش آسیب پذیر و محروم 
جامعه در طول خدمت دولت سیزدهم حدود ۱۸۰ میلیارد ریال 
برای لوله کشی رایگان منازل خانوار شهری و روستایی مشمول 
هزینه شده است. وی با اشاره به سایر سیاست های حمایتی 
دولت از قشر محروم جامعه افزود: انعقاد تفاهم نامه همکاری 
با کمیته امداد و بهزیستی استان و واگذاری چهار هزار و ۸۲۷ 
بخاری هرمتیک )پربازده و کم مصرف( به مددجویان با اعتبار 
۷۶۴ میلیارد ریال و چهار هزار انشعاب رایگان گاز شهری و 
روستایی با اعتبار ۸.۵ میلیارد ریال بخشی از مفاد مورد تحقق 
در حمایت از بخش محروم جامعه است. وی ادامه داد: در طول 
خدمت دولت سیزدهم، ۲۲۷ روستای استان به مدار مصرف گاز 
کشور متصل شده و ثانیه شمار اتمام گازرسانی به روستاهای 
باقیمانده آغاز شده است. مدیرعامل شرکت گاز استان اعلام 
کرد: گازرسانی به ۴۲ روستای سخت گذر استان در مرحله 
اجرا و اتمام قرار دارد و به زودی شاهد به ثمر رسیدن تلاش 
های شرکت گاز در توسعه رفاه و عدالت در کل استان خواهیم 
شورای  مجلس  در  میانه  ویژه  شهرستان  مردم  نماینده  بود. 
اسلامی هم از روند مطلوب گازرسانی در این استان قدردانی 
کرد و پوشش۹۹.۷ درصدی گاز طبیعی در شهرها و روستاها 
تعهد و خدمت رسانی صادقانه دانست. مریم  بر  را مصداقی 
عبداللهی با بیان اینکه تأمین انرژی پاک و در دسترس گاز 
طبیعی که زمینه توسعه پایدار و ارتقای شاخص های رفاه را 
در پی دارد، افزود: نهادینه سازی مصرف بهینه و انتقال گاز به 
بخش های صنعتی و زیرساختی آذربایجان شرقی اولویتی مهم 
در حوزه گازرسانی است و نمایندگان مردم در مجلس همراهی 
و همیاری لازم را با شرکت گاز در این خصوص خواهند داشت.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی:
با اتصال خط ریلی به مجتمع بندری کاسپین، کریدور 
شمال جنوب فعال تر شده و حمل و نقل کالا بیش از 50 

درصد افزایش می یابد
رشت- زهرا رضا زاده:   
روابط  مدیریت  گزارش  به 
المل  بین  امور  و  عمومی 
انزلی،  آزاد  منطقه  سازمان 
سیاهکارزاده،  سجاد  محمد 
و  مدیره  هیأت  رییس 
مدیرعامل این سازمان در جریان مراسم بهره برداری رسمی 
از طرح ملی اتصال خط ریلی به مجتمع بندری این منطقه؛ 
با قدردانی از تلاش ها و پیگیری های رییس جمهور شهید، 
از همزمانی افتتاح یادگاری ماندگار شهید رییسی و همران با 
هفته ولایت و امامت اظهار خوشحالی نمود و گفت: با شروع به 
کار این خط ریلی، شاهد اتصال ریلی دریای شمال به دریاهای 
جنوبی کشورمان خواهیم بود که برای این مهم باید از عزیزان 
وزارت راه و شهرسازی، همکاران سازمان منطقه آزاد انزلی و 
دبیرخانه شورایعالی؛ قدردانی نمود. وی با اشاره به ظرفیت نهایی 
و تکمیلی ۱۵ میلیون تنی مجتمع بندری کاسپین؛ ظرفیت 
در حال بهره برداری کنونی این بندر نسل سوم کشورمان در 
دریای کاسپین را ۲.۵ میلیون تن در سال عنوان نمود و تصریح 
کرد: پیش بینی می شود با فعالیت این خط ریلی، حجم نقل 
و انتقال کالا تا پایان سال بین ۵۰ تا ۶۰ درصد افزایش می 
یابد. مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی اضافه کرد: از مهمترین 
دستاوردهای شروع به کار این مسیر ریلی و اتصال مجتمع 
بندری کاسپین به خطوط ریل سراسری کشورمان، فرآهم شدن 
امکان ایفای نقش بیشتر جمهوری اسلامی ایران در کریدور 
شمال جنوب و فعالیت بیش از پیش این راهگذر بین المللی 
حائز اهمیت است. گفتنی است از مجموع 3۰ هزار میلیارد ریال 
هزینه احداث این خط ریلی 3۷ کیلومتری که حدود ۲ کیلومتر 
آن در محدوده این منطقه می باشد، 3۰۰ میلیارد تومان از 

سوی سازمان منطقه آزاد انزلی تأمین شده است.

پخش  ملی  شرکت  طرحهای  و  مهندسی  مدیر 
فرآورده های نفتی ایران از طرح توسعه انبار نفت 

گرگان بازدید کرد
باتفاق مشاور ویژه  مدیر مهندسی و طرحهای  گرگان- 
مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران از طرحها 
و پروژه های در حال اجرای شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گلستان بازدید کردند.به گزارش روابط عمومی 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان، سید 
محمد حسینی، مدیر منطقه در بازدید مدیر مهندسی و طرحها 
و مشاور اجرایی مدیر عامل به تشریح اقدامات و پیگیریهای 
انجام شده در خصوص پروژه مذکور پرداخت.مدیر مهندسی 
نیز  ایران  و طرحهای شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ضمن بازدید از تجهیزات عملیاتی، اطفا حریق، ابنیه، مخازن 
ذخیره سازی، سکوهای بارگیری و ... به نقاط قوت و چالشها و 
مشکلات موجود جهت اتمام پروژه و بهره برداری از این طرح 
اشاره کرد و ابراز امیدواری کرد با پیگیریهای انجام شده مراحل 
پایانی طرح انجام شود و هرچه سریعتر پروژه به بهره برداری 
به  بازدید کنندگان  برسد.شایان ذکر است در سفر دو روزه 
استان گلستان با حضور در شهرستان کلاله از روند اجرایی 
پروژه احداث واحد سوختگیری هواپیمایی فرودگاه شهدا این 
شهرستان نیز بازدید کردند و در جلسه مشترک با استاندار 
گلستان زمانی، مدیر مهندسی و طرحهای شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران از عزم جدی این شرکت جهت انجام 
طرح مذکور که از مصوبات سفر ریاست جمهوری به استان 

گلستان می باشد خبر داد.

خبر
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   توئیت بازی
پایان فصل اول جنگل آسفالت

کامنت ها

 روز جمعه قســمت چهاردهم ســریال »جنگل آســفالت« به 
کارگردانی پژمان تیمورتاش در نماوا منتشر شد. پلتفرم، از پایان 
فصل اول خبر داد اما روزنامه دیجیتال ســینما، نوشــته پرونده 
»جنگل آســفالت« به دلیل مشــکلات مالی پلتفرم نماوا برای 
همیشه بسته شده اســت و فصل دوم نخواهد داشت! فارغ از این 
نکته فرامتن ، سریال از همان قسمت اول توام با شوک بود؛ جایی 
که دلارها دزدیده شد و ایرج مصائب بی شماری را تجربه کرد. کمتر 
قسمتی بود که ضرباهنگ روایت، مخاطب را خسته کند. »جنگل 
آسفالت« ساخته پژمان تیمورتاش، دست روی سوژه هایی تلخ اما 
ملموس گذاشت و احتمالا همین ویژگی، طیفی از مخاطبان را 
پس زده باشد. جماعتی که برخی کنش و واکنش ها را غیر منطقی 
دیدند  نیز تا انتها ســریال را همراهی نکردنــد. باید بپذیریم که 
بسیاری از مخاطبان، همچنان عنصر غافلگیری را دوست دارند و 
»رو دست« زدن های سریال ها را می پسندند. »جنگل آسفالت« 
تلاش کرد نشانه ای ندهد و تا حد زیادی نیز موفق بود. سریال در 
قسمت آخر فصل یک، هویت شخصیت ها را افشا کرد و مشخص 
شد پاشــا، عاطفه، آقای وکیل و آن جوان عاشق پیشه و دیگران، 
همگی مهره های داوود جنگلی برای لهِ کردن ایرج طلا هستند. 
سکانس پایانی و سرخوشی این جماعت خبیث، اجرایی درست 
داشت که واجد تعابیر فرامتن نیز هست. نکته دیگر اینکه چه بسا 
»جنگل آسفالت« در پلتفرمی دیگر منتشــر می شد، موفقیت 
بیشتری به دســت می آورد؛ نه تا این حد سوت و کور به کار خود 

ادامه دهد!

  وحید سعیدی: »جنگل آسفالت« جزو سریال های خوب 
نمایش خانگی بود کــه قربانی پلتفرم پخش کننده اش شــد. 
شاید اگر این سریال از طریق پلتفرم دیگری غیر از نماوا منتشر 

می شد، بیشتر به چشم می آمد. اما این اتفاق نیفتاد. 

  احمد رنجبر: »جنگل آسفالت« جزو سریال هایی است که 
آن را با رغبت دنبال می کنم. حتما در مواردی، چفت و بســت 
داســتان و اتفاقات درام، واجد نقد است و تلخی آن آزاردهنده 
اســت. اما ویژگی اصلی، یعنی عنصر ســرگرمی را دارد. اغلب 
بازی ها نیز قابل قبول هستند. شــخصیت متفاوت هنگامه نیز 
قابل تامل اســت؛ دختری فوتبالیست و جســور با بازی خوب 

فرشته حسینی. 

   آنالیز    رصد خانه

سریال »جنگل آســفالت« به کارگردانی پژمان تیمور تاش  روز جمعه اول تیر با انتشار قسمت 
چهاردهم به پایان فصل اول خود رسید. البته این پایان بندی حرف و حدیث هایی هم به همراه 
داشت ، روزنامه دیجیتالی سینما در گزارشی عنوان کرد که این اتفاق یعنی به پایان رسیدن سریال 
در قسمت چهاردهم به دلیل مشکلات مالی نماوا بوده و از آنجایی که این پلتفرم نتوانسته هزینه های 
سریال را تامین کند ، اسماعیل عفیفه تهیه کننده سریال چنین تصمیمی را گرفته است. در هرحال با 
پایان »جنگل آسفالت«، نماوا از سریال جایگزین آن رونمایی کرد. این سریال »غربت« نام دارد که 
از تیزر آن به تازگی رونمایی شده است. سریال جدید نماوا یک درام اجتماعی است که کارگردانی 
آن را امیرپورکیان برعهده دارد. او پیش از این سریال »ممنوعه« را برای شبکه خانگی کار کرده بود. 
آناهیتا درگاهی، مجید صالحی، بهاره کیان افشاری، ترلان پروانه و حسین مهری در آن بازی دارند.  

در قسمت جدید رئالیتی شو »صداتو«، شــبنم مقدمی، با توجه به تم این قسمت که »گذر 
لوطی ها« بود، درقالب زنان فیلمفارسی معروف به »ضعیفه« در می آمد و نظر خود را درباره 
شرکت کننده ها ارائه می داد. او ســپس توضیحاتی درباره این نقش و زنانی که ایفاگر آن در 
فیلمفارسی ها بودند، ارائه داد و گفت : »من با توجه به تم برنامه، امروز نقش ضعیفه ها را بازی 
کردم. آن  چیزی که در سینمای فارسی مرســوم بود و بازیگران زیادی البته نقش ضعیفه ها 
را بازی می کردند. بازیگران زنی مثل فروزان، پوری بنایی، نوری کســرایی، زری خوشکام و 
خیلی های دیگه که آن موقع هم ضعیفه نبودند. چون کسی که در فضای بسته آن زمان یک 
کار پیشــرو و آوانگارد مثل بازیگری را انتخاب می کرد، حتما ضعیفه نبود. ما همیشــه اگر 
بازی هم کردیم نقش ضعیفه ها را بازی کردیم  اما زن ضعیفه نداریم. الان که مطلقا نداریم.«

تورج اصلانی مدیر فیلمبرداری مطرح سینمای ایران که در سریال افعی به عنوان بازیگر حضور 
 داشت،  در گفت وگویی با ایرنا احتمال ساخت فصل دوم »افعی تهران« را بعید دانست و گفت :

» باتوجه به کیفیت محور بودن تیم سامان مقدم نسبت به کمیت محوری، بعید است فصل دومی 
برای افعی تهران در کار باشد. هرچند تصمیم نهایی به عهده کارگردان، تهیه کننده و پلتفرم 
است.« البته پیش از این جواد فرحانی تهیه کننده سریال هم در گفت وگویی عنوان کرده بود که 
تولید فصل دوم افعی تهران در برنامه آنها نیست :» به فصل بعدی افعی تهران فکر نکرده ایم و 
بیش از هر چیز به پایان خوب برای فصل اول این سریال فکر کردیم. ساخت فصل۲ برای سریال 
در کشور ما، کار بسیار سختی است و به نظرم فصل های بعدی سریال ها هم در کشور ما چندان 

موفق نبوده اند.« افعی تهران به کارگردانی سامان مقدم از فیلمنت پخش شد.

جایگزین روز      غربت به جای »جنگل آسفالت«

ادای احترام روز      ادای احترام شبنم  مقدمی به بازیگران زن فیلمفارسی

پیش بینی روز      »افعی تهران« به فصل دوم نمی رسد

سال پیش سه خبر اختصاصی 
منتشر کردیم که همه آنها 
با تکذیبیه رسانه ها مواجه 
شدند: ساخت سری هفتم 

»پایتخت«؛ تولید »جوکر 2« 
با اجرای احسان علیخانی و 
ساخت فصل جدید »عصر 
جدید.« به جز سومی، بقیه 

رنگ واقعیت دیده اند و البته 
تاکید می کنیم مذاکره برای 
تولید »عصر جدید« جدی 

بوده است.

»پالتو شــتری« را مهدی علی میرزایی کارگردانی کرده که در کارنامه اش همکاری با ســعید سهیلی به عنوان 
فیلمنامه نویس به چشم می خورد. او در سال 1397 این فیلم را جلوی دوربین برد اما برای اکران عمومی آن 4 سال 
منتظر ماند تا اینکه دی ماه سال 1401 روی پرده رفت. »پالتو شتری« یک کمدی در نقد روشنفکری ادا و اطواری 
است. داستان فیلم درباره یک دانشجوی رشته فلسفه به نام کوهیار کهن دژ  با بازی بانیپال شومون است. او هر بار که 
پالتوی شتری اش را -که از پدر به ارث برده- می پوشد، تبدیل به آدمی خودخواه، خودشیفته، تحقیرگر و غیرقابل 
تحمل می شود.« سید احسان عمادی منتقد و مستندساز در یادداشتی که برای این فیلم در »فیلموشات« نوشته، 
آورده است :» فیلم پالتو شتری در قالب یک »کمدی روشنفکرانه« سعی دارد به نقد پدیده روشنفکری ادایی و قلابی 
)»اسنوبیسم«؟( بپردازد. جوان فلسفه خوانده نیچه دوستی که به مرور چنان استحاله می یابد که در جشن عروسی اش 
لباس »شِرِک« به تن می کند. فیلم جذاب شروع می شود و تا کمی بعدش هم سرحال پیش می رود: اما در ادامه در 
شکل مواجهه اش با پدیده روشنفکری ادایی، کم وبیش به همان آسیبی دچار است که خود سعی در نقدش دارد.«

پیشنهاد ویژه
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شبکه نمایش که چهار روز ابتدایی 
هفته به پخش فیلم های ایرانی 

در باکس ساعت 21 اقدام می کند، 
در هفته اول تیرماه فیلم های 

»دایان باخ«، »ماموریت«، »شاخه 
گلی برای عروس« و »خواستگار 

محترم« را به ترتیب از شنبه تا 
سه شنبه روی آنتن می فرستد.

 شبکه آی فیلم باکس ساعت 19 
خود را به پخش یکی از سریال های 

سعید آقاخانی با نام »بیمار 
استاندارد« اختصاص داده است. 

این سریال نخستین بار نوروز 
1394 از شبکه یک پخش شد. 

بابک حمیدیان، جواد عزتی، شیلا 
خداداد، پوریا پورسرخ و... در این 

سریال بازی دارند.

تحقق پیش بینی های هفت صبح

شبکهساعتقالب  برنامه

ورزش10:30لیگ ملت های والیبالفرانسه – برزیل
ورزش14:30لیگ ملت  های والیبالژاپن – آمریکا

ورزش۲۲:30جام ملت های اروپااسکاتلند – مجارستان

سه۲۲:30جام ملت های اروپاسوئیس – آلمان

ورزش1:30 بامدادکوپا آمه ریکاآمریکا – بولیوی

ورزش4:30 بامدادکوپا آمه ریکااروگوئه – پاناما

گروه تلویزیون   
هفتصبح

»شــهرزاد«، »ممنوعه«، »یاغی«، »جیــران«، »قهوه 
 ترک«، »هفت« و »مرداب« ســریال هایی هستند که 
امیر جعفری تا پیش از »جنگل آسفالت« بازی کرده 
بود. وجه مشترک این آثار، منفی بودن شخصیت هاست 
که او هر کدام را به شــکلی متفاوت ایفا کرده. البته 
جعفری در »قهــوه ترک« آدمی بود کــه از رفتار بد 
گذشته دست کشــیده. ایرج طلا در سریال »جنگل 
آســفالت« را نیز می توان خاکستری دانست؛ چون در 
کنار خصایص منفی، ویژگی هــای مثبت هم دارد. در 
گزارش امروز، هفت تجربه خانگی جعفری بازخوانی 

شده است.

   ایرج طلا| جنگل آسفالت
ایرج از راه غیر قانونی گذران زندگی کرده   و حالا همسر و دو 
فرزندش پاســوز او شــده اند. این اتفاق پس از آن رخ داد که 
رقیب، برای ایرج نقشه کشید و زندگی اش را هدف قرار داد. با 
این همه، ایرج یک پدر دلســوز است و برای نجات فرزندانش 

دست به هر کاری می  زند. حتی غرور خود را زیر پا می  گذارد و 
به  خواست طلبکارِ صاحب قدرت و ثروتش، در سکانسی تلخ 
می  رقصد. یکــی از آدرس ها ، برای اذعان بــه قدرت بازیگری 
جعفری، همین سکانس خاص در »جنگل آسفالت« ساخته 
پژمان تیمورتاش است. نشــانه  هایی اینچنین در سریال کم 
نیســتند؛ چه جایی که از بالا با دیگران برخــورد می کند و 
چه وقتی در موضع ضعف قرار دارد. در همه شــرایط، بازیگر 
استفاده  ای درســت و کامل از میمیک چهره و ابزارهایی مثل 
چشم و نگاه و شــیوه حرف زدن می  برد. در قسمت سیزدهم 
سکانسی است که ایرج برای فرزند معتاد و گرفتار خود )علیرضا 
جعفری( لالایی دوران کودکــی را زمزمه می  کند. چهره پدر، 
آرام آرام در هم می  رود؛ بغض بیــخ گلو را می  گیرد و در نهایت 
اشک، جاری می  شــود. بازیگر این صحنه را با احساس کامل 
خلق کرده و از این روست که موجی از تحسین نصیب سکانس 

و جعفری شده.

   اسفندیار شکیب | مرداب
سال گذشــته جعفری را در سریال »مرداب« ســاخته برزو 
نیک  نژاد دیدیم. او مردی بود که از راه خلاف ثروثی هنگفت به 
دست آورد و »پدرخوانده« وار زندگی می کرد. اسفندیار شکیب 
هوای خانواده ای که برای خود شکل داده بود را داشت؛ در عین 

حال با احســاس خطر ، روی خبیث او عیان می شد. جعفری 
پیوندی معقول و باورپذیر بین این دو ویژگی متضاد ایجاد کرد.

   فرخ سهند| هفت
دیگر ســریالی که سال گذشــته با بازی جعفری منتشر شد، 
»هفت« به کارگردانی کیارش اسدی زاده بود. او در آن سریال 
هم نقش منفی داشت و یکی از ســران باندی بود که در توزیع 
مواد مخدر فعالیت داشت. برون ریزی، ویژگی اصلی شخصیت 

سهند بود که بازیگر اجازه نداد نقش رنگ کلیشه بگیرد.

   اورهان| قهوه ترک
نقش یک مرد  کــه روزگاری در ترکیه کار خــلاف می کرده، 
سهم دیگر جعفری از شــبکه خانگی در ســال 140۲ است. 
اورهان در ســریال »قهوه ترک« علیرضا امینی، سر راه ترانه 
)سارا رسول زاده( قرار می گیرد و برای نجات او تلاش می کند. 
امیر جعفری، هم در گویش و هم در رفتار طوری عمل کرد که 
شخصیت اورهان تبدیل به مردی شناسنامه دار و ملموس شد. 
به ویژه اینکه بازی اش در مرز خویشتنداری و انفجار قرار داشت.

   اسی قلک| یاغی
محمد کارت در اولین حضور خود در شــبکه خانگی توجه 

خاص و عام را برانگیخت. او نقش اســماعیل مقانلو )اســی 
قلک( در ســریال »یاغی« را به امیر جعفری سپرد؛ یک مرد 
خودخواه در حاشــیه پایتخت که از دیگران برای رسیدن به 
مال و ثروت سوء اســتفاده می کرد. این بازیگر که متخصص 
جان بخشیدن به آدم های لات است، با »یاغی« وجهی دیگر 
از توانمندی خود را عیان ساخت. این سریال بهار 1401 در 

فیلیمو منتشر شد.

   میرزا آقاخان نوری| جیران
حســن فتحی در »جیران« که زمســتان 1400 منتشر شد، 
روایتی از زندگی و زمانه ناصرالدین شاه را پیش روی مخاطبان 
قرار داد. امیر جعفری نقش میرزا آقاخــان نوری را بازی کرد 
و عملکردش تبدیل به یکی از امتیازات اصلی ســریال شد. او 
عملکــردی خیره کننده در نمایش ویژگی هــای مختلف این 
شخصیت تاریخی داشت؛ از سیاســت ورزی ها تا خودکامگی 

و دو رنگی.

   سروان گودرز آپرویز| شهرزاد 
اولین تجربه امیر جعفری در شبکه نمایش خانگی با سریال 
»شهرزاد« حسن فتحی رقم خورد. ســروان گودرز آپرویز 
مردی وابسته به حاکمیت وقت بود که گرفتار عشق می شود 
و در خلــوت، آن روی مهربــان و پرتمنا آشــکار می گردد. 
سکانس رقص شــخصیت خاطرتان هســت که خیلی زود 
زبانزد شد؟ جعفری شبیه این شخصیت را بازی کرده بود اما 
در »شهرزاد« رنگی دیگر به سروان گودرز آپرویز بخشید... . 
از بازیگری که سال ها روی صحنه و مقابل دوربین درخشیده 
است و انواع نقش های جدی و کمدی را در کارنامه دارد، جز 
این )موفقیت در شــبکه خانگی( انتظار نمی رود. شگفتانه 

بعدی او چه خواهد بود؟

»جنگل آسفالت« و نقش ایرج طلا، تازه ترین حضور امیر جعفری در شبکه نمایش خانگی است. به 
بهانه پایان فصل اول سریال، کارنامه او در این مدیوم را مرور می کنیم

امیر       به   رنگ طلا

سال پیش نوشتیم که ساخت فصل هفتم »پایتخت« جدی است. از تولید نسخه سینمایی           منظر اول| پايتخت 7
آن هم خبر دادیم که هر دو مورد با تکذیبیه برخی رسانه ها مواجه شد. مدیران ســیما هم با اما و اگر با خبر برخورد 
کردند ؛ به طوری که بوی عدم ساخت سریال به مشام می رسید! وعده دادیم که »پایتخت« ساخته خواهد شد؛ یا نسخه 
سریالی   یا نسخه سینمایی. منبع خبر هفت صبح موثق بود اما برخی ساز مخالف می زدند! زمان گذشت و 31 خردادماه 
هومن حاجی عبداللهی بازیگر نقش رحمت در ســریال »پایتخت« با انتشــار تصویری از رنگینک به صورت کلمه 
»پایتخت 7« در فضای مجازی نوشت: »شروع پایتخت 7 به شــیرینی رنگینکیه که بچه های پشت صحنه درست 
کردن.« پیش تولید سریال »پایتخت7« از اردیبهشت شروع شد و حالا در اولین روز فصل تابستان مقابل دوربین رفته 

است. چند وقت پیش اعلام شد بهرام افشاری، مهران احمدی و سارا و نیکا در این فصل حضور ندارند.

پلتفرم فیلیمو تاکنون سه قسمت از »جوکر۲؛ طبقه بیست  و یک« را با اجرای احسان علیخانی           منظر دوم| جوکر 2
منتشر کرده است. اگر خاطرتان باشد مهر ماه سال پیش نوشتیم: » هنوز خبری از ترکیب شرکت کننده  های فصل 
دوم »جوکر« به بیرون درز نکرده اما مراحل پیش  تولید به شکل کامل انجام شده و گروه منتظر شروع تصویربرداری 
هستند. احسان علیخانی احتمالا علاوه بر کارگردانی، به جای سیامک انصاری گرداننده فصل جدید »جوکر« خواهد 
بود.« این خبر هم تکذیب شد و برخی رسانه ها گفتند علیخانی تا اطلاع ثانوی قصد انجام هیچ کاری را ندارد! حالا و 
فارغ از هر موضوعی، خوشــحالیم که »پایتخت« به عنوان یک برند محبوب مورد توجه مدیران ســیما قرار گرفته. 
خوشحالیم که »جوکر« به عنوان یک برنامه پرطرفدار به فصل دوم رسیده. امیدواریم زمینه ساخته فصل جدید »عصر 

جدید« هم فراهم شود؛ مسابقه ای که خیلی ها چشم انتظار آن هستند.

پالتو شتری
  پخش:   فیلیمو / اکران آنلاین

  کارگردان: مهدی علی میرزایی
  بازیگران: بانیپال شومون، سام درخشانی، 

بهاره کیان افشاری، لیندا کیانی و پریوش نظریه
  تهیه کننده: مجید شیخ انصاری

  محصول : 1397
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تعقیب و گریز مایکروسافت و انویدیا

انویدیا پس از سقوط 3/5درصدی سهامش در روز گذشته، جایگاه نخست 
باارزش ترین شرکت های دنیا را به مایکروسافت پس داد. تیم سبز هفته اخیر 
به ارزش بازار 3/34تریلیون دلار دست یافت و به طور موقت بالاتر از تمامی 
شرکت های دیگر قرار گرفت. بر اساس داده های موسسه مارکت واچ، ارزش 
هر سهم انویدیا به 130/78دلار رسیده اســت تا ارزش بازار این شرکت به 
3/22تریلیون دلار کاهش یابد. مایکروسافت با ارزش بازار 3/3میلیارد دلار 
هم اکنون در رتبه اول قرار دارد. به گزارش زومیت، انویدیا در یک سال اخیر 
رشــد انفجاری تجربه کرده و توانسته اســت ارزش بازارش را چندین برابر 
کند. این شرکت رهبر صنعت تراشــه های هوش مصنوعی است. تحلیلگران 
می گویند، تراشه های هوش مصنوعی، حکم طلا یا نفت را در صنعت فناوری 
دارد. انویدیا، مایکروسافت و اپل هر ســه ارزش بازار بیش از 3تریلیون دلار 
دارند و برای رسیدن به جایگاه اول در رقابت شدیدی هستند. انویدیا صرفا 
برای مدت زمانی کوتاه به جایگاه اول تکیه زد، اما تحلیلگران انتظار دارند که 

این شرکت در آینده بار دیگر به جایگاه اول برگردد.

بزرگ ترین هک تاریخ اِی اِم دی

بر اســاس ادعای گروه هکری اینتل بروکر، به نظر می رســد که سرورهای 
شرکت AMD هک شده و اطلاعات کارمندها و مشتریان آن لو رفته است. 
اگر اخبار بازی ها را در رسانه ســرگرمی دنبال کرده باشید، احتمالا اطلاع 
دارید که در طول سال های اخیر شماری از شــرکت ها با حملات گسترده 
سایبری روبه رو شده اند که گاها بســیاری از اطلاعات مهم شرکت از جمله 
سورس کدها و برنامه  های تجاری به کلی لو رفته و چه بسا ضرر و زیان های 
چند میلیون دلاری را تحمیل کرده اســت. در همین راستا، به نظر می رسد 
که شرکت ای ام دی قربانی جدید هکرها اســت. ماجرا از این قرار است که 
گروه سایبری اینتل بروکر به تازگی ادعا کرده که در اوایل ماه جاری میلادی 
توانسته به ســرورهای این کمپانی نفوذ و به بسیاری از اطلاعات مهم آن ها 
از جمله کارمندها و حتی مشــتریان دسترسی پیدا کند. این گروه هکری با 
انتشار چند تصویر مختلف مدعی اســت که اطلاعات کاملی از کارمندهای 
شــرکت در اختیار دارد. همچنین، ظاهرا این گروه اطلاعاتی از مشتریان را 
نیز به ســرقت برده که البته هنوز جزئیات بیشــتری در این زمینه از جمله 

تراکنش ها و حساب های بانکی در دسترس نیست.

پخش زنده برای دوستان نزدیک

اینستاگرام روز گذشته قابلیت لایو کلوزفرند را ارائه کرد. این قابلیت امکان 
پخش زنده برای مخاطبان کوچک تر و خصوصی تر را فراهم می کند. از امروز، 
کاربران اینســتاگرام می توانند لایوهای خود را فقط برای لیست منتخبی 
از دوستان نزدیکشــان پخش کنند. حداکثر ســه اکانت می توانند به لایو 
کلوزفرند بپیوندند تا با کاربر اصلی مشــارکت کنند. این قابلیت برای همه 
کاربران در سطح جهانی عرضه می شود. تاکنون، اگر اکانت شما عمومی بود، 
همه افراد و اگر اکانت شــما خصوصی بود، همه فالوئرهایتان می توانستند 
لایوها را تماشا نمایند. به گزارش فارنت، قابلیت لایو اینستاگرام یک ویژگی 
محبوب برای اینفلوئنسرها و افراد مشهور اســت تا با فالوئرها یا طرفداران 
خود گفت وگو کنند یا فیلم های زنده کنسرت ها را پخش کنند، مخصوصا 
محتواهایی که برای مخاطبان عمومی طراحی شــده اند. حالا قابلیت لایو 
کلوزفرند اینستاگرام تقریبا به یک تماس بزرگ FaceTime نزدیک تر است 
تا یک لایو عمومی. به این ترتیب، کاربر می تواند محتوای اینفلوئنسر را بدون 
قضاوت مخاطبان خاص به اشتراک بگذارد، یا میزبان یک جلسه مطالعه با 

تعداد کمی از دوستان خود باشد.

آیفون بدون قابلیت های آیفون
در دنیای امروز، داشــتن یک آیفون جدید برای بسیاری از 
افراد نشانه ای از پرستیژ و اعتبار اســت. با این حال، اگر به 
دنبال تجربه کامل و بی نقصی از iOS هســتید، خرید یک 
آیفون قدیمی به هر طریقی که بتوانید، شاید بهترین انتخاب 
نباشد. بســیاری از افراد تنها برای داشــتن آیفون حاضرند 
هر کاری کنند، بدون توجه به اینکه آیا گوشــی آن ها قادر 
به انجام کارهای خاصی اســت یا نه. اپــل تقریبا برای تمام 
آیفون های خــود از آیفون قدیمی گرفته تــا جدید، تاریخ 
انقضا گذاشــته اســت. حتی آن هایی که هنوز کسی آن ها 
را خریداری نکرده است. خب، شــاید کمی عجیب به نظر 
برسد، اما اگر می خواهید بهترین تجربه نرم افزاری را از کار با 
سیستم عامل iOS خود داشته باشید، این موضوع حقیقت 
 AI( »برای بقیه ما AI« دارد. اپل به هوش مصنوعی خــود
 for the rest of us( می گوید. اما ویژگی های ارزشــمند

 iOS 18 فقط برای دســتگاه های پرمیوم اپل در دسترس 
هســتند. بنابراین، اگر می خواهید تجربه اي کامل از خرید 
بعدی اپل داشته باشید، بهتر اســت آماده باشید سر کیسه 
را شــل کرده و مدل های پــرو را خریداری کنیــد. نه یک 
آیفون قدیمی یا آیفون مدل اســتاندارد. در واقع اپل شاید 
کاربران با بودجه  محدود را هم جزو فن بیس خود به حساب 
بیاورد. اما وقتی درباره خدمات رســانی صحبت می کنیم، 
این قشر کم ســود را فراموش می کند. البته، رفتن به سمت 
مدل های پرو آن قدرها هم آســان یا مقرون به صرفه نیست 
که فکر می کنید. با اینکــه الان 4نســل از آیفون های پرو 
وجود دارد، فقــط دو مدل از آن ها از هــوش مصنوعی اپل 
پشتیبانی می کنند. واضح تر بگوییم، نه دو نسل، بلکه فقط 
دو مدل، آیفون 15پرو و پرومکس. همان طور که گوگل ابتدا 
ویژگی های Gemini Nano خود را به بالاترین مدل یعنی 
پیکسل 8پرو محدود کرد، اپل نیز Siri با توانایی بیشتر در 
مکالمات، امکان ساخت Genmojis و ویژگی های ویرایش 
عکس ماننــد Clean Up را برای کاربرانــی که حاضرند 
بیشتر هزینه کنند، نگه داشته است. دقیقا برخلاف سیاستی 
که شرکت های اندرویدی مطرح نظیر سامسونگ در پیش 
می گیرند. منطقی هم که پشت آوردن هوش مصنوعی اپل 
به آیفون 15پرو و پرو مکس وجود دارد، واضح اســت. چون 
این دو تنها دســتگاه هایی هســتند که چیپست A17پرو 
دارند. اما دانستن این موضوع خوردن این قرص تلخ را برای 
کاربران اپل آســان تر نمی کند. کاری که اپل انجام می دهد 
این است که آیفون های مدل استاندارد نظیر 15 و 15پلاس 
8ماهه را به اندازه آیفون 12 چهارساله که یک آیفون قدیمی 
اســت، بی ارزش می کند؛ حداقل از نظر ویژگی های هوش 
مصنوعی. حتی گوگل هم اکنون Gemini Nano را برای 
پیکسل 8 و پیکسل A8 که ارزان تر از پیکسل 8پرو هستند 
اما همان چیپســت Tensor G3 را دارنــد، عرضه کرده 
است. این مصداق بارز چیست؟ خوشــبختانه، یک استثنا 
در این وضعیت فاجعه وجود دارد؛ ایــن واقعیت که ممکن 
اســت هنوز به هوش مصنوعی اپل اهمیت ندهید و مبنای 
خرید گوشی آیفون را بهره مندی از امکانات هوش مصنوعی 
آن نگذارید. بالاخره، قبلا دیده ایم که گــوگل چه قدر باید 
مشــکلات اولیه Gemini را حل می کرد. بنابراین انتظار 
می رود اپل هم مشــکلات مشابهی داشــته باشد. مهم تر از 
همه، هنوز دلایل زیادی برای خریــد یک آیفون قدیمی یا 
مدل استاندارد وجود دارد. پشــتیبانی نرم افزاری عالی اپل 
به این معناست که دستگاه های قدیمی مانند آیفون XR و 
XS هنوز iOS 18 را دریافت می کنند. حتی اگر نسخه ای 
بدون جذاب ترین ویژگی ها باشد. شما همچنان قادر خواهید 
بود برنامه ها و ویجت ها را روی صفحه اصلی جابه جا کنید، 
پیام های RCS ارســال و دریافت کنید )بالاخره( و کنترل 
بیشتری روی برنامه Maps داشــته باشید. البته این فقط 
بخشی از امکانات جذاب iOS 18 است. آیفون های قدیمی 
همچنان iMessage و FaceTime را خواهند داشت، که 
آمریکایی ها و بچه های معروف همه جا از آن ها برای محبوب 
ماندن و پز دادن استفاده می کنند. پس اپل فکر همه جایش 
را کرده؛ درســته؟ شــاید به هوش مصنوعی اپل دسترسی 
 نداشته باشــید، اما آیفون 13، 14 و 15 شــما همچنان از 
iOS 18 بهره مند خواهند شــد. علاوه بر این، آیفون های 
قدیمی تر همچنان ویدئوهایي عالی ضبط می کنند، با لوازم 
جانبی MagSafe ســازگارند و یکی از بهترین تجربیات 

نرم افزاری را دارند. 
می توانیم شوخی کنیم که اپل ممکن است به روزرسانی ای 
منتشــر کند که عمر باتری آیفون شــما را کاهش دهد. در 
عوض، با هدایت کاربران به سمت آیفون 15پرو و پرومکس و 
در نهایت آیفون 16پرو و پرومکس، اپل در واقع فرصت های 
زیادی برای خرید یک آیفون 13پرو، آیفون 14پرو یا آیفون 
15پرو دست دوم در حد نو ایجاد می کند که برای اکثر افراد، 

توانایی بیشتر از حد نیازشان است.

  تپ سواپ
بازی ای که این روزها محبوبیت زیادی پیدا کرده 
و در ابتدا با شعار راه اندازی روی بلاک چین سولانا 
کاربران زیادی را به خود جذب کرد، تپ ســواپ 
است. این بازی هم اینک بیش از 40میلیون کاربر 
دارد و نحوه کار با آن، آســان تر از چیزی است که 
تصورش را می کنیــد. با ورود به ربــات تلگرامی 
TapSwap و زدن دکمه اســتارت، ســکه زرد 
بزرگی را مشــاهده خواهید کرد که قرار اســت 
میلیون ها بار روی آن ضربه بزنید. در این بازی شبیه 
به همستر کامبت هم می توانید با انجام یک سری 
وظایف، نظیر پیوســتن به کانال تلگرامی، دنبال 
کردن حساب توئیتری و بازدید از سایت و همچنین 
دعوت از دوستان خود، سکه پاداش بگیرید. هنوز 
مشخص نیست که توکن تپ سواپ روی چه بلاک 
چینی عرضه خواهد شد؛ ولی عده ای معتقدند که 
توسعه دهندگان این بازی با اتریوم رایزنی کرده اند. 
در آخرین اخبار، بر اساس نقشه راه قرار است تا قبل 
از 11تیرماه صرافی ها توکن تپ ســواپ را لیست 

کنند و تا آن موقع بهترین کار، جمع آوری ســکه 
بیشتر و دعوت از دوستان است.

  یس کوین پیکسلی
سومین بازی محبوب تلگرام و بازی شبیه به همستر 
کامبت که عده ای آن را برادر نات کوین و جانشین 
قطعی اش می دانند، یس کوین پیکسلی است. )دو 
نوع یس داریم که یکی از آن ها معتبر نیســت( با 
ورود به ربات این بازی نیــازی به ضربه زدن روی 
صفحه ندارید و فقط باید انگشــت خــود را روی 
صفحه بکشید تا ســکه ها جمع آوری شوند. یکی 
از بهترین روش ها برای کسب سکه فراوان در یس 
کوین، انجام تســک ها و وظایف است. پیوستن به 
کانــال تلگرامی، دنبال کردن اكانــت مربوطه در 
شــبكه ایكس و اتصال کیف پول و دنبال کردن 
پروژه های دیگری مثل دات کوین و کتیزن به شما 
پاداش های خوبی می دهند. یکی از نقاط قوت این 
بازی، خرید ربات خودکار برای جمع کردن سکه 
است. )در ابتدا کمی گران است(. تاریخ احتمالی 

پایان فاز استخراج یس کوین نامشخص است و این 
خبر خوبی برای کاربران است؛ چرا که می توانند 
بی وقفه سکه رایگان جمع آوری کرده و در آینده 

درآمد دلاری کسب کنند.

  کتیزن 
پروژه بعدی که می توان گفت ابتکار عمل بهتری 
نسبت به ســایر بازی ها دارد، کتیزن است. شما 
در این بــازی نیازی بــه ضربه زدن روی ســکه 
ندارید تا امتیاز کسب کنید؛ بلکه باید گربه تولید 
کنید و آن ها را ارتقا دهید تــا تبدیل به حیوانات 
ارزشمندتری شوند و بدین ترتیب سکه بیشتری 
دریافت کنیــد. کتیزن بازی تلگرامی اســت که 
خلاقیت به خرج داده و واقعا شبیه به بازی است. 
پشــتوانه کتیزن و یس کوین قدرتمنــد بوده و 
می توان به آینده آن ها امیدوار بود. با انجام تسک ها 
و وظایف به شما سکه رایگان تعلق می گیرد و حین 
بازی باید حواستان به صفحه باشد؛ زیرا قورباغه، 
اردک و ســگ دوج از راه می رسند و به شما هدیه 

می دهند. تاریخ پایان فاز اســتخراج این بازی به 
نظر می رسد 11 تیر ماه باشد و تا آن موقع می توان 
با خیال راحت گربه ها را ترکیب کرد و لول آن ها را 
ارتقا داد. می توانید با کتیزن به معنای واقعی کلمه 
از بازی کردن لذت ببرید و احتمالا درآمد دلاری 

هم کسب کنید.

  بلوم 
بلوم بازی شبیه به همستر کامبت نیست اما همان 
هدف را دارد. این بازی تلگرامی دیگر ســروکاری 
با ســکه ندارد؛ اما همچنان در ادامه راه بازی های 
کلیکی توسعه یافته است. در این بازی، کاربر باید 
روی بلورهای سبز ضربه بزند و امتیاز جمع آوری 
کند. همچنین می توانید از طریق مزرعه ای که در 
اختیار دارید در هر 8 ساعت، به میزان مشخصی 
کوین دریافت کنیــد. مثل ســایر بازی های این 
فهرست، انجام تسک ها و وظایف مشخصی نظیر 
دعوت 5نفر از دوستان، عضویت در کانال تلگرام، 
عضویت در اینســتاگرام و یوتیوب و شبکه ایکس 

پــاداش دارد. در آخرین رتبه بنــدی بازی های 
تلگرامی، بلوم با 10میلیون کاربر در جایگاه ششم 

ایستاده است.

  میم فای 
بازی میم فای، که به گفته برخی منابع قرار است در 
تابستان امسال وارد مرحله نهایی استخراج شود، 
یکی از بازی های کلیکی محبوب تلگرام است که 
تاکنون 11میلیون کاربر را بــه خود جذب کرده. 
در این بازی، بازیکنان باید روی بدن یک قورباغه 
جادوگر )شــبیه په په اما با ظاهری ترسناک تر( 
ضربه بزنند تا ســکه ها را جمع آوری کنند. علاوه 
بر این، مشــابه دیگر بازی های کلیکی، بازیکنان 
می توانند با انجام تســک ها و وظایف مشــخص، 
پاداش بگیرند. همچنین کاربــران قادر به خرید 
ربات استخراج خودکار هستند که برای فعال سازی 
به 200هزار سکه نیاز دارد. از بخش بوسترها نیز 
می توانید توانایی هایتان را ارتقــا داده و میزان و 

ظرفیت مخزن استخراج خود را افزایش دهید.

  تحلیل 

بر اساس ادعای خبرگزاری بلومبرگ، وزارت دادگستری 
ایالات متحــده بــه زودی تیک تاک را بــه نقض حریم 
خصوصی کودکان متهم می کند. بلومبرگ در گزارشــی 
می نویســد وزارت دادگســتری ایالات متحده در حال 
آماده سازی پرونده جدیدی اســت و قصد دارد تا پیش از 
پایان ســال 2024، به نیابت از کمیسیون فدرال تجارت 
آمریکا )FTC( از تیک تاک شــکایت کنــد. آن طور که 
بلومبرگ می نویسد، وزارت دادگستری آمریکا نمی خواهد 
در پرونده جدید روی ادعای گمراه کردن کاربران آمریکایی 
از ســوی تیک تاک تمرکز کند؛ بلکــه روی نقض حریم 
خصوصی کودکان دســت خواهد گذاشت. پیش تر ادعا 
شده بود که تیک تاک، کاربران آمریکایی را درباره نحوه 
محافظت از داده هایشــان گمراه کرده و به آن ها نگفته 
است که کارمندان مستقر در چین می توانند به داده های 
شــخصی و اطلاعات مالی کاربران دسترسی پیدا کنند. 

وزارت دادگســتری ایالات متحده، کمیســیون فدرال 
تجارت و تیک تاک تاکنون به درخواســت رسانه ها برای 
شفاف ســازی درباره گزارش بلومبرگ پاســخ نداده اند. 
رویترز در هفته اخیر گزارش کرده بود که کمیسیون فدرال 
تجارت آمریکا از وزارت دادگستری این کشور درخواست 
کرده اســت پرونده جدیدی را بــا محوریت نقض حریم 
خصوصی کودکان علیه تیک تاک به راه بیندازد. تیک تاک 
و شــرکت مادرش، بایت دنس، امروز پرونده جدیدی در 
آمریکا ثبت کردند تا از اجرای قانونی که باعث ممنوعیت 
تیک تاک در آن کشور می شود، جلوگیری کنند. تیک تاک 
برای دست یابی به هدفش، سراغ متمم اول قانون اساسی 
آمریکا رفته اســت. تیک تاک با ثبت پرونــده ای جدید 
می گوید دولت ایــالات متحده پیــش از تصویب قانون 
خبرسازی که احتمالا به ممنوعیت این شبکه اجتماعی 
منتهی می شود، به اندازه کافی به اقدامات جایگزین فکر 

نکرده است. تیک تاک که شرکت مادرش یعنی بایت دنس 
در چین مستقر اســت، می گوید طرحی گسترده و ویژه 
در اختیار دولت آمریکا قرار داده تا نگرانی های مربوط به 
امنیت ملــی را از بین ببرد، با این حــال دولت در نهایت 
تصمیم گرفته اســت طرح تیک تاک را نادیده بگیرد. به 
اعتقاد شبکه اجتماعی معروف چینی، اقدام دولت آمریکا 
تاثیر چشمگیری روی آزادی بیان می گذارد. تیک تاک و 
گروهی از کاربران این پلتفرم، پرونده جدیدی در دادگاه 
استیناف واشینگتن دی سی ثبت کرده اند و گفته اند که 
ممنوع شدن تیک تاک در آمریکا، متمم اول قانون اساسی 
این کشور را نقض می کند. دادگاه قرار است استدلال های 
شفاهی تیک تاک را در تاریخ 16 سپتامبر )26 شهریور( 
بشــنود. قانون ممنوعیت یا فروش تیک تاک قرار است 
از 1۹ ژانویه  )30 دی( در آمریکا اجرا شــود. بر اســاس 
لایحه ای که به امضای جو بایدن رسیده است،  بایت دنس 
برای جلوگیری از ممنوعیت تیک تاک در آمریکا باید این 
پلتفرم را به شرکتی دیگر بفروشــد. جو بایدن درصورت 
لزوم می تواند ضرب الأجل ممنوعیت تیک تاک را به مدت 

3ماه دیگر تمدید کند. جداشــدن تیک تاک از شــرکت 
مادرش، کار ساده ای نیســت؛ خصوصا با درنظر گرفتن 
این که خریداران احتمالی، پرتعداد نیستند و قوانین دولت 
چین اجازه نمی دهند تیک تاک به همــراه الگوریتمش 
به کشوری غیر چینی فروخته شــود. قانون گذارانی که 
از ممنوعیت تیک تاک حمایــت کرده اند، می گویند این 
اقدام برای حفظ امنیت ملی آمریکا ضروری است. آن ها 
نگرانند که دولت چین ازطریق تیک تــاک به اطلاعات 
کاربران آمریکایی دسترسی پیدا کند. این درحالی است 
که تیک تاک هرگونه ارتباط مستقیم با دولت چین را رد 
کرده است. ظاهرا تیک تاک در سال های اخیر صدها صفحه 
سند را برای دولت آمریکا ارسال کرده است تا راهکارهایی 
برای رفع نگرانی های مربوط به امنیت ملی ارائه دهد. یکی 
از سندها روی نحوه عملکرد الگوریتم دست می گذارد و 
سندی دیگر، ابهامات مربوط به نحوه دسترسی کارمندان به 
اطلاعات مردم را از بین می برد. تیک تاک در یکی از سندها 
گفته است که می خواهد مرکزی ویژه  با همکاری شرکت 
آمریکایی اوراکل بنیان گذاری کنــد که در آن گروهی  از 

کارمندان کسب و کار آمریکایی تیک تاک در محیطی امن 
به کد منبع دسترسی خواهند داشت. بر اساس آنچه در 
سند آمده اســت، هیچ یک از کارمندان بایت دنس اجازه 
حضور در آن محیط را ندارند. تیک تاک قانون ممنوعیت 
در آمریکا را »بی سابقه« خوانده و گفته است که کنگره قبلا 
هرگز به طور مستقیم علیه هیچ پلتفرمی موضع نگرفته بود. 

به ادعای تیک تاک، کنگره نتوانسته است دلیلی منطقی 
برای تصویب قانون ممنوعیت این پلتفرم ارائه دهد. ظاهرا 
تیک تاک به دولت آمریکا اطلاع داده است که جداشدن 
از بایت دنس غیرممکن به نظر می رسد و در همین راستا 
خواســتار ملاقات با مقامات آن کشور شــده؛ با این حال 

»هیچ پاسخ معناداری« دریافت نکرده است.

ذره بین
علی پورمرادی

 
  آتلیه

هر سال شاید بیش از هزار بازی در نقاط مختلف دنیا منتشر می شود. بازی هایی که شاید حتی اسم برخی از آنها را هم نشنوید اما مخاطب های خاص خود را به همراه دارند. هر هفته در بخش آتلیه سعی می کنیم به جدیدترین بازی های منتشرشده در یک هفته اخیر 
بپردازیم. از آثار پرهزینه و جدی برای کنسول ها و کامپیوتر گرفته تا بازی هایی که برای پلتفرم های همراه منتشر می شوند. این هفته چی بازی کنیم؟

Blockbuster Inc
Super Sly Fox سازنده          
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در روزهایی که مدیریت هر چیزی در 
بازی های ویدیویی ممکن شده، جای 

خالی یک استودیو فیلم سازی احساس 
 Blockbuster می شد که به لطف

Inc به آن رسیدیم. در این بازی شما 
بایستی یک استودیو فیلمسازی در 
هالیوود را از ابتدا ساخته و در ادامه 

آن را تبدیل به یکی از مهم ترین 
تولیدکننده های سینما کنید.

  
Arcane Merge

Aliens L.L.C  سازنده          
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برای مدتی طولانی است که 
بازی های مچ تری با استقبال خوبی 
روبه رو می شوند. بازی هایی که در 
جریان آنها باید المان هایی شبیه 
یکدیگر را در کنار هم قرار داده و 
آنها را حذف کنید. البته این تنها 

پایه اولیه چنین بازی هایی است و 
معمولا جوایز به دست آمده از هر 

مرحله آنها در قالب یک وظیفه 
دیگر پیش رویتان قرار می گیرد. 
در Arcane Merge این وظیفه 
ساخت روستایی جادویی است.

نبرد سرنوشت  ساز تیک تاک در آمریکا
  بررسی کوتاه

ترس در اعماق اقیانوس

  
Save Me

Higame Global سازنده          
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طراحی پازل های منطقی، شاید از هر کاری در طراحی یک 
 Save بازی ماجراجویی، سخت تر باشد. با این حال سازندگان
Me به سراغ این چالش بزرگ رفته و می توان گفت تا حدودی 

در انجام آن موفق بوده اند. اثری که شما در موقعیت هایی آشنا 
با زندگی واقعی قرار داده و این وظیفه را برعهده گیمر قرار 
می دهد که با سرعت بیشتری از این موقعیت ها خارج شود.

  
Alan Wake 2 Night Springs

Remedy سازنده          
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چند ماه بعد از عرضه اولیه Alan Wake 2، حالا شاهد انتشار 
اولین بسته قابل دانلود این اثر هستیم. ساخته تحسین شده 

استودیو رمدی که حالا میزبان داستانی متفاوت با 
شخصیت هایی جدید است. شخصیت هایی هرچند در گذشته 

با آنها آشنا شده بودیم اما هیچ گاه به شکل قابل بازی در اختیار 
گیمر قرار نگرفته بودند.

این روزها ســاخت یک بازی ترسناکِ تاثیرگذار و 
به یادماندنی به کاری سخت و دشوار تبدیل شده 
که هر اســتودیویی نمی تواند از عهده ساخت آن 
بر بیاید. در ســال های گذشته شــاهد این بودیم 
 Callisto که حتی بازی مــورد انتظاری مثــل
Protocol که وعده یک اثــر بزرگ را می داد هم 
نتوانست خیلی موفق باشد و به یک بازی متوسط 
 Still تبدیل شــد. با این حال ســازندگان بازی
Wakes the Deep تلاش کردنــد تا با روایت 
یک داســتان خاص و البته فراموش نشدنی، اثری 
را خلق کنند که تا مدت ها در ذهن مخاطب باقی 
بماند. با نقد بازی ســنتر از این بازی همراه شوید 
 تا ببینیم که آیا آخرین دســتپخت اســتودیوی

 The Chinese Room توانســته به یک بازی 
جــذاب و متفاوت تبدیل شــود یا خیلــی زود از 

یادها می رود. داســتان بازی در ســال 1۹75 و از 
آنجایی شــروع می شــود که گیمر در نقش یک 
برق کار ساده به نام کَز )Caz(، عازم یک ماموریت 
دریایــی چند ماهه می شــود تا کار خودشــان را 
روی ســکوی نفتــی Beira D کــه در دریای 
شمال قرار دارد شــروع کند. بیشتر داستان بازی 
حــول اتفاق هایی که روی این ســکو رخ می دهد 
جریان دارد، ولی هر از گاهی اشــاراتی به زندگی 
شــخصی Caz هم می شــود که اصلا او چه طور 
این ماموریت ســخت را قبول کــرده و دقیقاً چرا 
 در کریســمس خانواده اش را ترک کرده اســت.

 Still Wakes the Deep با ساخت یک فضای 
سنگین، دلهره آور و البته موســیقی وهم انگیزی 
که نوت های آن گوش را خــراش می دهند، کاری 
می کند که از همان اول متوجه بشید قراره به زودی 

یک اتفاق ناجور رخ دهد و همه چیز از حالت عادی 
خودش خارج شــود. کَز در راه ملاقــات با رئیس 
سکو متوجه می شــود که دریل بزرگی که به دریا 
انداخته اند گیر کرده و احتمالًا به یک شی عجیبی 
برخورد کرده، اما خب این مســئله برای کســی 
اهمیت خاصی ندارد و همه کارکنان فکر می کنند 
که این اتفاق یک موضــوع عادیه؛ اما چیزهایی که 
قراره با آن ها مواجه شویم هیچ شباهتی به عادی 
بودن ندارند. درســت در زمانی که کَز می خواهد 
 Beira سوار هلی کوپتر شود و ســکوی منحوس
D را برای همیشــه ترک کند، انفجاری بزرگ رخ 
می دهد و هرج و مرج کل بخش های ســکو را فرا 
می گیرد. کز که از سقوط در دریا جان سالم به در 
برده، حالا باید تلاش کند تا بفهمد اصلا موضوع از 
چه قرار است و هر چه سریع تر خودش و همراهانش 

را از این وضع نجات دهد. قبل از شــروع بازی، در 
همان بخش منو با گزینه هــای جالبی برای درجه 
سختی بازی طرف می شویم.  شما می توانید بازی 
را روی حالت داســتانی قرار دهید و طبق توضیح 
سازندگان بدون ترس از کشته شدن، روی روایتی 
که براي شما تعریف می شــود تمرکز کنید و از این 
تجربه خاص در ساده ترین حالت ممکن لذت ببرید؛ 
حالت دوم نیز یک تجربه نســبتاً ســاده را تحویل 
مخاطب می دهد که ترکیبــی از گیم پلی نه چندان 
پیچیده و داســتان بازی اســت که خــب طبیعتاً 
 پیشــنهاد می کنیم که این حالت را بــرای تجربه

 Still Wakes the Deep انتخــاب کنیــد. در 
کل باید به این موضوع اشــاره کرد کــه این بازی 
بیشــتر برای درگیر کردن بازیکنان با محیطی که 
در آن گرفتار شــدند و تجربه ترس هــای متفاوت 
طراحی شــده و توقع خیلی بالایــی از گیم پلی آن 
نداشته باشید. در بخش آغازین بازی، حرکات شما 
تنها به دویدن، پریــدن و بالا رفتن از موانع مختلف 

محدود شــده و برخلاف بقیه بازی های ترســناک 
که شما حداقل یک ســلاح دارید، اینجا خبری از 
مبارزه نیست و خب کسی هم از کَز که یک کارمند 
معمولیه، توقع درگیری با موجودات ناشــناخته رو 
نداره. صحبت از موجودات ناشــناخته شد؛ بعد از 
برخورد دریل با آن موجود عجیبی که بهش اشاره 

کردیم، مایعی ترسناک و لزج کل سکو را فرا می گیرد 
که این مــاده می تواند ذهن هر آدمی را به شــکل 
متفاوتی تحت تاثیر قرار دهــد. در ابتدای بازی که 
هنوز اتفاق خاصی نیفتاده، در سکانسی با تعدادی از 
شخصیت های فرعی بازی آشنا می شوید که هر کدام 

داستان خاص خودشان را دارند. 

  
Destiny 2 Final Shape

Bungie سازنده          
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بالاخره دومین قسمت از مجموعه بازی Destiny به 
آخر خط رسید و جدیدترین بسته قابل دانلود آن 
با نام The Final Shape عرضه شد که با استقبال 

خوبی از سوی گیمرها همراه شده. این شوتر اول 
شخص آنلاین حالا به انتهای چرخه حیات خود 

رسیده و البته این کار را با بالاترین کیفیت ممکن 
انجام داده.

  بی سیم

شروع انقلابی در شارژ باتری موبایل
کمپانی وان پلاس به تازگی از تکنولوژی جدید و اســتثنایی باتری خود موسوم 
به »یخچال طبیعی« که با همکاری بزرگترین باتری ســاز دنیا، CATL توسعه 
داده شده، رونمایی کرد. به ادعای وان پلاس این فناوری شارژدهی و عمر باتری 
گوشــی های موبایل را ارتقــا داده و آغازگر عصر »باتری های ســوپرمقاوم« در 
دستگاه های موبایل خواهد بود. به گزارش گجت نیوز و طبق تصاویر جدیدی که از 
این تکنولوژی باتری انقلابی وان پلاس منتشر شده، فناوری یخچال طبیعی قادر 
است نگرانی های عمومی کاربران در خصوص نیاز به شارژ مداوم، خالی شدن باتری 
و نیاز به استفاده از پاوربانک ها را به طور کامل برطرف کند. علاوه بر این، به ادعای 
وان پلاس، ظرفیت این باتری ها بسیار بیشتر از مقادیر استاندارد باتری هاي کنونی 
گوشــی های موبایل بوده و عمر باتری نیز توسط این فناوری به طور قابل توجهی 
ارتقا خواهد یافت. به رغــم آن که اطلاعــات چندانی از فنــاوری جدید باتری 
OnePlus در دســت نیست؛ اما به نظر می رســد خروجی این فناوری توسعه 
باتری هایی با اندازه کوچک تر و چگالی انرژی بالاتر از نمونه های کنونی بازار باشد 
که می تواند مرزهای کنونی طراحی باتری بازار را در هم بشــکند. در حال حاضر 
و با فناوری های کنونی، ســاخت و توسعه باتری گوشــی های موبایل، نمی توان 
انتظار شــارژدهی بیش از یک روزه را حتی از بهترین گوشی های پرچمدار بازار 
داشت. از سوی دیگر همچنین افزایش ظرفیت باتری ها نیز به قیمت سنگین تر 
و ضخیم تر شدن گوشی ها تمام خواهد شد. با این وجود به نظر می رسد فناوری 
جدید OnePlus قادر خواهد بود ظرفیت بالاتــر باتری را بدون نیاز به افزایش 
اندازه آن ها به ارمغان بیاورد. در همین زمینه افشاگر سرشناس حوزه گوشی های 
موبایل، Digital Chat Station، وان پلاس Ace 3 پرو را نخستین دستگاهی 
دانسته که به تکنولوژی باتری یخچال طبیعی مجهز خواهد شد. بر اساس اخبار 
موجود از این گوشــی ظرفیت باتری آن 6100میلی آمپر ســاعت بوده و شارژ 
سریع آن با توان 100وات و در کمتر از 30دقیقه انجام خواهد شد. از طرف دیگر 

همچنین ضخامت این گوشی وان پلاس نیز کمتر از ۹میلیمتر خواهد بود.

بازی درآمدزایی با  تب داغ 
معرفی پنج بازی مشابه برای جایگزین کردن همستر کامبت

کاهش تمرکز سونی روی 
واقعیت مجازی

طبق گزارش ها، سونی سرمایه گذاری 
در VR را کاهش داده است و تنها دو 
عنوان در حال توسعه برای هدست 

PlayStation VR دارد. این شایعه بر 
 Android اساس نوشته هاي سایت

Central است که ادعا می کند که در 
سونی، دو بازی برای هدست واقعیت 
مجازی پلی استیشن در حال توسعه 

است و سونی علاقه کمی دارد که برای 
هدست PlayStation VR بازی های 
بیشتری را توسعه دهد. به گفته این 
نشریه، در آینده فرصت های بسیار 

کمی برای توسعه واقعیت مجازی در 
سونی وجود خواهد داشت. بزرگترین 

تلاش سونی در توسعه واقعیت 
مجازی برای PlayStation VR2 بازی 
 Horizon: Call of the Mountain

بود. از آن زمان، خروجی این شرکت 
برای این سخت افزار محدود شده 

است. همچنین یک آداپتور برای رایانه 
شخصی در اواخر امسال عرضه خواهد 

شد. در ماه اکتبر، اریک لمپل، معاون 
ارشد و رئیس بازاریابی جهانی سونی، 
تکنولوژی VR را یک تجارت معنادار 

برای این شرکت توصیف کرد، اما اشاره 
کرد که هنوز به پتانسیل خود نرسیده 

است.

گ
الو

آن

 امیر پایدار|     برای سال هاســت که تجربه یک بازی فوتبالی بــه دو انتخاب یعنی
 EA Sports FC  و E Football یا همان FIFA و PES سابق خلاصه می شود. رقبایی که 
برای مدتی طولانیست که حتی یکدیگر را به چالش نکشیده و در مسیری تکراری و 
رو به افول قرار گرفته اند. همین موضوع باعث شد تا حضور یک رقیب و شرکت کننده 
جدید در بازار بازی هــای فوتبالی به خودی خود جذاب و مورد انتظار باشــد. چند 
سالی است که بازی UFL مراحل ساخت خود را توسط استودیو Strikerz پشت سر 
می گذارد و حالا فرصت تجربه نسخه بتا آن را به دست آورده ایم. عنوانی که سعی دارد 
از غفلت ساخته های EA و Konami استفاده کرده و حرفی برای گفتن داشته باشد. با 
این حال باید دید که آیا سازندگان UFL توانسته اند ضعف های تکراری آثار مشابه را 
برطرف کرده و حرفی تازه برای گفتن داشته باشند یا خیر. این تجربه نگاهی جامع به 
پتانسیل بازی، کاستی های فعلی آن و مسیری که باید برای به چالش کشیدن سلطه 
رقبای تثبیت شده خود طی کند، ارائه کرده است. این بررسی جنبه های مختلف بازی 
UFL  در نسخه Open Beta از جلوه های بصری گرفته تا مکانیک های گیم پلی و موارد 
دیگر را تحلیل می کند و ارزیابی کاملی از آنچه بازی به تصویر می کشد را پیش روی 

شما قرار می دهد. 

رضا نوبخت|  با پیشرفت روزافزون اپلیکیشن های پیام رسان در جذب مخاطب از سراسر 
جهان، بازی های مختلفی روی کار آمده اند. تلگرام از همان ابتدا هم پلتفرم خوبی برای انجام 
بازی های آنلاین و سرگرم کننده بود که البته این روزها حال و هوای بازی هایش تغییر کرده 
است. حالا دیگر شما با دوستانتان برای سرگرمی مسابقه نمی دهید، بلکه برای کسب درآمد 
این کار را انجام می دهید. این بازی ها که به بازی های کریپتویی هم معروف هستند، با ترکیبی 
از سرگرمی، رقابت و جوایز جذاب، ارزش زیادی برای کاربران فراهم می کنند. در این مطلب، 
به بررسی چند بازی محبوب تلگرامی شبیه به همستر کامبت پرداخته و راهکارها و رازهای 
کسب سکه و پاداش در آن ها را بررسی می کنیم. همچنین، نگاهی به آینده این بازی ها و 
احتمالات تبدیل آن ها به منابعی برای کسب درآمد خواهیم داشت. بازی هایی که از آن ها 
تحت عنوان Play to Earn یاد می شود و ساختار کلی که دنبال می کنند کسب درآمد برای 
کاربر است. البته باید به این مسئله توجه داشت که چون این نوع بازی ها به ساختار کریپتو 
مبتنی هستند، تضمین خاصی برای منتهی شدن آنها به درآمد وجود ندارد؛ هرچند احتمال 
رسیدن به مبالغ قابل توجهی همواره وجود دارد اما در طرف مقابل شانس نرسیدن به پول 

همیشه به میزانی برابر باید جایی ثابت از معادلات شما را به خود اختصاص دهد.

  UFL با یک رابط کاربری که برای چشم آسان 
است از شما استقبال می کند. منوها تمیز، سریع 
و آســان برای پیمایش هســتند که راه اندازی 
اولیه را بدون دردسر کرده. کیفیت رابط کاربری 
UFL در قیاس با EA Sports FC 24 به شکل 
مثبتی ارزیابی می شود که لزوما در تمامی اوقات 
نمی تواند تجربه ای مناسب را ارائه کند. در حالی 
که صفحه تنظیمات اســکواد تیم ها در UFL در 
ابتدا شما را جذب خود نمی کند، پس از مدتی با 
اضافه شدن لباس تیم ها و بازیکن ها به سرعت زنده 
شده و کارایی خود را نشان می دهد. هرچند طرح 
کلی بخش های مختلف رابــط کاربری همچون 
جزئیات تاکتیکی تیم ها به ســاخته EA شباهت 
دارد اما بهتر بود که از تیم توســعه دهنده در این 
زمینه نوآوری هایی را می دیدیم و طراحان تجربه 
منحصر به فردی را بــرای کاربران ارائه می دادند 
 DNA می توانست UFL تا شکل و شمایل بازی

مختص به خودش را داشــته باشــد. با این حال، 
ساختار فعلی به واسطه شباهت به دیگر عناوین 
موجود می تواند شرایط را برای برقراری ارتباط با 

گیمر آسان تر از همیشه کند.
 

 UFL ،بپرســید eFootball اگر از بازیکنان  
حسی مشابه با EA FC را منتقل می کند و اگر از 
بازیکنان EA FC بپرسید، بازی تجربه ای شبیه به 
PES را پیش روی شما قرار می دهد. در واقعیت، 
UFL جایی در این بین اســت و عناصر هر دو را 
در بر می گیرد و در عین حــال چرخش منحصر 
به فرد خود را بــه ژانر اضافه می کنــد. طراحان 
گیم پلی UFL به طرز جسورانه و با ریسکی بالا، 
مکانیزم های دفاعی بازی را به سمت دفاع دستی 
ســوق داده و آن را در اولویت قرار داده اند. هوش 
مصنوعــی دفاعی در حالی که هــر چند محدود 
 EA کارایی خود را نشان می دهد، تقریبا به اندازه

FC و  یا eFootball درگیر نیست. در حالی که 
این می تواند در ابتدا چالش برانگیز باشد، زمانی 
که طرفداران یک بازی آنلایــن محور رقابتی، با 
آن کنار بیایند بســیار لذت بخش است. اما روی 
دیگری از سکه وجود دارد و می توان مطمئن بود 
برای گیمرهای آفلاین باز و طرفداران یک بازی 
فوتبالی شبیه ساز این شکل از مکانیزم های دفاعی 
اصلا رضایت بخش نیســت و کاملا ناامیدکننده 

است. 

  شــاید بتــوان گفت یکــی از ســخت ترین، 
پرهزینه ترین و چالش برانگیزترین قسمت های 
توسعه یک بازی ویدئویی، طراحی انیمیشن های 
آن بازی باشــد و اهمیــت آن برای یــک بازی 
ورزشی دو چندان می شود. با توجه به گفته های 
یوجین نشــیلوف، کارگردان بــازی UFL تیم 
توسعه دهنده در طی مراحل توسعه انیمیشن ها، 

تنها دوبار مجبور به بازسازی و دوباره سازی بخش 
انیمیشــن ها شــدند تا بعد از آزمون و خطاهای 
بسیار، بتوانند به انیمیشن هایی دست پیدا کنند 
که جوابگوی نیازهای بازی باشد. در UFL به قطع 
یقین می توان گفت که انیمیشــن های انقلابی و 
متحول کننده ای را مشــاهده نخواهید کرد. بعد 
از دیدن انیمیشن های بازی شگفت زده نخواهید 
شــد؛ اما برای رویکردی که تیم توســعه دهنده 
نسبت به هسته گیم پلی بازی دارد و UFL که یک 
بازی آنلاین محور آرکید است، می توان مجموعه 
آن ها را در سطحی اســتاندارد طبقه بندی کرد. 
بر خــلاف EA FC 24 در UFL شــما کم ترین 
میزان لیز خوردن بازیکنان در زمین را مشاهده 
می کنید و کاشــت پــا )foot planting( در 
بازی به درســتی اجرا شــده و از این نظر ثبات 
خوبی داشــته و حتی در این مرحله از توســعه 
بازی انیمیشــن های پا به تــوپ UFL به مراتب 

از EA FC24 طبیعی تــر و واقع گرایانه تر به نظر 
می رسد. البته تنوع انیمیشن ها هنوز کم است و به 
انیمیشن های متنوع تری در جریان گیم پلی بازی 
نیاز است و این بخش همانند مابقی قسمت های 
UFL نیاز به توســعه وســیع تر و پیشرفت های 
اساسی دارد. جریان ساخت UFL هنوز ادامه دارد 
و نمی توان در حال حاضر نسبت به سرنوشت آن 
 Strikerz نتیجه گیری خاصی کرد. استودیوی
Inc یک تیم توســعه دهنده جوان است که قبلا 
هیچ تجربه ای از ساخت بازی های فوتبالی نداشته 
و فقط با هیجان و انگیزه ای مثال زدنی و با ریسکی 
بالا وارد ساخت اثری این چنینی شده تا بتوانند 
در صنعت گیم، نامی برای خود دست و پا کنند. 
بازی UFL در این نسخه Open Beta که تجربه 
کردیم، شکل و شــمایل بازی ای که باعث و بانی 
تحول و انقلاب در بازی های فوتبالی شود را ندارد 

و البته نمی توان از آن انتظار دیگری داشت.

PES و FIFA برای رقیبی تازه 
UFL بررسی نسخه آزمایشی بازی فوتبالی جدید
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مهم ترین اخبار تکنولوژی در هفته ای که گذشت
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   گزارش

جای خالی امباپه در تیم ملی فرانســه نه تنها حس 
شد، بلکه ترس نبودنش تمام جان تیم دیدیه دشان 
را فرا گرفت. فوق ستاره فرانســوی با غیبتش ثابت 
کرد همه چیز این تیم است و بزرگی خروس ها روی 
ساق های او ساخته شــده و در تیم ملی همه امیدها 
به خودش ختم می شود. در میدان دیگری اوکراین 
از خاکســتر امیدهایش، یک شــعله گرم ساخت تا 
همچنان به نگه داشتن مردم کشورش پای تماشای 
یورو 2024 ادامه دهد. نسل جدید اتریش هم اولین 
درخشش ویژه خودش را به نمایش گذاشت و ثابت 
کرد در این تیم قرار است خبرهایی در آینده باشد و 
می توانیم رفته رفته آنها را جدی بگیریم. روز هشتم 
رقابت های یــورو 2024 اوکرایــن را در میدان نگه 
داشت، امید را در لهستان کشت، شگفتی اسلواکی 
را با شــگفتی دیگری پاسخ داد و شــاید در اتفاقی 
نه چندان خوشایند، اولین بازی بدون گل بازی ها را 

میان 2 تیم مدعی رقم زد. 
   بازگشت اوکراین

شبیه روزهایی که جنگ در کشورشــان ویرانی به 
بار می آورد و آنها هنــوز هم امید به زندگی را تمرین 
می کنند، اوکراینی های درون میدان هم جنگیدند تا 
زندگی هنوز به آنها یک فرصت دیگر بدهد. چاره ای 
نبود و چیزی برای از دست دادن نداشتند. اوکراین 

چیزی برای از دست دادن نداشــت اما اندوخته ای 
در اردوی آنها بود که اگر چــه هیچ رقیبی آرزوی در 
اختیار داشتن آن را نمی کرد اما کارایی خاصی نشان 
می داد. آنها نــه در مقابل یــورو 2024 و نه در برابر 
اســلواکی، اوکراین پیش روی کابوس های مردمش 
ایستاده بود و می خواست دســتکم برای 90 دقیقه 
آنها را از تب و تاب جنــگ دور کند. دور هم کرد و با 
این پیروزی اوکراینی ها هم بــه باقی ماندن در یورو 
امیدوار شــدند. کار اســلواکی هم برای ادامه خلق 
شگفتی سخت شد. در این گروه همه چیز گره خورده 
و هیچ چیز قابل پیش بینی نیســت. این گروه، گروه 

شگفتی هاست!
   رونمایی از اتریش

آنها در بازی اول هم تا اندازه ای خودنمایی کردند اما 
اتریش جدید و مدعی و مترقی و در حال بزرگ شدن 
به نمایشی درخشان تر احتیاج داشت. عقاب های سرخ 
فوتبال قاره سبز به رقم زدن چنین نتیجه ای و استیلا 
در یک میدان معتبر احتیاج داشتند تا به همه اعلام 
کنند می خواهند بلژیک جدید فوتبــال ملی جهان 
باشند. تیم رالف رانگنیک، لهستان را حتی پس از ورود 
لواندوفسکی یک رقیب تسلیم و دست و پا بسته نگه 
داشت تا ثابت کند از پس کارهای بزرگی بر می آید و 
می خواهد در دنیای مستطیل سبز، خاطراتی متفاوت 

با تمام تاریخش بسازد. ورزشــگاه برای اتریش مثل 
ورزشگاه خانگی بود و آنها  نبض سکوها را در اختیار 
داشــتند. لهســتان هم همان تیم کم رمق و مایوس 
کننده دور مقدماتی بود. این تیم اگرچه ضربات زیادی 
به سمت دروازه اتریش فرســتاد اما دقت پایین این 
ضربات و تحت فشــار قرار گرفتن لهستان پس از گل 

سوم نشان داد کار برای آنها تمام شده است. 
   جای خالی امباپه

فرانسه نشان داد برای کســب نتیجه در برابر رقبای 
مطرح تا چه اندازه به بزرگی و آمادگی و ســرعت و 
نبوغ و تکنیک فوق ستاره اش وابسته است. وابستگی 
زیاد این تیــم به امباپه کاری کرد کــه آنها حتی در 
آســتانه شکســت هم قرار گرفتند. اگر  تکنولوژی 
آفساید هوشــمند نبود و اگر پای مدرنیته به فوتبال 
باز نشده بود، شاید هلند برنده میدان نام می گرفت و 
سیمای غمگین جوان هلندی را پس از رد شدن گل 
نمی دیدیم. باید یک اعتراف هم در مورد بازی فرانسه 
و هلند داشته باشیم. لاله های نارنجی روی بزرگ و 
مدعی خودشان را به تصویر کشیدند. آنها ثابت کردند 
از حریف بزرگی مثل فرانســه فقط یک امباپه کمتر 
دارند و اگر چنین بازیکنی در میدان نباشد، می توانند 
از پس از هــر رقیبی بر بیایند و هلنــد با کومان هم 

ممکن است مدعی جدی قهرمانی نام بگیرد. 

پورعلی گنجی ماندنی است
مرتضی پورعلی گنجی کــه در فصل اخیر به دلیل پارگی 
رباط صلیبی، بخش مهمی از فصل را از دســت داد، حالا 
مهیای بازگشت به فهرســت سرخ پوشان پایتخت است 
و در حالی که او نســبت به شــرایط مالی باشــگاه گلایه 
کرده بود، بعد از رایزنی های انجام شده، نسبت به تمدید 
قراردادش چراغ ســبز نشــان داد و حالا گفته می شود   
قرارداد همکاری پورعلی گنجی با پرســپولیس به مدت 
یک فصل دیگر تمدید شــده اســت. البته که قرار است 
بعد از پایان دوره محرومیت رضا درویش، رســماً فعالیت 
نقل وانتقالاتی سرخ پوشان کلید بخورد و احتمالًا از مرتضی 
پورعلی گنجی به عنوان اولین بازیکن تمدیدی سرخ پوشان 
رونمایی خواهد شد. نکته مهم درباره او این است که قبلا 
هم یک بار در تیم سابق چینی اش رباط صلیبی پاره کرده   
و تکرار این اتفاق در پرسپولیس، شک و تردیدها را درباره 
آینده او افزایش داده است و واقعا مشخص نیست که او در 
فصل آینده می تواند با آمادگی کامل برای پرسپولیس به 

میدان برود یا نه.

امیری در یک قدمی تمدید قرارداد
وحید امیــری از جمله بازیکنانی بود کــه در فصل اخیر، 
بیشــتر در قامت یار جانشــین وارد ترکیب پرسپولیس 
می شد اما تاثیرگذاری چشــمگیری بر روند نتیجه گیری 
سرخ پوشان داشت. همین مســئله باعث شد تا برخلاف 
گمانه زنی ها درباره احتمال جدایی امیری از پرسپولیس 
و پیوســتن او به خیبر خرم آباد، مدیران باشگاه پرطرفدار 
پایتخت به دنبال تمدید قرارداد او باشند و بعد از مذاکرات 
انجام شده، طرفین نسبت به ادامه همکاری رضایت خود 
را اعلام کردند و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد، تمدید قرارداد 
این بازیکن 36 ساله هم طی روزهای آتی اعلام خواهد شد؛ 
هر چند   هنوز امیری قراردادی با پرسپولیس امضا نکرده 
اما با توجه به عدم وجود مانعی برای امضای قرارداد، ماندن 
او در جمع سرخ پوشان پایتخت بسیار محتمل است. البته 
سن و سال بالای او می تواند تمدید قراردادش با پرسپولیس 
را تحت تاثیر قرار دهد. به خصوص اینکه فصل گذشته با 
چند مصدومیت، بازی های زیادی را در پرسپولیس از دست 

داد و ممکن است این اتفاق در فصل آینده هم رخ بدهد.

مذاکرات مثبت سرخ ها با اسماعیلی فر
دانیال اســماعیلی فر از جمله بازیکنانی بــود که در دور 
نخست مذاکرات خود با مدیران باشگاه پرسپولیس با آنها 
به توافق نرســیده بود. در حالی که گفته می شد قرار است 
اسماعیلی فر هم مسیری مشابه علیرضا بیرانوند را در پیش 
گیرد و احتمال جدایی او از جمع سرخ پوشــان پایتخت 
و البته پیوســتن به تراکتور تبریز وجود دارد، شرایط در 
مقطع کنونی تغییر کرده اســت. گفته می شــود   تاکید 
اسماعیلی فر بر تسویه تمامی مطالبات قبلی او است و در 
صورتی که این اتفاق رخ بدهد، با توجه به مذاکرات انجام 
شده، احتمالًا قرارداد این مدافع راست تمدید خواهد شد 
و در غیر این صورت، احتمال جدایی دانیال اسماعیلی فر 
از جمع بازیکنان پرســپولیس وجود دارد. در مورد او یک 
شایعه عجیب هم به گوش می رسد. گفته می شود او یکی از 
شروط تمدیدش را ماندن بیرانوند در پرسپولیس و تمدید 
قرارداد باشگاه با او اعلام کرده   که شرط عجیبی است اما 
بازنگشتن رامین رضائیان، احتمال تمدید قرارداد دانیال 

را افزایش داده است.

آینده مبهم ترابی در پرسپولیس
مدیران باشگاه پرسپولیس در روزهای اخیر سعی داشته اند 
تا مســیر مذاکرات با مهدی ترابی به سمت وسوی مثبتی 
پیش ببرند اما فعلًا عدم توافق مالی ترابی با سرخ پوشــان 
پایتخت باعث شــده تا این ستاره کلیدی و خوش تکنیک 
دور از فهرست پرسپولیس برای فصل آتی باشد. هر چند   
تلاش پرسپولیسی ها برای جلب رضایت مهدی ترابی ادامه 
دارد اما گفته می شــود با توجه به رقم درخواستی ترابی، 
احتمال عــدم توافق طرفین وجــود دارد و در این صورت 
بعد از علیرضــا بیرانوند، مهدی ترابی به دومین ســتاره 
سرشناس سرخ پوشان پایتخت تبدیل خواهد شد که در 
بازار نقل وانتقالات تابستانه این تیم را ترک می کند! دیروز 
شایعه شد که او در دورترین نقطه از تمدید با پرسپولیس 
ایســتاده اســت و حتی با تراکتور به توافق کلی رسیده 
است. هرچند باشگاه سپاهان هم با مصاحبه های عجیب 
مدیرعامل جدیدش نشان داده که به شدت به دنبال جذب 
اوست. در هر صورت به نظر می رسد احتمال جدایی ترابی 

از پرسپولیس بیش از 3 نفر دیگر است.

احتیاط؛ ساخت ایران
هواداران استقلال این روزها در حال  مقایسه هستند. مقایسه 

تیم شان تحت هدایت 3 مربی مختلف! ساپینتو، مجیدی و نکونام. 
در سه فصل اخیر، استقلال با سرمربی های مختلف فوتبال متنوعی 
را تجربه کرد. استقلال از تیم کم ریسک فرهاد مجیدی، به فوتبال 
تهاجمی سا پینتو رسید و در فصل گذشته با نکونام دوباره احتیاط 

در دستور کار قرار گرفت. فوتبال های متنوعی که تماشاگران یا تیم 
مدیریتی باید تصمیم بگیرند کدام نسخه را برای آبی ها بپیچند. آیا 

ترجیح می دهند مانند مجیدی و نکونام، با فوتبالی محتاط  تر به جام 
نزدیک شوند یا مثل سا پینتو، بی توجه به قهرمانی، در طول فصل با 

فوتبالی پرشور لذت ببرند.
بیش از نیمی از قهرمانی های تاریخ لیگ برتر، به تیمی رسیده که 

بهترین خط دفاع آن فصل را داشت. استقلال هم از این فرمول 
مستثنا نیست. این تیم فقط در فصل هایی قهرمان شده که بهترین 
خط دفاع )کمترین گل خورده( را در لیگ داشت. نکونام هم برای 
به دست آوردن جام با استقلال، همین مسیر را پیش گرفت. تیم 
نکونام علاوه بر سا پینتو، حتی از تیم فرهاد مجیدی که با بهترین 
خط دفاع قهرمان شده بود هم در دفاع سخت گیرتر بود. استقلالِ 
مجیدی کمتر از نکونام گل خورده بود، اما موقعیت بیشتری داده 

بود و شوت بیشتری هم به سمت دروازه اش زده شده بود. استقلال 
در لیگ بیست ویکم، قلدرتر از دو فصل اخیر بود؛ این را مقایسه آمار 

نبردهای هوایی و زمینی نشان می دهد.
در این سه فصل، رویکرد سا پینتو با دو سرمربی ایرانی استقلال کاملا 

متفاوت بود. تیم سا پینتو با اینکه از هر دو مربی، فاصله بیشتری با 
جام قهرمانی داشت اما در ارائه فوتبال تهاجمی، پیشرو بود. تیم او 
در طول فصل، حدودا به اندازه زدن 13 گل، بیشتر از تیم مجیدی 
و نکونام موقعیت ساخت. تیم سا پینتو با ارائه فوتبالی مالکانه، 60 
شوت بیشتر از فصل فرهاد و 75 شوت بیشتر از این فصل زده بود. 
در شوت در چارچوب هم آمار دو سرمربی ایرانی نزدیک به هم و 

سا پینتو با فاصله از آنها قرار دارد. آمار، فلسفه مربیگری هر کدام را 
نمایان می کند. حالا آبی ها باید تصمیم بگیرند، فصلی محتاط   تر 

مثل سال مجیدی و نکونام را ترجیح می دهند که در نهایت به جام 
قهرمانی نزدیک شوند، یا تیمی مثل سا پینتو، پرهیجان و غیرقابل 

پیش بینی. فعلا که در فضای مجازی اوضاع بر وفق مراد نکونام 
نیست و هواداران استقلال با ترند کردن هشتگ اخراج نکونام، 

خواهان حضور یک سرمربی خارجی روی نیمکت تیم شان شده اند، 
هرچند انتشار تصویری از مالک هلدینگ خلیج فارس در کنار 
نکونام نشان داده که او احتمالا فصل بعد هم سرمربی استقلال 

خواهد بود.
منبع: فوتبال 360
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وقتی VAR قهرمان جام حذفی را تعیین کرد
فینال جام حذفی را دیدید؟ دیدید که در صحنه منجر به اعلام پنالتی به سود سپاهان، سیستم VAR چه تاثیری 
گذاشت؟ اگر در این بازی از VAR استفاده نمی شد، آن پنالتی هم اعلام نمی شد و بازی با نتیجه یک بر صفر به 
سود سپاهان ادامه پیدا می کرد و چه بسا در ادامه مس رفسنجان به دلیل دریافت تنها یک گل امید بیشتری برای 
جبران پیدا می کرد و تلاش بیشتری می کرد و در نهایت نتیجه بازی و حتی قهرمان جام حذفی هم تغییر می کرد! 
همه اینها را گفتیم تا یک بار دیگر به این نتیجه برسیم که نبود VAR در لیگ برتر چه تاثیر بدی در نتایج بعضی از 
بازی ها و در نهایت سرنوشت قهرمان داشت! فقط به بازی های هفته آخر توجه کنید. جایی که استقلال درخواست 
داده بود دو بازی مهم هفته آخر با استفاده از VAR برگزار شود اما دوستان در فدراسیون این درخواست را قبول 
نکردند. اگر بازی پرسپولیس و مس رفسنجان VAR داشــت، قطعا گل آفساید گولسیانی مردود اعلام می شد و 
اگر در چند دقیقه باقی مانده گلی به ثمر نمی رسید، به جای پرســپولیس، این استقلال بود که قهرمان می شد! 
البته استقلال هم در چند بازی از داوری و نبود VAR سود کرد و ما این مثال را فقط به خاطر اینکه آخرین اشتباه 
داوری فصل بود و به شدت هم جنجالی شد، ذکر کردیم! این مطلب را هم نوشتیم برای اینکه دوباره تاکید کنیم 
که از فصل آینده باید در بازی های لیگ برتر از VAR استفاده شود و دیگر هیچ عذر و بهانه ای از سوی فدراسیون 

و باشگاه ها پذیرفتنی نیست.

آقای رشیدپور! از ورزشگاه آزادی چه خبر؟
چند روز قبل از بازی پرسپولیس و النصر عربستان در فصل گذشته لیگ قهرمانان آسیا بود که وضعیت عجیب چمن 
ورزشگاه آزادی سوژه باشگاه های رقیب شد. این اتفاق باعث شد تا به رگ غیرت رضا رشیدپور بربخورد و در یک استوری 
بنویسد: »بیچارگان تازه به دوران رسیده  اجاره ای بدانند که همین استادیوم کهنه، زمانی رویای آنها بود. البته تا زمانی 
که تشریف تان را بیاورید به بهترین نحو هم بازسازی شده.« از آن روزها نزدیک به 9 ماه می گذرد اما وضعیت ورزشگاه 
آزادی اسفبارتر از قبل اســت. البته چمنش ظاهرا مشکلی ندارد اما ســکوهایی که قرار بود تعمیر و بازسازی شوند، 
همچنان مشکل دارند و پس از گذشت حدود دو سال از شروع بازسازی، همچنان قابل استفاده نیستند. نکته اسفبارتر 
اینکه مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال اعلام کرده ورزشگاه آزادی به هفته های ابتدایی لیگ برتر نخواهد رسید 
و بازی های خانگی چند هفته اول استقلال و پرسپولیس، در ورزشگاه تختی تهران برگزار خواهد شد. با این اوصاف، 
احتمالا در بازی های خانگی چند هفته اول این دو تیم خبری از VAR هم نخواهد بود! البته چشم مان آب نمی خورد 
که در آزادی یا ورزشگاه های دیگر هم استفاده از VAR تا آن زمان امکان پذیر شده باشد. خلاصه دوستان نمی گذارند 
یک هفته سورپرایز بمانیم و هر چند روز یک بار جلوه ای از مدیریت شان را در فوتبال به ما نشان می دهند. تازه یادمان 
نرفته که قبل از VAR، این دوربین های چهره زن هستند که در اولویت فدراسیون فوتبال قرار دارند و VAR اگر نشد 
هم نشد! مثل همه این چند سال! ما هم منتظر می مانیم آقای رشیدپور غیرتی شوند و به این خبر واکنش نشان بدهند.

 نگرانی
 برای خروس ها

فرانسه و هلند 
اولین بازی بدون 

گل رقابت های جام 
ملت های اروپا 2024 را 

رقم زدند

سایه  روشن آینده 
ستاره های پرسپولیس

 مدیران باشگاه پرسپولیس برای ادامه همکاری با 4 ستاره خود
 در حال رایزنی هستند

چالهان اوغلو راهی بایرن مونیخ می شود؟
باشگاه بایرن مونیخ نظرش را معطوف به جذب هاکان چالهان اوغلو از اینتر 
کرده اســت. بایرن مونیخ برای جذب پالینیا هنوز نتوانسته است با فولام 
به توافق برسد، این در حالی است که پیشنهادی 45 میلیون یورویی که 
شامل پاداش ها هم می شود، به این باشــگاه انگلیسی ارائه داده   اما فولام 
برای فروش هافبک پرتغالی اش رقم بیشتری می خواهد. نشریه »بیلد« خبر 
داده است؛ مدیران باشگاه بایرن مونیخ حالا هاکان چالهان اوغلو را به عنوان 
گزینه ای برای تقویــت خط میانی تیم تحت  هدایت ونســان کمپانی در 
صورت ناکامی در جذب پالینیا در نظر گرفته اند. روزنامه ایتالیایی »گاتزتا 
دلو اسپورت« ایتالیا هم دراین  باره خبر داد؛ بایرنی ها هم از طریق باشگاه 
اینتر و هم از طریق مدیر برنامه های چالهان اوغلو وضعیت این بازیکن را در 
بازار نقل وانتقالات جویا شده اند.  این باشگاه هنوز پیشنهادی رسمی ارائه 
نداده اما به طور جدی نسبت به جذب هاکان ابراز علاقه کرده است، اینتر 
اما موضع کاملًا مشخصی دارد و آن این است که هافبکش فروشی نیست! 
هاکان چالهان اوغلوی 30ساله که تا ســال 2027 با اینتر قرارداد دارد و 
فصل گذشته به اینتر برای فتح اسکودتو کمک کرد، در گفت وگو با شبکه 
تلویزیونی »TRT« ترکیه، ضمن تأیید خبر علاقه مندی باشــگاه بایرن 

گفت: مذاکرات ما با بایرن مونیخ ادامه دارد.

به جز 6 بازیکن، همه بارسلونا برای فروش
طبق گزارش روزنامه اســپورت، تنها 6 بازیکن هستند که بارسا علی رغم 
دریافت پیشــنهادهای خوب، آنها را نمی فروشــد: پائو کوبارسی، لامین 
یامال، پدری، گاوی، فرمین و مارک آندره تراشــتگن. در این بین به غیر 
از پدری و تراشــتگن، 4 بازیکن دیگر محصول آکادمی لاماسیا هستند و 
میانگین سنی 18 سال دارند. برای بقیه بازیکنان با توجه به مشکل فرپلی 
مالی بارسا اگر پیشنهاد خوبی برسد، می توانند باشگاه را ترک   کنند. بارسا 
می خواهد تیمش را تقویت کند و در این بین تنها 6 بازیکن غیر قابل انتقال 
هستند. اسپورت همچنین نوشته است که الکس بالده، رونالد آرائوخو و 
فرانکی دی یونگ، می توانند با یک پیشنهاد خوب باشگاه را ترک کنند و 
در واقع باشگاه بی میل نیست که هر چه زودتر برای آنها یک پیشنهاد مالی 

خوب برسد.

زنگ خطر در جزیره: انگلیس نگران بلینگام
جود بلینگام قهرمان و ستاره اول پیروزی انگلیس در بازی اول یورو برابر 
صربستان بود  اما ستاره خط میانی سه شــیرها عملکردی ضعیف مقابل 
دانمارکی ها داشت تا زنگ خطر در جزیره به صدا در بیاید. در نهایت جود 
بلینگام همچنان سوژه اصلی رسانه های انگلیســی است. پس از تساوی 
ناامید کننده یک-یک مقابل دانمارک و عملکــرد ضعیف تیم انگلیس، 
ســتاره خط میانی، هم تیمی هایش را به سمت هواداران انگلیسی برد که 
همچنان تشویق می کردند. حداقل کسانی که بلافاصله پس از سوت پایان 
ورزشگاه فرانکفورت را دسته جمعی ترک نکردند، توانستند ببینند که جود 
چطور تیم را به سمت سکوها برد. »شلخته«، توصیف گاردین از عملکرد 
بلینگام برابر دانمارک بود. او اغلب توپ را از دست می داد )17 بار(، زمان 
زیادی صرف ریکاوری توپ می کرد و به اندازه کافی پرانرژی نبود. به طور 
خلاصه: »یک زنگ بیدارباش.« بازی بلینگام زنگ خطر را در جزیره به صدا 
در آورده است. به هر حال، او را به حق یکی از بزرگ ترین امیدها می دانند. 
58 سال پس از قهرمانی جام جهانی، تنها عنوان مهم تا به امروز سه شیرها، 
بلینگام قرار اســت فوتبال را به خانه برگرداند اما انگار بار زیادی بر دوش 

کسی است که تنها 20 سال دارد.

 پیشنهاد جذاب یووه به یونایتد: معاوضه 
دو ستاره

یوونتوس قصد دارد پیشــنهادی را برای معاوضه فدریکو کیه زا با میسون 
گرینوود به منچستریونایتد ارائه کند. کیه زا یکی از بازیکنان خوب و محبوب 
یوونتوس اســت اما جدایی مکس آلگری و حضور تیاگو موتا روی نیمکت 
این تیم باعث شده است که او با شرایط ســختی روبرو شود، چون جایی 
در برنامه های این مربی ندارد و احتمالا در همیــن پنجره نقل و انتقالات 
تابستانی از این باشگاه جدا خواهد شد. قرارداد او با یوونتوس در تابستان 
سال آینده به اتمام خواهد رســید و به همین دلیل این باشگاه مایل است 
که او را در چند ماه پیش رو به فروش برساند تا مانع از جدایی اش به صورت 
رایگان شود و حالا به نظر می رسد   یووه قصد دارد از او برای جذب بازیکنی 
که مدت هاســت زیر نظر دارد اســتفاده کند. ناپولی، رم و بایرن مونیخ از 
علاقه مندان به جذب این ستاره ایتالیایی هســتند اما گاتزتا دلو اسپورت 
خبر داده اســت که یووه قصد دارد به منچستریونایتد پیشنهاد معاوضه او 
با گرینوود را بدهد. آنها به این شــکل می توانند بدون پرداخت مبلغ قابل 
توجه 40 تا 50 میلیون یورویی این بازیکن انگلیسی را به خدمت بگیرند. 

 اطلاعیه باشگاه پرسپولیس درباره
 انتخاب سرمربی

رسانه رسمی باشگاه پرسپولیس نوشــت: همان طور که پیشتر اعلام شد، 
باشگاه پرســپولیس در راستای بســتن تیمی قدرتمند برای فصل آینده 
لیگ و همچنین حضوری شایســته در لیگ نخبگان آسیا، با آرامش و به 
دور از هر گونه هیاهو فعالیت می کند. بر این اساس؛ به اطلاع هواداران عزیز 
می رساند که در روزهای اخیر بعضی واســطه ها به نحو مشخصی با  انجام 
بازی  رسانه ای با نام های مختلف اعم از بازیکن و مربی سعی در شلوغ کردن 
فضای نقل و انتقالاتی و سود بردن از این فضا دارند  . در شرایطی که مدیران 
باشگاه همواره در سکوت کار خود را پیش برده اند تا بهترین اتفاقات برای 
پرسپولیس رقم بخورد و هواداران نیز راضی باشند. باشگاه پرسپولیس پس 
از جدایی اوسمار ویرا، مذاکرات خوبی با چند گزینه داشته و صحبت با این 
مربیان به طور همزمان انجام می شــود تا در نهایت بهترین گزینه انتخاب 
و اعلام شود. مجددا تاکید می شود که هواداران عزیز و رسانه های محترم 
اسیر مطرح کردن هدفمند اسامی مختلف نشوند و تنها از طریق رسانه های 

رسمی باشگاه اخبار نقل و انتقالاتی را دنبال کنند.

بیرانوند از گروه واتساپی پرسپولیس لفت داد
بازیکنان پرسپولیس برای هماهنگی زمان تمرین و سایر موارد یک گروه 
واتساپی با حضور برخی از مسئولان تیم و باشگاه دارند که اتفاقات داخل 
آن کمتر رسانه ای می شود. اما حالا جدایی علیرضا بیرانوند از پرسپولیس 
با یک اقدام جدید در واتساپ همراه شده تا توجهات را به این گروه مجازی 
جلب کند. بیرانوند بعد از فســخ یکطرفه قرارداد و در حالی که شــایعات 
حاکی از آن پالس مثبت او برای بازگشت حکایت داشت، از گروه واتساپ 
لفت داد تا نشان دهد برای جدایی از پرســپولیس به جمع بندی رسیده 
است. البته بیرانوند انتظار واکنش منفی از ســوی هواداران پرسپولیس 
را نداشــت اما به هر حال به نظر می رســد او هم تمایلی به بازگشــت به 
پرسپولیس ندارد. جالب اینکه بعد از فســخ بیرانوند، پرسپولیس حالا در 
جســت وجو برای جذب یک دروازه بان نامی قرار دارد و باشگاه نیز هیچ 
علاقه ای به بازگشت بیرانوند نشان نداده است. البته رضا درویش معتقد 
اســت که تصمیم گیر نهایی در مورد بیرانوند، هیات مدیره باشگاه است 
چرا که او بر اساس مصوبه هیات مدیره به سراغ جذب گلر جدید و شکایت 

از بیرو رفته است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

رضا درویش، مدیرعامل پرســپولیس، یک روز تا پایان دوره محرومیت 20 روزه خود از 
سوی کمیته اخلاق فاصله دارد و در صورتی که حکمی متعاقب آن صادر نشود،   می تواند 
از پنجم تیرماه فعالیت رسمی خود را در قامت مدیرعامل پرسپولیس دنبال کند؛ آن هم 
در حالی که سرخ پوشان پایتخت فعالیت خود در بازار نقل وانتقالات زمستانه را به صورت 
چراغ  خاموش آغاز کرده اند و در وهله اول، اولویت پرسپولیســی ها استخدام سرمربی 

جدید است.
یان فنت شیپ، مارکوس پاکتا، والتر ماتزاری و آندره آ استراماچونی، جدی ترین اسامی 
مطرح شده برای هدایت پرسپولیس هســتند که احتمالًا یکی از این 4 گزینه هدایت 
سرخ پوشان را برعهده خواهد رفت. به تشخیص کمیته فنی باشگاه پرسپولیس، مذاکرات 
برای تمدید قرارداد مهره های کلیدی این تیم هم آغاز شده و در روزهای اخیر که درویش 
از فعالیت فوتبالی منع بوده، حسین بادامکی در نقش معاون ورزشی باشگاه پرسپولیس، 
مذاکرات را پیش برده و رایزنی های لازم را با 4 مهره کلیدی سرخ پوشان انجام داده است.



   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 
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فاطمه شیخ علیزاده| صبح روز شنبه، 
دوم تیرماه امســال اهالی یک ســاختمان 
مســکونی واقع در خیابــان کارگر جنوبی 
وقوع درگیــری خونین در خانــه یکی از 
همســایه های خود را به مرکز فوریت های 

پلیس 110 اطلاع دادند.
با اعلام این خبر، مامــوران کلانتری برای 
رســیدگی به موضوع در محل وقوع حادثه 
حاضر شدند. این در حالی بود که همسایه ها 
با مشــاهده پیکر غرق در خون، زن و مرد 
جوان در یکی از واحدهای مسکونی، برای 
کمک به آنهــا، اورژانس را هــم خبر کرده 
بودند اما هر دو نفر جان خود را از دست داده 

بودند و کار از کار گذشته بود.
با تایید خبر فوت هر دو نفر، رســیدگی به 
موضوع، وارد فاز جنایی شد و به این ترتیب، 
تیم جنایی به همراه بازپرس کشــیک قتل 
پایتخت، کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران و تیم تشخیص هویت پلیس آگاهی 
برای رســیدگی به موضوع در محل وقوع 
جنایت حاضر شده و تحقیقات جنایی برای 

رازگشایی از ماجرا کلید خورد.
بررسی های تیم تشخیص هویت حکایت از 
آن داشت که مرد جوان با اصابت 14ضربه 
چاقو و همســرش با اصابت 3ضربه چاقو به 
قتل رسیده اند. در حالی که اجساد قربانیان 
با دســتور بازپــرس جنایی به ســردخانه 
پزشکی قانونی منتقل مي شد، تلاش برای 
تکمیل تحقیقات و رازگشایی از ماجرا ادامه 

پیدا کرد.

   قتل مقابل چشم کودک خردسال
در اولیــن بررســی ها، فرزند خردســال 
مقتولین که دو و نیم سال بیشتر ندارد،  در 
کنار جسد مادرش در حالی مشاهده شد که 

آغوش خونین مادرش، لباس های او را نیز 
غرق خون کرده بود.

همین موضوع نشــان می داد که در زمان 
وقوع جنایــت، کودک خردســال در کنار 
مادرش و شــاهد قتل بوده است. همچنین 
این کودک به شدت وحشت زده بود و گریه 

امانش را بریده بود.
اولین افرادی که هــدف تحقیقات جنایی 
قرار گرفتند، همسایه هایی بودند که متوجه 
وقوع جنایت شده بودند. یکی از آنها گفت: 
»اول صبح بود که از خانه مقتولین، ســر و 
صدای دعوا شنیدم. طولی نکشید که صدای 
درگیری بالا رفــت و وقتی از خانه ام بیرون 
آمدم و سمت واحد همســایه مان رفتم تا 
ببینم چه اتفاقی افتاده اســت، همان موقع 
دیدم که در خانه همســایه نیمه باز است و 
صدای جیغ وگریه کودک خردسال شنیده 
می شد. چند همسایه دیگر هم سر رسیدند 
که با هم داخل خانه را نگاه کردیم و با پیکر 
غرق در خون زن و شــوهر جــوان مواجه 
شدیم. خیلی سریع اورژانس را خبر کردیم و 
امید داشتیم که هنوز بشود برای نجات جان 
این زوج جوان کاری کرد اما دیگر هر دو نفر 

فوت کرده بودند.«

   رد پای همسایه در دو فقره قتل عمد
در حالی که تحقیقات از همســایه ها ادامه 
داشت، چند نفر از همسایه ها اظهار داشتند 
که مرد جوان از مدتــی قبل با یکی دیگر از 
همسایه ها، اختلافات و درگیری های زیادی 
داشته اســت که در لحظه کشف اجساد، او 

غیبش زده بود.
یکی دیگــر از همســایه ها در مــورد این 
اختلافات به مامــوران گفت: »مدتی قبل، 
مــرد جوانی کــه در طبقه پاییــن مقتول 

زندگی می کرد، وارد این ســاختمان شــد 
اما از همان ابتدا، با مقتول اختلاف داشت. 
آن ها چندبار در ساختمان با هم دعوا کرده 
بودند و صدایشــان بالا رفته بــود که بقیه 
همســایه ها هم متوجه درگیری شان شده 
بودند. حــالا هم بعد از اینکه زن و شــوهر 
جوان به قتل رســیدند از همســایه طبقه 
پایین خبری نیست.« با توجه به تحقیقات 
ابتدایی، نوک پیکان اتهام به سمت همسایه 
فراری چرخید و تلاش برای یافتن ردی از 
او آغاز شد. کارآگاهان پلیس آگاهی تهران، 
رصد اطلاعاتی در مورد همسایه را آغاز کرده 
و متوجه شدند که او هنوز در همان حوالی 
محل وقوع قتل پرسه می زند. به این ترتیب، 
رد او را در نزدیکی محل وقوع جنایت یافته 
و متهم را در حالی که ساعتی از قتل نگذشته 

بود، شناسایی و دستگیر کردند.
در ادامه این گزارش گفت وگوی خبرنگار ما 

با متهم پرونده را بخوانید.

   گفت وگو با متهم:
 چه مدت بود همســایه مقتولین 

بودی؟
کمتر از یک ســال قبل بود که این خانه را 

اجاره کردم و با آن ها همسایه شدم.
 اختلافات تو بــا آن ها از چه زمانی 

شروع شد؟
من بــا زن جوان اختلافی نداشــتم ولی از 
همان اوایل کــه به این خانه آمــده بودم، 

چندبار با شوهرش درگیر شدم.
 علت این درگیری ها چه بود؟

به خاطــر مســائل مختلــف مربــوط به 
ساختمان؛ مثل محاســبه پول آب و برق و 

رفت وآمدها و نظافت و این طور چیزها.
 سعی نکردید این مشکلات را حل 

کنید؟
جروبحث ها بین ما این قدر بالا گرفته بود که 
کار به شکایت هم رسید و حتی در دادسرای 
محل خودمان پرونده قضایی هم تشــکیل 

شد و در حال رسیدگی بود.
 از روز حادثه بگو.

آن روز صبح زود دوبــاره به خاطر اختلاف 
حساب در مورد شارژحساب می خواستم با 
مقتول صحبت کنم که مقابل در آپارتمانش 
رفتم اما باز هم، بحث بیــن ما بالا گرفت و 
هردوی ما عصبانی شدیم. به همین خاطر، 
چاقویی از خانه ام برداشــتم و دوباره مقابل 
خانه اش رفتــم. همان موقــع، از خانه اش 
بیرون آمد و بــا هم درگیر شــدیم که در 
جریان درگیری، من به او چند ضربه چاقو 

زدم.
 گفتی با همسرش مشکلی نداشتی، 

پس چرا او را کشتی؟
وقتی با مرد جوان درگیر بودم، همسرش در 
حالی که بچه بغل داشت، چاقویی برداشت 
و برای نجات جان شــوهرش به سمت من 
آمد. من هم برای اینکــه جلوی حمله او را 
بگیرم با چاقویی که در دست داشتم، چند 

ضربه به او زدم.
بنا بر این گــزارش، پس از پایان بررســی 
صحنه جرم و اخذ اظهــارات تکان دهنده 
متهم، کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 
ماموریــت یافتند تا بــا اقدامــات فنی و 
اطلاعاتی، تحقیقات خود را در رابطه با این 

پرونده ادامه دهند.
همچنیــن بــا دســتور قضایــی و جهت 
روشن شدن زوایای پنهان پرونده، متهم در 
اختیار کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 

تهران بزرگ قرار گرفت.

 قتل زن و شوهر جوان 
مقابل چشم کودک خردسال

مرد جوان در جریان درگیری با همسایه خود، زوج جوان را با ضربات متعدد چاقو 
از پای درآورد

محاکمه دوباره مامور پلیس به اتهام شلیک 
خونین به متهم فراری

با شکسته شــدن حکم  قتل شــبه عمد مامور پلیس که در جریان 
بازداشت یک متهم به او شلیک کرده و مرگش را رقم زده بود، مامور 

خطاکاربرای دومین بار از خود دفاع کرد.

   جزئیات ماجرا
اوایل زمستان سال ۹۹ ماموران پلیس در یکی از خیابان های منطقه 
نعمت آباد به راننده یک دستگاه پراید که در حاشیه خیابان متوقف 
شده بود مشکوک شدند و خواستند تا به بررسی خودرو بپردازند. اما 
راننده درست زمانی که به او دستور ایست دادند و به محض روبه رو 

شدن با ماموران، سوار خودرو شد تا بگریزد. 
 استعلام پلاک خودرو نشان می داد سرقتی است.همین کافی بود که 
ماموران پلیس مصرانه در صدد تعقیب متهم برآیند و به این ترتیب 

عملیات تعقیب و گریز متهم آغاز شد.
در همین حال راننده برای اینکه فــرار کند دنده عقب حرکت کرد 
و به ماشــین پلیس کوبید .در این میان یکی از ماموران به نام جواد 
به متهم ایست داد. اما متهم 35 ساله به نام کامبیز سعی داشت هر 

طور شده فرار کند .
 به این ترتیب مأمور پلیس  ســه تیر هوایی شــلیک کرد و سپس 
لاستیک خودرو را نشانه رفت. اما یکی از تیرها در قلب کامبیز نشست 
و او  بلافاصله با آمبولانس به بیمارستان منتقل شده بود ولی ساعتی 

بعد به خاطر شدت خونریزی جان سپرد .

   محاکمه مامور پلیس
با مرگ کامبیز، اولیای دم از مامور پلیس شکایت کردند و رسیدگی 

به موضوع وارد فاز جنایی شد.
بازپرس کشیک قتل تحقیقات را برای رازگشایی از ماجرا آغاز کرد 
تا مشخص شود که مامور پلیس قانون به کارگیری سلاح را رعایت 

کرده است یا نه.
همچنین با دستور قضایی جسد به پزشــکی قانونی منتقل شد تا 
معاینات لازم روی جسد انجام شود و همچنین کارشناسان اسلحه 
برای بررســی چگونگی نحوه شــلیک موضوع را تحت مطالعه قرار 

دادند.
جواد به اتهام قتل عمدی در شــعبه دهم دادگاه کیفری یک استان 

تهران از خود دفاع کرد .
در ابتدای جلســه پدر و مادر قربانی  درخواســت قصاص را مطرح 

کردند .
ســپس مامور پلیس در جایگاه ویژه  ایســتاد و  به تشــریح ماجرا 

پرداخت.
او گفت:  من و همکارم در حال گشت زنی در منطقه نعمت آباد بودیم 
که به راننده ای که داخل خودرو پارک شــده نشسته بود مشکوک 

شدیم.
او در حال پیاده شدن از ماشــین بود و  ما می خواستیم ماشین او را 
بازرسی کنیم. اما کامبیز به محض دیدن ما، بلافاصله سوار ماشین 
شد تا فرار کند. او دنده عقب گرفت و عمدا به ماشین پلیس برخورد 
کرد و می خواست هر طور شده  بگریزد که  من به او ایست دادم وسه 

تیر هوایی شلیک کردم .اما او توجهی نکرد.
 من با به کارگیری قانون استفاده از سلاح ،لاستیک خودرو را نشانه 
رفتم اما چون خودرو کامبیز در  حرکت بود ناخواسته یکی از تیرها 
به دست او برخورد کرد و سپس در قفسه سینه اش نشست. من واقعاً 

قصد کشتن کامبیز را نداشتم و فقط می خواستم او را متوقف کنم.
متهم ادامه داد اســتعلام پلاک خودرو او نشــان داده بود ماشین 

سرقتی است و به همین خاطر به سمت ماشین شلیک کردم.
در پایان جلسه قضات وارد شور شدند و قتل را شبه عمد تشخیص 

داده و مامور پلیس را به پرداخت دیه محکوم کردند.
اما با اعتراض اولیای دم به این حکم پرونده در دیوان عالی کشــور 
تحت رســیدگی قرار گرفت و قضات عالی رتبه اعلام کردند چون 
گلوله به قلب قربانی برخورد کرده قتل شــبه عمد نیســت. به این 
ترتیب مامور پلیس بار دیگر در شعبه دهم دادگاه کیفری یک استان 

تهران از خود دفاع کرد.

   دومین دادگاه
در ابتدای این  جلســه وکیل اولیای دم روبه روی قضات ایســتاد و 

درخواست قصاص را مطرح کرد.
 نوبت دفاع به جواد که رسید گفت: وکیلم از من دفاع می کند.

 ســپس وکیل متهم به دفاع پرداخت و گفت: اصابت گلوله به قلب 
غیر مستقیم صورت گرفته.گلوله پس از عبور از دست با قلب برخورد 
کرده است. از این رو درخواست دارم تا کارشناسان این موضوع را بار 

دیگر بررسی کنند. 
موکلم با به کارگیری قانون استفاده از سلاح دست به شلیک زده و 
اگر هم در این زمینه قصوری صورت گرفته تقاضا دارم این موضوع از 
سوی کارشناسان بررسی شود .چرا که مقتول از دستور پلیس تمرد 

کرده و قصد فرار داشته است .

   دفاع وکلا
سپس نماینده فراجا روبه روی قضات ایستاد و گفت: این پرونده برای 
بررسی به کمیسیون فراجا ارجاع نشده .به همین خاطر تقاضا دارم 

به کمیسیون ارجاع شود تا در آنجا بررسی شود. 
اما آنچه روشن است این است که مامور پلیس قصد داشته به دست 
متهم شــلیک کند و آگاهی علم و آگاهی نداشــته که ممکن است 
گلوله پس از برخورد با دســت مقتول و رد شدن از استخوان با قلب 

برخورد کند.
 در این میان وکیل اولیای دم برخاست و گفت :مامور پلیس بالاتنه 
قربانی را هدف قرار داده و با عدم رعایت به کارگیری قانون استفاده 

از سلاح دست به شلیک زده است .
کامبیز در موقعیتی قرار داشته که ســمت چپ و راست او خودرو 
متوقف شده بوده. پشت او نیز ماشین پلیس قرار داشته و  مقابلش 

یک خاکریز بوده . 
فیلم  دوربین مداربسته گواه این ماجراست که مقتول راه فرار نداشته. 
به همین خاطر با خودرو پلیس برخورد می کند و سپس می ایستد. و 
وقتی ماموران در خودرو کامبیز را گشودند او روی زمین افتاد که در 
فیلم مشخص است گلوله با قلب او  برخورد کرده است .از این رو برای 

مامور پلیس تقاضای صدور حکم قصاص را دارم.
 وکیل مامور پلیس نیز به عنوان آخرین دفــاع گفت :تقاضا دارم تا  
برای روشن شدن واقعیت پرونده بار دیگر از سوی کارشناسان اسلحه 

شناسی بررسی شود.
 در پایان جلسه قضات وارد شور شدند تا رای صادر کنند.

  دادگاه کیفری
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جهان بیش از هر زمان دیگری سراغ تولید و افزایش تسلیحات هسته ای رفته و این امر، خطر فزاینده ای است که جهان را تهدید می کند؛ جهانی که به خودی خود در 
حال دست و پا زدن در دریای مشکلات عدیده است. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

نگرانی آمریکا از استفاده پکن از 
تسلیحات هسته ای در برابر تایوان

در هفته  اخیر، مذاکرات نیمه رسمی بین آمریکا و چین 
برگزار شده است که در این مذاکرات هیات آمریکایی، 

نگرانی های خود را درباره احتمال استفاده حزب 
کمونیست چین از تسلیحات هسته ای در نبرد با تایوان 

مطرح کرده اند. رویترز به نقل از دو عضو هیات آمریکایی 
گزارش داده است که این مذاکرات سه ماه پیش برگزار 
شد و هیات چینی »اطمینان دادند« که پکن در صورت 

درگیری با تایپه، بدون استفاده از سلاح هسته ای »پیروز 
خواهد شد.« هیات آمریکایی در این جلسه گفتند که اگر 

پکن در درگیری با تایوان شکست بخورد، ممکن است 
به دنبال استفاده از سلاح هسته ای یا تهدید هسته ای 

باشد. به گفته دیوید سانتورو، برگزارکننده این مذاکرات، 
نمایندگان حزب کمونیست چین به نمایندگان آمریکا 

گفته اند که پکن علاقه ای به توازن هسته ای با آمریکا 
ندارد، چه برسد به اینکه به برتری هسته ای بر آمریکا 

نیز فکر کند و آمریکایی ها »اغراق« می کنند. براساس 
اطلاعات رویترز، این مذاکرات که به مذاکرات »مسیر دو« 

شناخته می شود، ترکیب اعضای آن متشکل از تعدادی 
از متخصصان و مقامات سابق هستند که از اقدامات 

دولت های خود، آگاه هستند و قدرت مذاکره از طرف 
دولت خود را دارند. مذاکرات دولت با دولت به مذاکرات 

»مسیر یک« موسوم است.
    ناتو در موقعیت آماده باش هسته ای

دبیرکل ناتو اعلام کرده است که ناتو در حال بررسی 
آماده باش سلاح های هسته ای و افزایش شفافیت درباره 

زرادخانه خود برای جلوگیری از تهدیدات احتمالی روسیه 
و چین است. به گفته استولتنبرگ، »شفافیت به انتقال این 
پیام مستقیم کمک می کند که البته ما یک اتحاد هسته ای 
هستیم. هدف ناتو، جهانی بدون تسلیحات هسته ای است، 

اما تا زمانی که سلاح های هسته ای وجود داشته باشد، ما 
یک اتحاد هسته ای باقی می مانیم؛ زیرا جهانی که روسیه، 

چین و کره شمالی در آن سلاح های هسته ای داشته باشند، 
یک جهان خطرناک تر است.« این اولین باری نیست که 
دبیرکل ناتو درباره توان هسته ای پکن هشدار می دهد. 
او در سفری که ژانویه سال ۲۰۲۳ به ژاپن داشت، اعلام 
کرد که چین به طور روزافزون روی موشک های دوربرد 
و سلاح های هسته ای خود سرمایه گذاری می کند، در 

حالی     که هیچ شفافیتی در مورد کنترل تسلیحات اتمی 
ارائه نمی کند. او افزود که اروپا نمی تواند آنچه را که در 

شرق آسیا اتفاق می افتد، نادیده بگیرد؛ زیرا امنیت جهانی 
به همدیگر مرتبط است. وال استریت ژورنال نیز در نوامبر 

سال گذشته به نقل از پنتاگون گزارش داد که رژیم 
کمونیستی چین تا ماه می سال گذشته ۵۰۰ کلاهک 

هسته ای فعال داشت و تا سال ۲۰۳۰ حدودا هزار کلاهک 
هسته ای را در اختیار خواهد داشت و تا ۲۰۳۵ به افزایش 
توان هسته ای خود ادامه خواهد داد. این روزنامه افزود که 

پکن در زمان کلینتون معاهده منع آزمایشات هسته ای 
را امضا کرد، اما پیشنهاد دولت ترامپ برای پیوستن به 

مذاکرات با آمریکا و روسیه درباره اعمال محدودیت های 
رسمی بر فعالیت های هسته ای را رد کرد. )اپوک تایمز(

یک سال پس از شورش واگنر؛ آیا کنترل 
پوتین بر حکومتش مستحکم تر شده است؟
زمانی که یوگنی پریگوژین، رئیس شبه نظامی روسیه، 

مزدوران واگنر خود را در یک شورش کوتاه مدت به سمت 
مسکو فرستاد، رئیس جمهور ولادیمیر پوتین ضعیف 
و آسیب پذیر به نظر می رسید. اما تنها یک سال پس از 

جدی ترین چالش داخلی او در تقریبا ربع قرن حضور در 
قدرت، جایگاه رهبر کرملین اکنون امن تر از همیشه به نظر 

می رسد. پریگوژین دو ماه پس از شورش در یک سانحه 
هوایی کشته شد که هنوز هم پرسش های بسیاری بر سر 
آن حادثه یا عملیات خرابکاری و عامدانه بودن آن حادثه 
باقی است. پس از آن، پوتین قانون جدیدی را به اجرا در 

آورد و بر اساس آن دیگر هیچ کس اجازه نخواهد داشت به 
چنین سطحی از خودمختاری دست یابد. نیکولای پتروف، 

یکی از اعضای اندیشکده چتم هاوس در این خصوص به 

خبرگزاری فرانسه می گوید: »تا زمان ظهور پریگوژین، ما 
هیچ موردی نداشتیم که فرمانده یک واحد نظامی بتواند 
همزمان منابع مالی، سیاسی و رسانه ای داشته باشد. این 

موقعیت منحصر به فردی است که او توانسته بود به دست 
بیاورد.« پوتین به پریگوژین اجازه داد که همه این اهرم ها 

را در اختیار داشته باشد، نه تنها به دلیل روابط نزدیک 
شخصی آنها، بلکه به این دلیل که او به نیروی انسانی واگنر 
برای حمله به اوکراین نیاز داشت. پتروف در ادامه می گوید: 

»این یک خطای پرهزینه بود و در نتیجه پوتین را وادار 
کرد که در تخصیص منابع، کنترل و وفاداری را در اولویت 
قرار دهد و او کنترل مستقیم و دائمی بر اکثر نیروهایش 
اعمال می کند.« بعد از کنار رفتن واگنر، پوتین تصمیم 

گرفت سرگئی شویگو وزیر دفاع را برکنار کند و چند تن 
از مقام های ارشد نظامی خود را هم به اتهام فساد دستگیر 
کرد. به گفته پتروف، پوتین اقتصاددان تکنوکرات، آندری 

بلوسوف را به جای یک مرد قدرتمند نظامی، به عنوان وزیر 
دفاع خود منصوب کرد. این تغییر در حالی رخ داد که یک 

سال پیش پوتین از فرماندهان نظامی خود در برابر اتهامات 
پریگوژین به فساد گسترده، ناتوانی استراتژیک و ناکام 

گذاشتن تهاجم اوکراین حمایت کرده بود. حالا هرچند 
پوتین آن تغییراتی که پریگوژین گفته بود اعمال کرده اما 

فرق آن این است که این تصمیمات را نه با فشار سیاسی 
که به دلیل ضرورت انجام داده است. نایجل گولد دیویس، 

کارشناس ارشد روسیه و اوراسیا در مؤسسه بین المللی 
مطالعات راهبردی در این رابطه می گوید: »این واقعیت که 
او می تواند این گام ها را بردارد و منافع شخصیت های ارشد 

نظامی را به چالش بکشد، نشان دهنده قدرت او است، نه 
ضعف او«. پوتین همچنین با پیروزی قاطع ۸۷ درصدی 

در انتخابات ریاست جمهوری مارس، بدون مخالف واقعی 
قدرت خود را به نمایش گذاشت. هرچند او تمام رقبای 

بالقوه را از حضور در انتخابات محروم کرد اما با این حال او 
تسلط خود بر جامعه و قدرت در روسیه را نشان داد. تنها 
رقیب سیاسی واقعی پوتین، الکسی ناوالنی، در ماه فوریه 

در زندانی در قطب شمال در حالی که محکومیت ۱۹ ساله 
خود را سپری می کرد درگذشت و قدرت پوتین بیش از 

پیش تقویت شد. )یورونیوز(

آمریکا فروش نرم افزارهای ضد ویروس 
کاسپرسکی را ممنوع کرد

بر اساس اعلام جینا ریموندو وزیر بازرگانی آمریکا شرکت 
»کاسپرسکی لب« که در مسکو مستقر است، به  دلیل 
حفاظت از امنیت ملی از این پس اجازه نخواهد داشت 

محصولات خود را در آمریکا بفروشد یا به روزرسانی های خود 
را در این کشور ارائه دهد. به گفته ریموندو، مسکو می تواند با 
استفاده از شرکت هایی نظیر کاسپرسکی، اطلاعات حساس 
موجود در رایانه ها در آمریکا را به سرقت ببرد یا بدافزارهایی 

را   روی رایانه ها نصب کند. شرکت کاسپرسکی با داشتن 
۳۰ نمایندگی در کشورهای مختلف جهان این اتهامات را 
رد کرده و تصریح کرده است که فعالیت های این شرکت، 

تهدیدی علیه امنیت آمریکا نیست. این شرکت پیش از این 
نیز تاکید کرده بود که ارتباطی با دولت روسیه ندارد و یک 

شرکت  خصوصی  است. به گفته کارشناسان، آنتی ویروس ها 
به  دلیل سطح بالای دسترسی شان به اطلاعات افراد 

می توانند به برخی از اطلاعات کلیدی دست پیدا کنند و 
این مسئله سبب نگرانی مقام های دولت آمریکا شده است. 
مقام های مسئول آمریکایی بر این باورند که آنتی ویروس 
کاسپرسکی قادر است در نصب بدافزارها   یا جلوگیری از 
نصب به روزرسانی های مهم دخیل باشد و از این طریق، 
آسیب پذیری رایانه ها را افزایش دهد. به گفته آن ها این 
موضوع به ویژه در رایانه های دولتی و رایانه های مرتبط 
با زیرساخت ها از اهمیت بیشتری برخوردار است. وزیر 

بازرگانی ایالات متحده در بخشی از سخنان خود همچنین 
دولت روسیه را متهم کرد که در استفاده از شرکت های 
خصوصی مانند کاسپرسکی، »سابقه قبلی و توانایی« 

دارد و محصولات شرکت هایی از این دست ممکن است 
به  عنوان سلاحی از سوی دولت روسیه علیه شهروندان 
آمریکایی استفاده شوند و داده های کاربران را به سرقت 

ببرند. شرکت کاسپرسکی مبنای تصمیم اخیر را سیاسی 
دانسته است. )دویچه وله(

جاییبرایزندگی...
رکوردشکنی موج مهاجرت ثروتمندان و فقرا در جهان

دنیای امروز، عصر رونق مهاجرت اســت. به هر جای جهان که 
می نگری، عده ای چمدان بسته و زندگی چند ده ساله خود را در 
آن جای داده اند و روانه فرودگاه ها می شوند و می روند که دیگر 
بازنگردند. عده ای دیگر نیز از شــهر و دیار خود رانده شده اند و 
دیگر ســهمی از خاکی که خون ناف شان روی آن ریخته شده 
بود، ندارند و مجبورند بار ســفر ببندند. در این بین، مهمانان 
ناخوانده ای به نام جنگ، گروه های افراطی، خفقان سیاســی، 
وضعیت وخیم اقتصادی و ... نیز میلیون ها میلیون از ساکنان 
جهان را بر آن داشته که ترک وطن کنند و نام شان در سیاهه 
مهاجران ثبت شود. البته در جهانی که در تمامی امور، تبعیض را 
سرلوحه و سرمشق خود قرار داده، مهاجر صفتی است که به افراد 
ثروتمندی که ترک وطن می کنند گفته می شود و آن عده ای که 
آه در بساط ندارند و از سر اجبار خاک خود را ترک می کنند نیز 
پناهجو نامیده می شوند و اینگونه، عده بزرگی از مسافران جهان 
به دو دسته متفاوت و دور از هم تقسیم می شوند. اما باید بگوییم 
که پناهجویان و مهاجران در یک نقطه مشترک با هم تلاقی پیدا 
می کنند؛ هر دو در تلاشــند به جایی بروند که در درجه اول از 

محل زندگی فعلی شان دور باشد، نه بهتر. 

   فرار به سبک میلیونرها
بر اساس گزارشــی جدید، پیش بینی می شــود  ۱۲۸ هزار 

میلیونر در سال ۲۰۲۴ کشور محل اقامت شان را عوض کنند  
که رقمی بی سابقه است. به گزارش بیزنس اینسایدر، داده های 
تازه ترین گزارش هنلی اند پارتنرز - شرکتی که به ثروتمندان 
مشاوره می دهد به کجا نقل مکان کنند تا از دارایی های شان 
محافظت کنند و آن را افزایش بدهند ــ نشــان می دهد که 
پیش بینی می شود امسال ۶۷۰۰ میلیونر به امارات متحده 
عربی نقل مکان کنند و آمریکا بــا جذب ۳۸۰۰ نفر دومین 
مقصد مهاجرت میلیونرهای جهان باشد. با وجود این، آمریکا 
همچنان بزرگ ترین جمعیت میلیونرها در جهان را داراست 
و پس از آن، چین در رتبه دوم قرار دارد. این گزارش سالانه 
حاکی از آن است که انتظار می رود تعداد بی سابقه ۱۲۸ هزار 
میلیونر، افرادی که بیش از یــک میلیون دلار دارایی نقدی 
دارند، در سال جاری مهاجرت کنند. این شرکت سال ۲۰۲۴ 
را »لحظه سرنوشت ساز در مهاجرت جهانی ثروت« نامیده 
است. محاســبه این شرکت بر اســاس داده های مهاجرت 
میلیونرها در شــش ماه اول ســال ۲۰۲۴ است که شرکت 
اطلاعات ثروت نیو ورلد ولث تهیه کــرده  و با نزدیک ترین 
عدد ۱۰۰ گرد شده است. بر اســاس این گزارش، چین در 
واقع در مسیر از دست دادن بیشــترین شمار میلیونرها در 
ســال ۲۰۲۴ قرار دارد  و پیش بینی می شود ۱۵ هزار و ۲۰۰ 
فرد دارای ارزش خالص بالا این کشور را ترک کنند. این رقم 

۱۰ درصد نسبت به سال گذشته افزایش داشته است که باز 
هم چین بیشترین رقم خروج میلیونرها را داشت.پیش بینی 
می شود   بریتانیا از نظر مهاجرت میلیونرها در سال ۲۰۲۴ در 
رتبه دوم قرار داشته باشد و احتمالا ۹۵۰۰ میلیونر این کشور 
را ترک می کنند. این دو برابر رقم ۴۲۰۰ میلیونری است که 
در سال گذشته بریتانیا را ترک کردند. بریتانیا، به ویژه لندن، 
شاهد تنزل شــدید جایگاهش به عنوان کانونی برای افراد 
فوق ثروتمند است. به گفته هانا وایت، مدیر اندیشکده موسسه 
دولت، تغییر سیاست هایی که افراد فوق ثروتمند را هدف قرار 
می دهد، عامل این وضعیت است. بر اساس این گزارش، امارات 
متحده عربی به لطف نبود مالیات بــر درآمد، اعطای ویزای 
طلایی و سبک زندگی لوکس، خود را به مغناطیس جذب 
ثروت جهان تبدیل کرده است. این سومین سال پیاپی است 
که امارات متحده عربی در صدر این فهرست قرار گرفته است. 
جذب و حفظ افراد دارای ارزش خالص بالا راهبردی مهم در 
روابط ژئوپلیتیکی است. دومینیک وولک، رئیس هنلی اند 
پارتنرز، گفت مهاجرت میلیونرها می تواند سرمایه و استعداد 
را به کشورهای میزبان تزریق کند و به  منزله »منبعی بدون 

بدهی برای دولت ها« باشد.

   پناهجویان بی پناه
شاید باورش کمی سخت باشد که از هر ۶۹ ساکن روی زمین 
در سال ۲۰۲۴، یک نفر لقب پناهجو را یدک بکشد و با یا بدون 
کوله باری مختصر از یک زندگی، خــودش را برای زندگی 
کمی راحت تر و آسوده تر به نقطه ای خارج از مرزهای وطنش 
رسانده باشد. در سال ۲۰۲۴، تعداد پناهجویان زمین از مرز 
تاریخی ۱۲۰ میلیون نفر عبور کرد و بیش از پیش نشان داد 
که یکی از بحران های مهم روزگار ما، بحران پناهجویان است. 
پناهجویان در سال ۲۰۲۴، جمعیتی به میزان   ۱/۵ درصد کل 
جمعیت جهان را دارند. جالب اســت بدانید ۶۸ میلیون نفر 
از این جمعیت ۱۲۰ میلیون نفری، از کشورهای خود رانده 
شده اند و حتی اگر بخواهند، امکان بازگشت به وطن شان را 
ندارند. ۴۳ میلیون نفر به دلایل  متعدد اقلیمی، اقتصادی یا 
سیاسی بار سفر بسته اند و باقیمانده این جمعیت را پناهجویان 

جنگ زده تشکیل می دهند.
اگر بنا بود پناهجویان را در یک مرز واحد جمع کنند و آن ها 
کنار هم یک کشور واحد را تشکیل دهند، امروز این کشور 
از منظر جمعیت در رتبه ســیزدهم پرجمعیت ترین کشور 

جهان قرار داشت. )الجزیره، ایندیپندنت و آسوشیتدپرس(

   شاخص

در گزارشــی از ســازمان همکاری و توســعه اقتصادی 
)OECD( آمده اســت که نرخ زاد و ولــد در برخی از 
ثروتمندترین کشــورهای جهان به شدت کاهش یافته   
و در ادامه نیز پایین تر خواهد آمد  اما نــرخ زاد و ولد در 
اســرائیل همچنان بالاترین میزان در میان کشورهای 
عضو این سازمان است. در مقاله ای که روز پنجشنبه ۲۱ 
ژوئن )۱ تیر ۱۴۰۳( منتشر شد، آمده است که بسیاری 
از کشورهای عضو سازمان همکاری و توسعه اقتصادی یا 
تصمیم گرفته اند دیرتر بچه دار شوند   یا هرگز نمی خواهند 
بچه دار  شوند. این گزارش در ادامه آورده است که »تعداد 
فزاینده ای از مردان و زنان جوان معنای زندگی خود را در 
جنبه هایی غیر از پدر و مادر شدن جست وجو می کنند.« 

نرخ باروری کل که میانگین تعداد فرزندان متولد شــده 
به ازای هر زن در طول عمر او را اندازه گیری می کند، در 
کشورهای عضو ســازمان همکاری و توسعه اقتصادی از 
۳/۳ در سال ۱۹۶۰ میلادی به ۱/۵فرزند برای هر زن در 

سال ۲۰۲۲ کاهش یافته است.

   کمترین آمار نرخ باروری متعلق به
کدام کشورها است؟

کره جنوبی دارای کمترین نرخ باروری کل معادل ۰/۷ 
است، به این معنی که به طور متوسط انتظار می رود هر 
زن در طول زندگی خود تنها ۰/۷ فرزند داشــته باشد. 
ایتالیا و اسپانیا نیز به طور مشابه، تنها دارای نرخ ۱/۲ 

هستند که نشان دهنده کاهش قابل توجه نرخ تولد در 
این کشورهاست. میانگین سن زایمان زنان از ۲۸/۶ در 
سال ۲۰۰۰ میلادی به ۳۰/۹در ســال ۲۰۲۲ در این 
باشــگاه اقتصادهای بزرگ صنعتــی افزایش یافت. بر 
اســاس این داده ها، هنگام مقایسه زنان متولد ۱۹۳۵ 
و ۱۹۷۵، درصد افراد بدون فرزند در اســتونی، ایتالیا، 
ژاپن، لیتوانی، لهستان، پرتغال و اسپانیا دو برابر شده  
است. این ســازمان که در پاریس مستقر است، آورده 
 »اینکه والدین خوبی برای فرزاندان تان باشید مستلزم 
اختصاص زمان برای تربیت آنهاست  و همین موضوع 
باعث می شــود تا جوانان به فکر تعویق یــا اجتناب از 

خانواده دار شدن ترغیب شوند.«

گزارش تازه از کاهش نرخ باروری در اقتصادهای بزرگ صنعتی

رونمایی از فرزند مخفی ایلان ماسک و 
مدیر ارشد شرکت نورالینک

بلومبرگ گزارش داده است که ایلان ماسک و شیون زیلیس 
۳۸ ساله مدیر ارشد شرکت نورالینک اوایل سال ۲۰۲۴ صاحب 

فرزند دیگری شده اند که این موضوع تاکنون مخفی مانده 
است. این در حالیست که دو سال پیش فاش شده بود که ایلان 
ماسک و شیون زیلیس صاحب یک دو قلو شده اند. حالا با این 

فرزند تازه، تعداد فرزندان ایلان ماسک به ۱۲ نفر رسیده است. 
گفتنی است ایلان ماسک به غیر از این ۳ بچه، ۳ فرزند از گرایمز 

خواننده کانادایی و ۶ فرزند دیگر از روابط قبلی اش دارد. ایلان 
ماسک همواره مخالف کاهش جمعیت جهان بوده   و بارها تاکید  

کرده که کاهش زاد و ولد بزرگ ترین خطری است که می تواند 
تمدن ما را تهدید کند. بلومبرگ اخیرا هم گزارشی درباره روابط 

نامتعارف ایلان ماسک با برخی کارکنان زن در شرکت اسپیس 
ایکس فاش کرده بود که بسیار جنجالی شد. ممکن است تعداد 

فرزندان فعلی ماسک به ۱۵ هم برسد و احتمال دارد که او ۳ 
فرزند مخفی دیگر هم داشته باشد. )گیم فا(
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مرگ مشکوک دختر ۱۵ ساله افغان در آلمان؛ 
والدین به ظن قتل فرزندشان بازداشت شدند

پلیس آلمان می گوید جسد یک دختر ۱۵ ســاله افغان را در کنار رودخانه راین 
در شهر ورمز کشــف کرده است. این دختر در آب غرق شــده اما والدین او برای 
تحقیقات بیشتر در بازداشت هستند و پدر ۳۹ ساله و مادر ۳۴ ساله این دختر در 
بازداشتگاه های جداگانه نگهداری می شوند. به گفته پلیس، این دختر ۱۵ ساله 
قبل از حادثه با مــادرش زندگی می کرده و پدر خانــواده در آدرس دیگری بوده 
است. هنوز مشخص نیست چرا این دختر جان خود را از دست داده اما تحقیقات 
ابتدایی پلیس از غرق شدن او در رودخانه حکایت دارد. پلیس می گوید احتمال 
دارد این پدر و مادر به دلیل اینکه از ســبک زندگی دخترشان رضایت نداشتند 
دست به چنین جنایتی زده باشند. پدر اقامت موقت و مادر دختر اقات دائم آلمان 
را داشته اند. مادر دختر گفته است که به همسرش مظنون است و احتمال داده که 

پدر، دخترش را کشته باشد. )یورونیوز(

  حادثه روز

  گالری   

روز دویست و شصت و یکم جنگ غزه؛ حمله دوباره 
اسرائیل به چادرهای آوارگان فلسطینی

به گفته مقامات بهداشتی غزه و نیروهای اورژانس، ارتش اسرائیل روز جمعه ۲۱ ژوئن )۱ 
تیر( اردوگاه های آوارگان فلسطینی در خارج از شهر رفح در جنوب غزه را گلوله باران 

کرد  که در نتیجه آن دست کم ۲۵ نفر کشته و ۵۰ نفر دیگر زخمی شدند. این حمله 
در حالی رخ می دهد که کمتر از یک ماه پیش نیز بمباران اسرائیل باعث آتش سوزی 

مرگبار در اردوگاه آوارگان فلسطینی در جنوب غزه شد و خشم گسترده بین المللی، 
از جمله برخی از نزدیک ترین متحدان اسرائیل را نسبت به حمله گسترده ارتش این 

کشور به رفح برانگیخت. شاهدانی که بستگان شان در بمباران های روز جمعه در 
نزدیکی بیمارستان صحرایی صلیب سرخ در شمال رفح جان باختند، به خبرگزاری 

آسوشیتدپرس گفتند   نیروهای اسرائیلی رگبار دومی شلیک کردند که منجر به کشته 
شدن افرادی شد که از چادرهای خود بیرون آمده بودند. کمیته بین المللی صلیب سرخ 
اعلام کرد   بیمارستان آنها پر شده از قربانیانی که شامل ۲۲ کشته و ۴۵ زخمی ناشی از 

حمله به چادرهای آوارگان هستند. این کمیته همچنین شلیک »پرتابه های کالیبر بالا« 
در چند متری این مرکز را محکوم کرد. کمیته بین المللی صلیب سرخ گفت   صدها نفر 
از جمله بسیاری از کارکنان بیمارستان در چادرهای اطراف زندگی می کنند. نیروهای 
امدادی به نقل از شاهدان عینی، روز جمعه از وقوع گلوله باران در دو نقطه ساحلی که 

مملو از چادرهای موقت آوارگان بود، خبر دادند. موقعیتی که نیروهای »دفاع مدنی« و 
»بیمارستان صلیب سرخ« از محل وقوع این حملات گزارش دادند مشخص می کند که 

این حملات درست خارج از منطقه امن تعیین شده توسط اسرائیل در سواحل مدیترانه 
به نام المواسی رخ داده است. ارتش اسرائیل اعلام کرد   این حادثه در دست بررسی است  
اما مدعی شد که هیچ مدرکی دال بر حمله نیروهای ارتش اسرائیل در منطقه امن وجود 

ندارد. آنها جزئیاتی در مورد این حادثه ارائه نکردند و نگفتند   اهداف مورد نظر آنها از 
این حمله چه بوده است. )آسوشیتدپرس(

    دو سال پس از صدور اعلامیه پایان برده داری در سال ۱۸۶۳، برده داری در تگزاس و چند 
ایالت دیگر به طور رسمی به پایان رسید. به همین مناسبت، نوجوانان و جوانان سیاه پوست در 

این روز به خیابان ها می آیند و همراه با موسیقی هیپ هاپ و رپ، می رقصند. )رویترز(

   

ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور 
روسیه در ادامه سفرش به شرق 
آسیا، به هانوی، پایتخت ویتنام 

رفت و اینگونه با همراهی 
نظامیان این کشور مورد 

استقبال قرار گرفت. به رغم 
اینکه ویتنام یکی از شرکای 

اقتصادی منطقه ای آمریکا به 
شمار می رود اما همچنان از 

زمان جنگ آمریکا با این کشور 
تا کنون، حزب کمونیست در 
این کشور بر سر قدرت است 
و باید بگوییم ویتنام از منظر 

سیاسی، نزدیک به روسیه 
است. )گتی ایمیجز(

   

نیکلا مادورو، رئیس جمهور 
ونزوئلا ۵ روز دیگر دوره سوم 

دولتش را آغاز می کند و از 
این رو سعی دارد با برگزاری 

جشن های خیابانی، تمام 
مردم این کشور را از این اتفاق 
راضی و خشنود جلوه دهد. به 
همین دلیل در تمام خیا بان ها 

عروسک »سوپر سبیل« به 
چشم می خورد که ترکیبی 
از مادورو و سبیل هایش و 
ابرقهرمان های آمریکایی 

است. )گتی ایمیجز(

    پس از اتفاقات ناگواری که در هفته اخیر برای مهاجران و پناهجویان در آب های اروپا رخ 
داد و منجر به مرگ بیش از ۱۰۰ نفر شد، یک هنرمند اسپانیایی مجسمه ای به نام »پناهجو« را 

در سالن خالی از تماشاگر یک سالن اپرا جانمایی کرد. )آسوشیتدپرس(

    پس از استقبال گسترده ساکنان لندن از کنسرت تیلور سوئیفت در این شهر، 
صادق خان، شهردار لندن دستور داده تا تصویر سوئیفت به صورت نقاشی دیواری در برخی از 

نقاط شهر کشیده شود و هواداران او بتوانند مقابل این دیوارها بایستند و همراه با سوئیفت، 
عکس یادگاری بگیرند. )گتی ایمیجز(

دبیرکل سازمان ملل در نشست 
شورای امنیت ملل متحد اعلام 
کرده است که ۷ درصد مردم 

افغانستان، شامل ۳ درصد زنان و 
۴ درصد مردان از حکومت طالبان 

حمایت می کنند. )اپوک تایمز(
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آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان 
ملل متحد، در گزارش خود از 

وضعیت افغانستان گفت، حوادث 
امنیتی در سال جاری، ۵۵ 

درصد نسبت به زمان مشابه در 
سال ۲۰۲۳ افزایش یافته  است. 

)ایندیپندنت(

  کیوسک

نیویورک تایمز برای اولین بار از زمان 
حمله روسیه به اوکراین، حجم خسارات 
وارد شده به ساختمان ها، اماکن رفاهی 

و عمومی و ... این کشور را بررسی و 
گزارش مفصل آن را منتشر کرد.

دیلی میل انگلیس، عکس و تیتر یک خود 
را به عکس خانوادگی روز تولد پرنس 
ویلیام اختصاص داد و با اشاره به ابراز 
احساسات کیت میدلتون به همسرش، از 
بهبود روابط بین این زوج خبر داد.

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

سرقت جمعی از خانه روبرتو باجو، اسطوره تیم ملی فوتبال ایتالیا

مرگ تیلور ویلی، پیشکسوت ورزش ام ام ای

مسابقه فوتبال بین تیم های ملی ایتالیا و اسپانیا

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های باهیا و فلامنگو

مسابقه هاکی روی یخ بین تیم های ادمونتون الیور و فلوریدا پنترز

  ینگه دنیا  تا انتخابات آمریکا

نظرســنجی راسموســن ریپورتــز  کــه 
روز جمعه منتشــر شــد، نشــان داد که 
۴۶ درصــد از رای دهنــدگان آمریکایی از 
نامــزد احتمالی ۷۸ ســاله جمهوری خواه 
حمایت می کننــد و ۳۶ درصد می گویند   
به رئیس جمهــوری ۸۱ ســاله فعلی رای 
خواهند داد. به گزارش نیویورک پست، در 
این نظرسنجی میزان حمایت از نامزدهای 
مســتقل  که برای انتخابات ۲۰۲۴ آمریکا 
خودشــان را آماده می کننــد، رابرت اف 
کندی جونیور و کورنل وســت به ترتیب ۹ 
درصد و ۲ درصد  و جیل استین نامزد حزب 
سبز ۱ درصد بوده اســت. این نظرسنجی 
نشــان داد که چهار درصــد هنوز تصمیم 
نگرفته اند. نظرسنجی راسموسن ریپورتز 
پس از آن منتشر می شود که برخی دیگر از 
نظرسنجی ها رقابت بایدن و ترامپ را بسیار 

نزدیک  نشــان داده بودند و حتــی از برتری بایدن با 
۴۰/۷ نسبت به ترامپ با ۴۰/۴درصد حکایت داشتند. 
با این حال میانگین نظرسنجی هایی  که در وبسایت 
تحلیلی »ریل کلیر پالیتیکز« منتشر شد، نشان داد 
که ترامپ )۴۶/۱درصد( با کمتر از یک امتیاز از بایدن 

)۴۵/۲درصد( پیشی گرفته است.
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری سابق ایالات متحده، 
روز جمعه نتایج نظرسنجی راسموسن ریپورتز مبنی 
بر پیشتازی اش بر بایدن را در شبکه اجتماعی »تروث 

سوشال« منتشر کرد. در تصویری که دونالد ترامپ 
به اشتراک گذاشت، نوشــته بود: »ترامپ، بایدن را 
با برتری ۱۰ امتیازی شکست داد.« این نظرسنجی 
همچنین نشــان داد که بیشــتر رای دهندگان )۵۴ 
درصد( با فعالیت بایدن در کاخ سفید موافق نیستند 
و ۵۹ درصد معتقدند که دولت کنونی برای مبارزه با 
عبور غیرقانونی از مرزهــا  کار زیادی نمی کند. پیش 
از این نیز وب ســایت هیل در گزارشــی تحلیلی به 
بررســی تاثیر محکومیت دونالد ترامــپ در دادگاه 

موســوم به »حق الســکوت« بر محبوبیت 
او در نظرســنجی های انتخابــات ۲۰۲۴ 
ایالات متحده پرداخت و  با استناد به نتایج 
نظرســنجی ها، نتیجه گرفت کــه بعید به 
نظر می رسد جایگاه ترامپ نزد هوادارانش 

آنچنان مخدوش شده باشد.
نتایج کلی نظرسنجی »هیل/دیسیژن دسک 
 اچ کیو« هم نشان می دهد که برتری ترامپ از 
زمان محکومیتش به طور متوسط ثابت بوده   
و نظرسنجی ستاد مرکزی هیل/دیسیژن 
دسک در هفدهم ژوئن به ترامپ، در مقایسه 
با بایدن، ۰/۹درصد برتری داد. با این حال، به 
نظر می رسد دموکرات ها همچنان امیدوارند 
که محاکمه ترامپ شــانس آنهــا را برای 
پیروزی تقویت کند. اولین مناظره انتخاباتی 
جو بایــدن و دونالد ترامپ قرار اســت روز 
پنجشنبه ۲۷ ژوئن )هفتم تیر( برگزار شود. 
در این مناظره  که شبکه ســی ان ان میزبان آن است، 
قرار است نامزدهای انتخابات بدون برگه های یادداشت 
حضور داشته باشند و توافق شده است که میکروفون 
هرکدام از آنها که در زمان غیرمجاز شروع به صحبت 
کنند، قطع شود. براساس اطلاعات منتشرشده، انتظار 
می رود   موضوعات اصلی در این مناظره مسائل مربوط 
به غزه و اوکراین باشــد. این گفت وگوی رودررو ۹۰ 
دقیقه طول خواهد کشید و دو وقفه تبلیغاتی خواهد 

داشت. )ایندیپندنت(

خیلی زود رویای خودروهای برقی به نقطه عطفش 
رسید و مسیری نزولی را ســیر می کند. مخارج بالا 
و فقدان زیرســاخت شــارژ عمومــی دلایل اصلی 
این مسئله هســتند. یافته های جدید نظرسنجی 
جهانی مصرف کنندگان مک کینزی و شرکا در سال 
۲۰۲۴ نشان می دهند که شمار زیادی از رانندگان 
خودروهای برقی در فکر بازگشــت به خودروهای 
بنزینی هستند. ۴۶ درصد از مالکان خودروهای برقی 
آمریکا می گویند به احتمال فــراوان به خودروهای 
بنزینی بازخواهند گشت. این نظرسنجی که با حضور 
۳۰ هزار پاسخ دهنده از ۱۵ کشور جهان انجام گرفت، 
نشان داد که بیش از یک چهارم )۲۹ درصد( مالکان 
خودروهای برقی به احتمال فــراوان به خودروهای 

بنزینی بازخواهند گشت.
همچنین، این مطالعه نشــان داد که ۴۹ درصد از 
رانندگان اســترالیایی می خواهند بــه خودروهای 
بنزینی بازگردند. اســترالیا از این حیث در رتبه اول 
قرار دارد. فقدان زیرساخت شارژ عمومی اصلی ترین 
دلیلی است که پاســخ دهندگان برای بازگشت به 
خودروهای بنزینی مطرح می کننــد. ۳۵ درصد از 
پاسخ دهندگان نیز گفتند که »هنوز با خودروهای 
برقی راحت نیستند.«۳۴ درصد هم گفتند که مخارج 
نگهداری از خودروهای برقی »بسیار هنگفت« است.
فهرست دلایل رویگردانی از خودروهای برقی شامل 
محدودیت شارژ خودرو در خانه )۲۴ درصد(، نگرانی و 
استرس فزاینده درخصوص شارژ خودرو )۲۱ درصد(، 

الزامات جابه جایی متغیر )۱۶ درصد( و لذت نبردن 
از تجربه رانندگی )۱۳ درصد( هستند. به طور کلی، 
۲۱ درصد از پاسخ دهندگان جهانی گفتند که هرگز 
نمی خواهند سوار خودروهای برقی شوند و این آمار 
از سال ۲۰۲۲ ثابت مانده است. در مقابل، ۱۸ درصد 
گفتند که خودروی بعدی آن ها برقی خواهد بود. این 
درحالی است که آمار این افراد در سال ۲۰۲۲، ۱۶ 
درصد بود. ۲۹ درصد می خواهند طی ۱۰ سال آتی 
خودروی خود را با دیگر وسایل نقلیه جایگزین کنند. 
آن ها از هزینه های هنگفت مالکیت خودرو، تمایل به 
سبک زندگی پایدارتر و کار از راه دور به عنوان دلایل 

اصلی خود یاد کردند.
این گزارش با اشاره به نگرانی های مربوط به مسافت 
رانندگی، قیمت، طول عمر باتری و ایســتگاه های 

شارژ عمومی می گوید: »آشفتگی بازار خودروهای 
برقی به واســطه انتخابات ریاســت جمهوری آتی 
آمریکا باعث کاهش سرعت پذیرش این خودروها 
در آمریکا شــد و تا ســال ۲۰۲۷ تنها ۲۹ درصد از 
خودروهای این کشور برقی خواهند بود.« کاخ سفید 
قصد دارد تا سال ۲۰۳۲، ۵۶ درصد از کل خودروهای 
تولیدی جدیــد را برقی کند. بایــدن در ماه مارس 
سخت گیرانه ترین مقررات را در رابطه با آلایندگی 
خودروها به منظور حمایت از خودروهای برقی در 
سراسر کشــور اعمال کرد تا بخش خودروسازی را 
به تولید خودروهای برقی ترغیب کند. براســاس 
مقررات جدید بایــدن، میزان آلایندگی ســالانه 
مجاز خودروها محدود خواهد شــد. خودروسازانی 
که نتوانند از اســتانداردهای جدید تبعیت کنند، 
متحمل جریمه های سنگین خواهند شد. تقاضای 
مصرف کنندگان آمریکایی برای خودروهای برقی 
طی یک سال گذشته درجا زده و خودروسازانی مانند 
جنرال موتورز، فــورد موتور و فولکس واگن مجبور 
شــده اند که تولید خودروهای برقی خود را کاهش 
دهند یا آن را به تعویق بیندازند. درحالی که اشتیاق 
رانندگان به خودروهای برقی کم رنگ شده، قیمت 
این خودروها به ویژه در بازار خودروهای دست دوم 
سیر نزولی پیدا کرده اســت. داده های آی سی کارز 
نشان می دهد که قیمت خودروهای برقی دست دوم 
به طور متوسط ۸ درصد کمتر از قیمت متوسط یک 

خودروی بنزینی است. )اپوک تایمز(

بازگشت از خودروهای برقی به بنزینی در آمریکااختلاف ۲ رقمی ترامپ و بایدن در نظرسنجی ها
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- مهربان- کزاز- یار بیل

2- پاکیزه تر- از آثار تاریخی شیراز
3- حرف انتخاب- نامناسب- نفس بلند- 

پاداش و اجرت
4- غربال- شــیرینی تولد- الگو و نمونه-  

گیاه مرداب
5- بهــره و روزی- شــهری در اســتان 

خراسان رضوی- برگه دریافت کالا
6- آبگیــر- واحد  اندازه گیــری انرژی و 

کار- برای سرپیچی از کاری عذر آوردن
7- روییدنی سر- از پرندگان - کمک کننده

8- بیهوده- شهری در استان مازندران- 
قاعده و سنت

9- فرشــته موکل بر آتــش- از گل های 
زیبا- حرف  پیروزی

10- مقابل مادینه- خــروس مازندرانی- 
پرنور و تابان

11- یار پشتک در ژیمناستیک- امتحان- 
نوعی مسلسل دستی

12- گریز آهو- کرخت- دست آموز- مرزبان
13- آقا و مــولا- یار زنجیر- شــیوایی- 

پارچه کهنه
14- یکی از اتاق های زیبای کاخ گلستان 

تهران می باشد- دوباره
15- تاکنون- با دلیل و برهان ثابت شده- 

نوعی ماشین راهسازی

عمودي
 1- معادل فارسی ایمیل- تازه روییده

2- ترانزیت- شهری در استان گلستان
3- دســت عرب- محل نگهداری لباس- 

زیارت  کننده- سطل چاه 
4- پیر و سالخورده- مویی بر سر ندارد- 

گناه ها- حرص و طمع 
5- کالای دســت نخورده- غیر خالص- 

درشت اندام و ستبر
6- از اقوام فارسی زبان- شیوه و طریقه- 

بردباری ها
7- حقه های سینمایی- فشار روحی-  بله 

انگلیسی
8- از کلمات شــرط- از غذاهای ایرانی- 

خانه شعری
9- منقار کوتاه- دارایی ها- کشوری اروپایی
10- کل و همه- از عناصر فلزی- ناشایست

11- ناگهــان خودمانــی- ایالتــی در 
هندوستان- روحانی زرتشتی

12- زیاد نیست- صدای خنده- جوانمرد 
و بخشنده- ظرف مسی

13- گوشت بی استخوان- قلم نی- ضربه 
شدید روحی- بازی نفس گیر!

14- خــوش اندام- کشــوری در جنوب 
آفریقا

15- دارای بو یا مزه بد بر اثر تخمیر شدن- 
نقاشی  ظریف ایرانی 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 زشتی
 ساعت
 سکان
 فهیم

 کنسل
 کوکب

 لیره
 مسطح

5 حرفي : 
 احزاب
 بی تاب

 تانکر
 تجویز
 تیماج
 دمساز
 رویگر

 سرسبز
 عنایت

 گمنام
 متقبل
 ملوان
 نامرد

همدان
6 حرفي :

آبگینه
 باغ ارم

 سبک مغز
 نامردم

7 حرفي : 
بازوبند

 هم ترازو

8 حرفي :
 اتمام حجت
 کیک شاتوت
هیروگلیف
 یونجه زار

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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درباره آخرین قوام الملک شیراز
نگاهی به زندگی ابراهیم خان قوام  صاحب منصب در دو  سلسله قاجار و پهلوی

مرتضی کلیلی   قاب  

پایگاه اطلاع رسانی پژوهشکده تاریخ معاصر| ابراهیم قوام   فرزند حبیب الله خان ، جد اعلای 
آنان، حاج میرزا ابراهیم خان اعتمادالدوله، کلانتر شیراز  بوده است. ابراهیم در سال 1268شمسی 
در شیراز به دنیا آمد. او در حیاتش دوره حکومت دو سلســله قاجار و پهلوی را درک کرد و در 
سال های پایانی دوران قاجار و نیز در تمامی سال های دوره پهلوی تا زمان مرگش مناصب مهم 
سیاسی ـ اداری را عهده دار بود. ابراهیم خان در ســال 1291  ملقب به نصرالدوله شد و در سال 
1295  پس از مرگ پدرش حبیب الله خان، ریاست اردوی پدر را به عهده گرفت و بعد از آخرین نبرد 
با قوای ژاندارمری و شکست آنها به شیراز وارد شد.   او پس از سقوط قاجاریه و در زمان سلطنت 
پهلوی نیز به واسطه حمایت انگلیسی ها توانست قدرت و نفوذ خود را حفظ کند؛ در دوره های 

ششم تا نهم در سمت نمایندگی مجلس قرار داشت.
  خاندان قوام الملک شــیرازی تنها به تاریخ دوره پهلوی تعلق ندارنــد، بلکه آنان در تمامی 
دوران زندیه، قاجاریه و پهلوی، از مقتدرترین و ثروتمندترین خاندان های حکومتگر ایران بودند. 
پایگاه اقتدار آنان در شهر شیراز بود و املاک پهناوری را در سراسر فارس و سایر نقاط ایران در 
تملک داشتند. ریاست آنان بر ایلات خمسه فارس )عرب، باصری، بهارلو، اینالو و نفر(  که از زمان 
علی محمدخان قوام الملک، پســر قوام الملک اول، در رقابت با ایل بزرگ قشقایی پدیدار شد  به 
ایشان قدرت نظامی و سیاسی فراوانی  بخشید که در زمان جنگ جهانی اول از آن به سود استعمار 

انگلستان بهره بردند.
  پنجمین و آخرین فرد از این خاندان  که به قوام الملک ملقب شــد، ابراهیم قوام است که از 
متنفذترین شخصیت های دوره پهلوی به شمار می آمد. بررسی تاریخ معاصر فارس نشان می دهد 
که این سامان در دوران قاجاریه کانون درگیری ها و تنازعات دو دودمان مقتدر قشقایی  که ریاست 
ایل پرجمعیت قشقایی را به دست داشتند  و دودمان قوام شیرازی بوده است. خانواده قوام  الملک 
شیرازی  که از حمایت استعمار انگلستان و عوامل متنفذی در دربار برخوردار بودند، در دهه 1260  
به تدریج با سرکوب رؤسای طوایف خطه شمال و شــرق فارس، حاکمیت خود را بر آنان برقرار 

ساختند و در مقابل اقتدار طوایف قشقایی، اتحادیه ایلی »خمسه« را پدید آوردند.  
  نقش ابراهیم خان قوام شــیرازی در تحــولات دوران قاجار و به  ویژه پیونــد او با تکاپوهای 
استعماری انگلستان در ایران، او را در زمره متنفذترین عوامل استعمار انگلیس در ایران قرار داده 
است و از همین رو جایگاه مهمی در میان چهره های مؤثر تاریخ معاصر ایران دارد. در اغلب منابع 
فارسی که با ادعای افشای کارگزاران استعمار انگلیس در ایران در دوره پهلوی منتشر شده نقش 
این خاندان یا کاملا مسکوت مانده یا تلاش شده است از ابراهیم خان چهره ای مثبت ارائه شود  
اما عملکرد سیاسی وی در دوره حیات سیاسی اش از زد و بندهای پیچیده وی با عوامل خارجی 

و داخلی قدرت در عالم سیاست حکایت دارد.
  ابراهیم خان 20 ســاله بود که پدرش در راه بازگشت به شیراز بر اثر ســقوط از اسب از دنیا 
رفت. پس از آن، لقب قوام الملک به وی به ارث رســید و ابراهیم خان به ولایت فارس منصوب 
شد. این دوره مصادف بود با سال های تجاوز نظامی انگلیس به جنوب ایران و سلطه قوای نظامی 
انگلیس موسوم به »پلیس جنوب ایران« )S.P.R.(  که به فتوای جهاد آیت الله سیدعبدالحسین 
مجتهد لاری و قیام همگانی عشایر و مردم جنوب در سال 1297  منجر شد. ابراهیم قوام به اتفاق 
عبدالحسین میرزا فرمانفرما سهم بسزایی در شکست نهضت و تحکیم سلطه استعمار انگلستان 

بر ایران داشت.
  ابراهیم خان، قوام الملک پنجم، کارگزاری محتاط و هوشیار در حدود 20 سال سلطنت رضاشاه 
بود و یکی از خادمان نزدیک وی به شــمار می آمد و چه در دوره وزارت جنگ و ریاست الوزرایی 
رضاخان و چه در زمان سلطنت رضاشاه از تمام اقدامات او حمایت کرد.  همچنین در سال 1۳18 ، 
رضاشاه، ابراهیم خان را به ریاست هیات مدیره »باشگاه ملی هوانوردی« انتخاب کرد، اما اشغال 
ایران در شهریور 1۳20  باعث توقف فعالیت آن باشگاه شــد. ابراهیم خان قوام به رغم تمام این 
تلاش ها و همراهی هایش با رضاشاه نهایتا شاهد سقوط و تبعید پهلوی اول نیز بود. در شهریور 
1۳20  که متفقین ایران را اشغال کردند، رضاشاه از وی خواست به نزد نماینده انگلستان، سر 
ریدرز بولارد، برود و درخواســت پناهندگی برای وی کند ولی نماینده انگلســتان درخواست 

رضاشاه را رد کرد.
  با آغاز سلطنت محمدرضا پهلوی، قوام استاندار فارس شد و بعدها مدتی نیز ریاست سازمان 
هواپیمایی را برعهده گرفت. در ســال 1۳28  قوام به نمایندگی استان فارس در نخستین دوره 
مجلس سنا نیز انتخاب شد. بدین ترتیب، نفوذ ابراهیم قوام الملک، اگرچه نسبت به گذشته کمتر 

شد، همچنان ادامه یافت. سرانجام وی در بهمن  1۳48  در 88 سالگی در تهران درگذشت.

۵ نشانه که می گوید  پروتئین
بدن تان کم است

مصرف پروتئین کافــی در رژیم غذایــی می تواند به حفظ 
وضعیت عضلانی و جلوگیری از مشکلات دیگر کمک کند. به 
گزارش خبرآنلاین، کمبود پروتئین می تواند تقریباً بر تمام 
جنبه های عملکرد بدن تأثیر بگذارد و با علائم زیادی همراه 

باشد. برخی از نشانه های کمبود پروتئین عبارتند از:
۱( اغلب مریض می شــوید: اگر زود به زود بیمار می شوید، 
ممکن است به این معنی باشــد که سیستم ایمنی بدن شما 
به دلیل عدم دریافت پروتئین کافی، پایین تر از حد مطلوب 

عمل می کند.
۲( بیشتر اوقات خسته اید: در شــرایطی که پروتئین کافی 
مصرف نکنید، بدن شــروع به تجزیه توده عضلانی می کند 
تا نیازهای پروتئینی خود را تأمیــن کند. با تحلیل عضلات، 
بدن ضعیف می شود و شما دائماً احساس خستگی می کنید.

۳( نوسانات خلقی را تجربه می کنید: کمبود پروتئین می تواند 
منجر به مصرف بیش از حد کربوهیدرات ها شود و این کاهش 

قند خون می تواند باعث شود که خلق تان تنگ شود.
۴( موها و ناخن های ضعیفی دارید: مــو و ناخن از کراتین 
)نوعی پروتئین( تشکیل شــده است. وقتی مصرف پروتئین 
کم باشد، بدن نمی تواند کراتین کافی برای رشد، استحکام و 

نگهداری مناسب مو و ناخن تولید کند.
۵( همیشه گرســنه اید:پروتئین ســیرکننده ترین درشت 
مغذی است و تا حد قابل توجهی از گرسنگی های زودهنگام 
جلوگیری می کند. سعی کنید پروتئین، چربی و کربوهیدرات 
را باهم برای یک وعده غذایی کامل یا میان وعده مصرف کنید.

خواص بی نظیر این میوه تابستانی
ایسنا   نوشــت:هندوانه کالری کمی دارد، بدن را سیراب نگه 
می دارد و بسیاری از مواد مغذی دیگر را تامین می کند و از این رو 
می تواند به حفظ سلامتی به ویژه در روزهای گرم کمک کند. این 
میوه   خوشمزه، شیرین و آبدار، نماد تابستان است و اگرچه فاقد 
پروتئین و آهن است اما ارزش غذایی آن را نباید دست کم گرفت. 
هندوانه سرشار از پتاسیم اســت که یک ماده  معدنی ضروری  
است و به بهبود عملکرد اعصاب و ماهیچه ها و تعادل مایعات در 
 ،C بدن کمک می کند. این میوه در عین حال علاوه بر ویتامین
مقادیر خوبی ویتامین A هم دارد. آنتی اکســیدان های موجود 
در هندوانه مانند لیکوپن و کوکوربیتاســین E که برای مبارزه 
با بیماری ها مفیدند و می توانند از شــما در برابر امراضی چون 
سرطان یا دیابت محافظت کنند. رنگ قرمز هندوانه را هم لیکوپن 
به آن می دهد. هندوانه همچنین فاقد چربی، سدیم و کلسترول 
است و از ســوی انجمن قلب آمریکا برای سلامت قلب تاییدیه 
گرفته است. تخمه های هندوانه نیز دارای املاح و عناصر مفیدی 
چون منیزیم، آهن، روی و چربی های سالم  هستند. به گزارش 
ایندیپندنت از دیگر خواص هندوانه می توان به مواردی همچون 
کمک به حفظ وزن سالم، بهبود بینایی، تقویت سیستم ایمنی، 
تسکین درد عضلانی، حفظ سلامت و طراوت پوست و کمک به 

هضم غذا اشاره کرد.
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